
آبدرشرایطناترازیوبیپولی
خریدار  عضو کنفدراســیون صنعت آب گفت: 
در حوزه آب بزرگتریــن مصرف کننده؛ فقیرترین 
مصرف کننده اســت که نمی تواند سرمایه گذاری 
کند بنابراین وزیــر انتخابی بایــد مباحث مالی و 
مدیریتی و چند وجهی بودن بخــش آب را بداند 
و در این صورت ظرف ۱۰ ســال مشکل آب کشور 

حل می شود.
رضا حاجی کریم دربــاره اوضاع آب در شــرایط 
کنونی و برنامه هایی که دولت چهاردهم باید برای 
رفع چالش ها اجرایی کند، اظهار داشت: ابتدا وزیر 
جدید باید در نظر داشته باشد که وارد وزارتخانه ای 
می شود که در بی پول ترین دوره تاریخ وزارت نیرو 
بسر می برد، یعنی رقم اعتبارات وزارتخانه بشدت 
کاهش پیدا کرده از طرف دیگر به محض ورود و در 
روز معارفه با دو ناترازی آب و برق مواجه اســت که 
به عینه خود را نشــان می دهد و این مسئله خود را 

به زندگی و کسب و کار مردم غالب کرده است.
وی افزود: از ســوی دیگــر وزیری کــه وارد این 
وزارتخانه می شــود با انبوهــی از پروژه های نیمه 
تمام آب و برق مواجه اســت یعنی پروژه هایی که 
ســال ها معلق مانده و ذینفعان متعددی دارد که 
اکثرا ناراضی هســتند.این عضو کنفدراســیون 
صنعت آب گفت: اکنون با ناترازی شدید خصوصا 
در حــوزه آب مواجهیم که بشــدت چندوجهی 
اســت یعنی این ناترازی آب بخش شرب، صنعت  
و کشاورزی را تحت تاثیر قرار داده بنابراین وزیری 
که بر مســند می نشــیند قائدتا باید برای رفع این 

ناترازی ها برنامه ای داشته باشد.
وی بیان داشــت: در دو حوزه برنامه های سازه ای 
و غیرســازه ای باید برنامه تعریف شود، برنامه های 
ســازه ای تعیین تکلیــف پروژه هــای بخش آب 
و آبفــا و در نظر گرفتــن محل هــای تامین مالی 
وظیفه خیلی مهمی است، زیرا وزیر  منتخب باید 
قفل ســرمایه گذاری در حوزه آب را از طریق بازار 
سرمایه، بانک و یا سایر طرق تامین مالی بشکند و 
بتواند بخش خصوصی را مجاب به سرمایه گذاری 
در حوزه آب کند و مشکلات و مسائل این حوزه را 

حل کند در حوزه غیرسازه ای نیز وزیری که بر سر 
کار می آید باید بتواند با ســایر ذینفعان بخصوص 
بخش کشــاورزی که امروز حدود ۹۰ درصد آب 
کشــور را مصرف می کند، تعامل ســازنده برقرار 

کند.
حاجی کریم تصریــح کرد: علیرغــم مصرف ۹۰ 
درصد آب کشــور؛ کشــاورزان همچنان مسئله 
معیشتی دارند و هم برای تامین آب همین کشت 
فعلی هم دچار مشکل عدیده ای دارند، تا زمانی که 
ارتباط ســازنده بین وزات نیرو و وزارت کشاورزی 
نه در سطح وزارتخانه بلکه در سطح فعالین وزارت 
کشاورزی تعریف نشود؛ نمی توان مسئله آب را در 

کشور حل کرد.
وی خاطرنشــان کرد: در حــوزه آب بایــد توان 
چانه زنی و اجماع ســازی وجود داشته باشد، سند 
دانش بنیان امنیت غذایــی گام رو به جلو در حوزه 
سیاست گذاری کشــاورزی اســت اما در همین 
این ســند وزارت نیرو یک عدد بــرای مصرف آب 
کشــاورزی و وزارت جهاد یک عدد دیگر را عنوان 
می کند بــه طوری کــه یکــی از وزارتخانه ها ۸۲ 

میلیارد متر مکعــب و دیگری عــدد ۷۰ میلیارد 
متر مکعب را مشــخص کرده اســت یعنی در این 
شاخص مهم بین دو وزارتخانه ۱۵ درصد اختلاف 
وجود دارد و این اختلاف در شــورایی به ریاســت 
رئیس جمهور حل نشــده باقی مانده است، یعنی 
وزرای کشاورزی و نیرو توان اجماع سازی و توافق 
بر سر این مسئله را نداشته اند، البته به عقیده بنده 

وزارت کشاورزی توافق لازم را نمی کند.
این کارشناس حوزه آب گفت: در هر حال وزیر باید 
اجماع سازی کرده و با بخش کشــاورزی به توافق 
برسد و فاصله بین تولیدکننده، تخصیص دهنده، 
توزیع کننــده و مصرف کننده بــزرگ آب یعنی 
بخش کشاورززی را حل کند و در غیر این صورت 

قادر به حل مسئله آب در کشور نخواهیم بود.
وی یادآور شــد: این را هم باید بدانیم در حوزه آب 
بزرگترین مصرف کننده؛ فقیرترین مصرف کننده 
است که نمی تواند ســرمایه گذاری کند بنابراین 
وزیر انتخابی باید مباحــث مالی و مدیریتی و چند 
وجهی بودن بخــش آب را بدانــد و در این صورت 

ظرف ۱۰ سال مشکل آب کشور حل می شود.

نایب رئیس شــورای ملی زعفران گفت: بنابر آمار 
سال گذشته زعفران ایران به ۶۷ کشور دنیا صادر 
شــد، درحالیکه ســال ۹۹ تنها ۴۷ کشور هدف 
صادراتی بوده است.غلامرضا میری  گفت: قیمت 
کنونی هرکیلو زعفران دســته ۶۵ میلیون تومان، 
پوشــال ۸۴ تا ۸۶ میلیون تومان، ســرگل ۹۰ تا 
۹۲میلیون تومان، نگیــن ۹۲ تا ۹۶ میلیون تومان 
و سوپر نگین صادراتی ۱۰۲ تا ۱۱۰ میلیون تومان 
است.میری از روند کاهشی صادرات زعفران خبر 
داد و گفــت: بنابر آمار گمرک در ۳ ماهه نخســت 
امسال صادرات نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳۷ 

درصد ناشی از موانع و مشکلات صادرات همچون 
بازگشت ارز به ســامانه نیما کاهش داشته است.

میری ادامه داد: با توجه به آنکــه صادرکنندگان 
ملزم به بازگشت ارز به ســامانه نیما هستند، از این 
رو در هرکیلو زعفران به ســبب اختلاف ۱۷ تا ۱۸ 
هزار تومانی ارز آزاد با سامانه نیما رقمی معادل ۱۷ 
تا ۱۸ میلیون تومان اســت و از طرفی ۴ تا ۵ درصد 
هم هزینه بازگشت ارز به کشــور است که تمامی 
این عوامل منجر به رونق قاچاق و روند کاهشــی 
صادرات شــده اســت.نایب رئیس شــورای ملی 
زعفران با بیان اینکه کشــورهای هدف صادراتی 

نسبت به سنوات قبل زیاد شدند، افزود: بنابر آمار 
صادرات زعفران از ۳۲۵ تن ســال ۹۹ به ۲۲۱ تن 
در سال گذشته رسیده اســت که با استمرار موانع 
صادراتی امسال هم میزان صادرات کاهش خواهد 
یافت که این امر بدان معناست که مابه التفاوت آن 
قاچاق شده اســت چراکه در سال ۹۹ به ۴۷ کشور 
صادرات داشتیم، درحالیکه ســال گذشته به ۶۷ 

کشور این امر صورت گرفته است. 
به گفته او، با افزایش کشــورهای هدف صادراتی، 
میزان صادرات باید ۳۰ درصــد افزایش می یافت 

که متاسفانه این امر کمتر شده است.

تورم مسکن تک رقمی شد

افتقدرتخریدارانسرمایهایمسکن
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دمکراتهایهالیوودنشینعلیهجوبایدندمکرات
امید غیاثوند  دونالد ترامــپ رقیب جو بایدن در انتخابات گذشــته و پیش 
رو)۵ نوامبر ۲۰۲۴ - ۱۵ آبان ۱۴۰۳(، از جمله افرادی است که رئیس جمهور 
مستقر در کاخ سفید را همواره به خاطر رفتارهای عجیب و غریب و اشتباهات 

کلامی دست انداخته و او را به استهزاء »جو خواب آلود« می نامد.
گرچه جو بایدن و کاخ سفید همواره بی اعتنا از استهزاءهای دونالد ترامپ عبور 
کرده اند اما با شــدت گرفتن رفتارهای عجیب و غریب و اشتباهات کلامی جو 
بایدن، هالیوودی ها و سیاســتمداران دمکرات را نگران سرنوشت انتخابات و 
شکست در این رویداد سرنوشت ساز کرده است.جرج کلونی از جمله ستاره های 
دمکرات هالیوود که در برپایی مراسم ماه گذشــته در کنار جولیا رابرتز نقش 
پررنگی داشــت، نگرانی خود را از وضعیت بایدن با انتشار مقاله ای در روزنامه 
نیویورک  تایمز آشکار کرده و خواستار کناره گیری وی از رقابت انتخاباتی شده 
است.وی در این مقاله وضعیت روحی و جسمی بایدن را ناامید کننده توصیف 
و تصریح کرده که جو بایدنی که ســه هفته پیش در مراسم جمع آوری کمک 

مالی دیده، جو بایدن ۲۰۱۰ و یا حتی ۲۰۲۰ نبوده است.

یادداشت

ظرفیتنیروگاههایتجدیدپذیرچقدرشد؟

صفحه صفحه 88

صادرات ایران به عراق در ســه ماه نخست سال 
۱۴۰۳ ، حدود ۳ میلیــارد دلار بوده که این عدد 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشته ۲۸ درصد 

رشد را تجربه کرده است.

به گزارش ایلنا، دفتر غرب آســیای ســازمان 
توسعه تجارت گزارشــی از روند تجارت ایران و 

عراق درسه ماه نخست سال جاری ارائه داد.
 در این گزارش آمده است عراق یکی از شرکای 

مهم تجــاری ایران اســت و صــادرات ایران به 
این کشور در سه ماهه اول ســال ۱۴۰۳ حدود 
۳میلیارد دلار بوده که نســبت به مدت مشــابه 

سال گذشته ۲۸ درصد رشد داشته است .

دفترغربآسیایسازمانتوسعهتجارتگزارشداد؛واردات۲۵درصدافزایشیافت

مرتضی فلاحت پیشه- شهردار کوهسار

 نوبت اول

بدینوسیله به اطلاع می رساند شهرداری کوهسار قصد دارد به استناد مجوز شورای اسلامی شهر به شماره 1403/405/ش مورخ 1403/03/24 نسبت به انجام 
پروژه خرید و حمل و پخش آسفالت توپکا )فینیشری( به همراه خرید و حمل و پخش قیر جهت  خیابان شهید مدافع حرم حاج اصغر فلاح پیشه با استفاده از فینیشر 

از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکتررونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  تا  فرخوان  اسناد  تحویل  و  دریافت  از  فراخوان  برگزاری  مراحل   کلیه 
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد . لذا متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر از شرایط و همچنین دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت مراجعه نمایند.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه ، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت بر خط( برای کلیه صاحبان امضای 

مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

ف
میزان سپرده شرکت در مبلغ )ریال(عنوان پروژهبودجهردی

مناقصه )ریال(
شماره مناقصه سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت

152040020001005

انجام پروژه خرید و حمل و پخش 
آسفالت توپکا )فینیشری( به 

همراه خرید و حمل و پخش قیر 
جهت  خیابان شهید مدافع حرم 
حاج اصغر فلاح پیشه با استفاده 

از فینیشر

40/000/000/0002/000/000/0002003005319000002

1( شرایط متقاضی : شرکت کنندگان در  مناقصه باید دارای حداقل رتبه 5 رشته راه و باند و یا کارخانجات و شرکت های تولید کننده آسفالت با پروانه بهره برداری  از 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی باشند )لازم به توضیح است به استناد بخشنامه 404245 سازمان برنامه و بودجه ، شرکتهای دارای رتبه 5 می بایست نسبت به پر کردن 

فرمهای ارزیابی کیفی اقدام نمایند و اسناد و مدارک مربوط به فرم ارزیابی در پاکت ب جهت انجام ارزیابی فشرده همزمان ارائه نمایند(
2( مبلغ پنج درصد سپرده شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانت نامه بانکی و یا فیش نقدی واریزی به میزان مبلغ مذکور به شماره حساب سپرده  

0106804833000  شهرداري كوهسار نزد بانك  ملي ایران شعبه كردان كد 2599 .
3( سپرده برندگان نفر اول  و دوم و سوم مناقصه  هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

4( شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار می باشد.
5( در هر شرایط مدارک مندرج در اسناد مناقصه ملاک عقد قرارداد خواهد بود .

6( شرکت کنندگان در مناقصه می بایست کلیه اسناد مناقصه را در سامانه تدارکات دولت ثبت نموده، و پاکت الف)اصل ضمانتنامه(  و پاکت ارزیابی  مناقصه را در بسته 
نیز تحویل واحد دبیرخانه شهرداری نمایند.

7( سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.
8( پیشنهادات فاقد سپرده ، مخدوش ، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط می باشد.

9( هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
10( لازم بذکر میباشد فقط اشخاص حقوقی حق شرکت در مناقصه مذکور را دارند و می بایستی اسناد مناقصه را به مهر و امضاء الکترونیکی  مسئولین ذیربط برسانند.

11( متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار نوبت اول آگهی جهت اخذ اسناد مناقصه اقدام نمایند.
12( شرکت کنندگان در سامانه الکترونیکی دولت ستاد ثبت نام کرده باشند. 

13( در این مرحله )مرحله اول( از مناقصه با حداقل سه شرکت کننده واجدالشرایط برگزار می گردد.
14( تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/04/27                                 15( مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1403/05/06

16(تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/05/03                                 17( مهلت ارسال پیشنهادات : 1403/05/16
18(زمان بازگشایی پاکتها : 1403/05/17

  آگهی مناقصه عمومی همزمان   آگهی مناقصه عمومی همزمان 
با ارزیابی یک مرحله ایبا ارزیابی یک مرحله ای

نایبرئیسشورایملیزعفران:زعفرانایرانبه۶۷کشوردنیاصادرمیشود

صفحه 8

 آیا عدم توازن زمینه ساز تکرار ریزش ۹۹ بورس را فراهم خواهد کرد؟

صدورمجوزهایبورسـیصدورمجوزهایبورسـی
بدونتوجهبهعمقبازاربدونتوجهبهعمقبازار



سرپرست وزارت امور خارجه:

آمریکامانعجدیپایاندادنبهجنایاتصهیونیستهادرغزهاست

پزشکیان در دیدار جمعی از اعضای کانون های کارگری:

بسترمناسبمشارکتمردموبخشخصوصیرافراهممیکنم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه2
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دمکراتهایهالیوودنشینعلیهجوبایدن
دمکرات

امید غیاثوند  دونالــد ترامپ رقیب جو بایدن در انتخابات گذشــته 
و پیش رو)۵ نوامبــر ۲۰۲۴ - ۱۵ آبان ۱۴۰۳(، از جمله افرادی اســت 
که رئیس جمهور مستقر در کاخ ســفید را همواره به خاطر رفتارهای 
عجیب و غریب و اشتباهات کلامی دست انداخته و او را به استهزاء »جو 

خواب آلود« می نامد.
گرچه جو بایدن و کاخ ســفید همواره بی اعتنا از اســتهزاءهای دونالد 
ترامپ عبور کرده اند اما با شــدت گرفتن رفتارهــای عجیب و غریب و 
اشــتباهات کلامی جو بایدن، هالیوودی ها و سیاســتمداران دمکرات 
را نگران سرنوشــت انتخابات و شکســت در این رویداد سرنوشت ساز 

کرده است.
جرج کلونی از جمله ستاره های دمکرات هالیوود که در برپایی مراسم 
ماه گذشــته در کنار جولیا رابرتز نقش پررنگی داشــت، نگرانی خود را 
از وضعیت بایدن با انتشــار مقاله ای در روزنامه نیویورک  تایمز آشکار 

کرده و خواستار کناره گیری وی از رقابت انتخاباتی شده است.
وی در این مقالــه وضعیت روحی و جســمی بایــدن را ناامید کننده 
توصیف و تصریح کرده که جو بایدنی که ســه هفته پیش در مراســم 
جمع آوری کمک مالی دیده، جو بایــدن ۲۰۱۰ و یا حتی ۲۰۲۰ نبوده 
اســت.کلونی همچنین در این مقاله ضمن هشــدار به شخصیت های 
بلندپایه حزب دمکرات نسبت به شکست در ماه نوامبر، از آنها خواسته 

که از جو بایدن بخواهند تا داوطلبانه کناره گیری کند.
اما نگرانی هالیوودی ها، به دمکرات های سیاستمدار نیز سرایت کرده و 
آنها نیز به تکافو برای خلع بایدن و انتخاب جایگزین برای او افتاده اند هر 

چند در این مورد نیز همصدایی وجود ندارد.
به تازگــی ۱۱ عضو دمکــرات مجلــس نمایندگان آمریکا خواســتار 
کناره گیری جو بایدن از رقابت انتخاباتی شدند اما در مقابل سناتورهای 

دمکرات با نمایندگان کنگره همراهی نکردند.
با این حال برخی دیگر از مقامات ارشــد حزب دموکرات تصمیم کناره 
گیری از انتخابات را به جو بایدن واگذار کرده اند و این در حالیســت که 
جو بایدن نیز گفته مصمم اســت و فقط خدا می تواند او را از این مسیر 

بازدارد!
با این وجود صداهای اعتراض روز به روز نســبت به سلامتی جو بایدن 
و ناتوانی وی برای پیــروزی در برابر رقیبی چــون دونالد ترامپ که در 

نظرسنجی ها وضعیت بهتری دارد، بلندتر می شود.
اخیرا زمزمه های از رویگردانی برخی حامیــان مالی کمپین جو بایدن 
شنیده می شــود و چهره های مانند مایکل داگلاس، استفان کینگ و 
مایکل مور نظر خود را بی پروا اعلام کــرده و گفته اند دیگر کمکی نمی 
کنند.طی روزهای اخیر جو بایدن در نشســت ســران ناتو به اشتباه از 
»ولادیمیر پوتین« بــه عنوان رئیــس جمهوری اوکراین یــاد کرد و 

»دونالد ترامپ« را معاون خود خواند!
این اشــتباهات کلامی گرچه بر نگرانی دموکرات ها افزود، اما فرصتی 
دوباره به دونالد ترامپ برای اســتهزاء جو بایــدن داد.دونالد ترامپ در 

صفحه شخصی خود در صفحه اجتماعی نوشت: آفرین جو!

 

 با حضور رهبرمعظم  انقلاب
مراسمعزاداریشبعاشورایحسینی
درحسینیهامامخمینی)ره(برگزارشد

مراسم عزاداری شب عاشورای حسینی با حضور رهبر معظم انقلاب در 
حسینیه امام خمینی)ره( برگزار شد.

مراسم عزاداری شب عاشورای حســینی در حسینیه امام خمینی )ره( 
با حضور حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی برگزار 

شد.

در روز عاشورای حسینی
پرچمگنبدحرمامامحسین)ع(بهپزشکیان

اهداشد
پرچم گنبد حرم امام حسین )ع( در روز عاشورای حسینی به »مسعود 

پزشکیان«، رئیس جمهور منتخب ملت اهدا شد.
مسعود پزشــکیان رئیس جمهور منتخب ملت همراه با سردار سرتیپ 
پاسدار »اسماعیل قاآنی«، فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی صبح روز )ســه شــنبه، ۲۶ تیر ماه( مصادف با روز عاشورای 
حسینی در مراسم عزاداری مهدیه امام حسن مجتبی )ع( که با حضور 
گسترده مردم و عاشقان اباعبدالله الحسین )ع( همراه بود، شرکت کرد.

در این مراسم ســعید حدادیان از مداحان تهران با اهدای پرچم گنبد 
حرم امام حسین )ع( به پزشــکیان به ذکر مصیبت اهل بیت و شهدای 

کربلا )ع( پرداخت و عزاداران نیز در مصیبت آل الله سینه زنی کردند.

محسن رضایی: 
عاشوراوکربلاموجبپیروزیملتدردفاع

مقدسشد
 دبیر شــورایعالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا در یکی از شبکه های 
اجتماعی نوشــت: عاشــورا و کربلا موجب پیروزی ملت ایران در دفاع 

مقدس شد.

»محســن رضایی« در این پیام افزود: اگر از من بپرســند که در دفاع 
مقدس چه چیزی منجر به ایستادگی، سرافرازی و پیروزی ملت ایران 

شد، می گویم عاشورا و واقعه کربلا.
وی ادامه داد: آن روزها، روزهای تنهایی و مظلومیت ملت ایران بود، اما 
سربازان و مبارزان وطن با خون خود و با تاسی از اباعبدالله)ع( ایستادند 

و از ایران عزیز دفاع کردند.

کنعانیحادثهتیراندازیدرمسقط
رامحکومکرد

 سخنگوی وزارت امور خارجه، حادثه تیراندازی در مراسم عزاداری در 
عمان را محکوم کرد.

 ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امــور خارجه در واکنــش به حادثه 
تیراندازی شب گذشته در مراسم عزاداری سیدالشهدا علیه السلام در 
مسقط که به شهادت چهار نفر منجر شــد، این اقدام اختلاف برانگیز را 
محکوم و حمایت جمهوری اســلامی ایران از دولت و مردم ســلطنت 

عمان در برابر جریان های تفرقه افکن را اعلام نمود.
ســخنگوی وزارت امور خارجه از خداوند برای شهدای این واقعه طلب 

رحمت و علو درجات و برای خانواده آنان صبر و اجر مسألت نمود.

یادداشت

تریبون
 سرپرست ریاســت جمهوری گفت: خط قرمز دولت 
ســیزدهم جلوگیری از قطع برق مناطق مسکونی بود 
که با اقدام های انجام شــده به جز برخــی مناطق آن 
هم به صورت جزیی، مانع از بروز خاموشــی در کشور 

شدیم.
 محمد مخبر در حاشــیه آیین تجلیل از مهندســان 
نیروگاه رامین اهواز که اقدام جهادی آنها طی روزهای 
اخیر مانع از قطع گسترده شــبکه برق شد، افزود: بی 
توجهی به توســعه نیروگاه ها در ســال های گذشــته 
موجب ناترازی تولید برق در کشــور شــد که یکی از 
سیاســت های اصلی دولت ســیزدهم، جبــران این 
ناترازی بود.وی ادامه داد: کارهای بزرگی برای افزایش 
ظرفیت تولید برق در دولت ســیزدهم آغاز شــد که 
نتیجه آن ها، بخش مهمی از ناترازی انرژی در کشور را 

جبران می کند.
سرپرست ریاســت جمهوری، صنعت برق را پیشران 
توسعه کشور دانست و گفت: هر گونه اختلال در تولید 

برق، سایر بخش های اقتصاد و صنعت کشور 
را نیز دچار چالــش می کند که این نشــانه 

اهمیت صنعت برق است.
وی با بیان اینکه روحیه جهادی و ایثار یکی 
از عوامل موفقیت و از دارایی های مهم کشور 
اســت، افزود: وجود روحیه جهــادی میان 
مردم، صنعتگــران، مهندســان و کارگران 

کشــور موجب شــده تا با وجود تحریم های گسترده، 
حرکت کشور در مسیر توسعه و پیشرفت مختل نشود.

روحیه جهادی گره گشای مسایل کشور است
مخبر روحیه جهادی را گره گشــای مســایل کشــور 
دانست و اظهارکرد: تجلیل از مهندسان نیروگاه رامین 
که با وجود گرمای شدید و بی سابقه هوا با ایثار و از خود 
گذشــتگی و تلاش مثال زدنی، مانع از بروز خاموشی 
گســترده در شــبکه برق کشور و خوزســتان شدند، 

تجلیل از روحیه ایثار و کار جهادی است.

وی ادامه داد: مهندسان این نیروگاه و صنعت 
برق کشور در گرمای شــدید در تلاش برای 
پایداری برق کشــور هســتند کــه در کنار 
تجلیــل از ایــن کار بزرگ، توجــه به صرفه 
جویی در مصرف برق توســط شهروندان را 
ضروری کرده اســت. در این نشست محمد 
مخبر سرپرست ریاســت جمهوری با اهدای 
لوحی از مهندســان و مدیران نیروگاه رامین اهواز که 
در این عملیات پیچیده مهندســی بــا ایثارگری مانع 
از تحمیل قطعی گســترده برق شــده بودند، با اهدای 
لوحی تجلیــل کرد.۱۸ ســاعت عملیــات نجات در 
دمای ۷۰ درجه و رطوبت بالای ۹۰ درصد برای خارج 
نشدن شبکه و از دســت نرفتن برق و خاموشی کشور 
کار بــزرگ مهندســان و اپراتورهای نیــروگاه رامین 
اهواز بود که انتشــار تصویر ۲ نفر از مهندسان ایثارگر 
ایــن نیروگاه)رضا خســروی و محمد امیــری( که از 
خستگی توان ایستادن بر روی پاهای خود را نداشتند، 

با واکنش ها و تحســین های گسترده ای در شبکه های 
اجتماعی مواجه شد.نشــتی کندانســور واحد ۳۰۵ 
مگاواتی نیروگاه رامین که می توانســت به خاموشــی 
در بخشی از کشــور در تیرماه و گرم ترین روزهای سال 
ختم شود، توســط متخصصان داخلی طی کمتر از ۱۸ 

ساعت در حالت آماده  به کاری نیروگاه تعمیر شد.
نیــروگاه حرارتی رامیــن از بزرگتریــن نیروگاه های 
حرارتی )بخاری( کشور اســت که با هدف تأمین برق 

استان خوزستان و شبکه سراسری احداث شده است.
ایــن نیــروگاه در کیلومتــر ۲۰ جــاده اهــواز – 
مسجدســلیمان و در مجاورت رودخانه کارون و شهر 

ویس در شمال شرقی اهواز قرار دارد.
نیروگاه رامین با ۶ واحد )چهار واحد ۳۰۵ مگاواتی و ۲ 
واحد ۳۱۵ مگاواتی( دارای توان تولیدی یکهزارو ۸۵۰ 
مگاوات اســت. این نیروگاه نقش مهمی در تأمین برق 
مورد نیاز استان خوزستان و پایداری شبکه برق کشور 

ایفا می کند.

سرپرست

خریدار  سرپرســت وزارت امور خارجه 
کــه در نیویــورک حضــور دارد، گفــت: 
آمریکایی ها بــه مانعی جدی بــرای پایان 
دادن به جنایــت صهیونیســت ها در غزه 

تبدیل شده اند.
 علی باقری سرپرســت وزارت امور خارجه 
کــه در رأس هیأتــی برای شــرکت در دو 
نشست شــورای امنیت درباره فلسطین و 
چندجانبه گرایی به نیویورک سفر کرده، در 
جمع خبرنگاران با بیان اینکه قرار است دو 
نشست مهم در شورای امنیت سازمان ملل 
برگزار شــود، گفت: روز سه شنبه نشستی 
درباره چندجانبه گرایی و روز چهارشــنبه 
نیز نشستی درباره فلسطین برگزار خواهد 

شد. 
وی با بیــان اینکه هر دو موضــوع از جهات 
مختلف برای جهان، مناســبات بین المللی 
و جمهوری اســلامی ایران حائــز اهمیت 
است، خاطرنشــان کرد: در مورد فلسطین، 
یک جنایت و نســل کشــی عینی و آشکار 
در طول ۹ ماه گذشته در غزه در حال انجام 
است. جمهوری اســلامی ایران همواره در 
عرصه های سیاســی، حقوقی و دیپلماسی 
عمومی موضوع فلسطین، به صورت جدی 
در کنار دیگــر تحــرکات و فعالیت هایش، 

نقش آفرین فعال بوده است.

استفاده از ظرفیت شورای امنیت برای 
دفاع از ملت فلسطین

سرپرســت وزارت خارجه گفــت: در چند 
ماه گذشــته، شــهید امیرعبداللهیان هم 
در نشســت مجمع عمومی و هم در نشست 
شورای امنیت شرکت و نقش آفرینی فعالی 
را به منظــور تبیین واقعیت هایــی که در 
صحنه فلســطین و غزه می گذرد، داشتند. 
این دیپلمات ارشــد ایرانی ادامه داد: در این 
مقطع هم جمهوری اسلامی ایران قصد دارد 
از ظرفیت شورای امنیت سازمان ملل برای 
دفاع از حق، مواضع و کیان ملت فلســطین 
و همچنین برای تبییــن جنایت های رژیم 

صهیونیستی استفاده کند.
علی باقــری یادآور شــد: در کنــار این، از 
ســازوکارهایی که در عرصه بین المللی از 
جمله شــورای امنیت وجــود دارد چه در 
قالب نشســتی که روز چهارشــنبه خواهد 
بود و چه در قالب ســازوکارهای چندجانبه 
و ملاقات های دوجانبه ای که با مســؤولان 
و مقامات شــرکت کننده در این نشســت 
خواهیم داشــت، این موضــوع را به صورت 
جدی مــورد پیگیری قرار خواهیــم داد تا 
بتوانیم شــرایطی را به وجــود بیاوریم که 
رژیم صهیونیســتی و حامیانــش به ویژه 
دولت آمریکا مجبور شوند به جنایت و نسل 

کشی در غزه پایان دهند و مردم غزه و مردم 
مظلوم فلســطین بتوانند شــرایط عادی را 

دنبال کنند.
سرپرست دســتگاه دیپلماسی همچنین با 
ذکر این نکته که موضــوع چندجانبه گرایی 
واقعیتی اســت که سال هاســت در صحنه 
بین المللی بیان شــده، اظهار داشت: اینکه 
یکجانبه گرایــی آمریکا نه تنهــا نمی تواند 
صلح، ثبــات و امنیــت را در دنیا بــه دنبال 
داشته باشــد، بلکه رویکرد زیاده خواهانه و 
برتری جویانه آمریــکا در عرصه بین المللی 
باعث شده که در موضوعات مهم بین المللی 
بن بست ایجاد شــود. نمونه بارز آن همین 
جنایتی اســت که صهیونیســت ها در غزه 
انجام می دهند و آمریکایی ها به مانعی جدی 
برای پایان دادن به جنایت صهیونیســت ها 
تبدیل شــده اند.این دیپلمات ارشد ایرانی با 
ذکر این نکته که چندجانبه گرایی به عنوان 
جایگزین واقعی و گزینه ای که می تواند برای 
مســائل، مشــکلات و معضلات بین المللی 
راه حــل ارائه دهــد، مطرح اســت، افزود: 
جمهوری اسلامی ایران با توجه به عضویت 
در ســازوکارهای چندجانبه گرایی از جمله 
بریکــس و شــانگهای در طول چند ســال 
گذشته نشان داده که می تواند در این عرصه 

نقش آفرینی کند.

 رایزنی با مقامات حاضر در نشست
 شورای امنیت

باقری گفت: ما از ظرفیت شــورای امنیت 
بــرای برجســته کــردن نقــش و جایگاه 
چندجانبه گرایــی به منظور حــل و فصل 
مســائل و معضلات بین المللی اســتفاده 

خواهیم کرد.
سرپرســت وزارت امور خارجه عنوان کرد: 
در کنار این دو نشســت، هم بــا همتایان از 

کشورهای دیگری که در این نشست حضور 
خواهند داشت، دیدار خواهیم داشت و هم 
از ظرفیت های دیگری که در حاشــیه این 
نشســت و حضورمان در نیویورک خواهد 
بود، چه در عرصه سیاســی و چه در عرصه 
دیپلماســی عمومی برای تبییــن مواضع. 
رویکردها و سیاست های جمهوری اسلامی 
ایــران در عرصه هــای مهــم بین المللی 

استفاده خواهیم کرد.

خریدار  یک تحلیلگر مسائل سیاسی با بیان اینکه نقش 
احزاب در ایران هر روز کمرنگ تر می شــود، اظهار کرد: 
احزاب بیشتر نقش اطلاعیه دهنده دارند و رئیس جمهور 

در ایران توسط احزاب معرفی نمی شود.
ناصر ایمانی، تحلیلگر مســائل سیاســی به نقش احزاب 
و جناح های سیاســی در چهاردهمیــن دوره انتخابات 
ریاســت جمهوری پرداخــت و بیان کرد: بــه زبان آمار 
نمی توان راجع به نقش احــزاب در انتخابات زودهنگام 
ریاست جمهوری سُخن گفت؛ می توان به آمار انتخابات 

توجه داشــت اما بیان نقش احزاب و تشکل های سیاسی 
در برگزاری انتخابات بیشــتر مبتنی بر حدس و گمان و 
تحلیل سیاســی خواهد بود.وی ادامه داد: می توان گفت 
با توجه بــه حمایت جناح سیاســی اصولگرایی و احزاب 
وابســته به آن ها که در دور اول انتخابات به طور عمده از 
آقای قالیباف نامزد انتخابات ریاست جمهوری حمایت 
کردند اما آقــای جلیلی بــه دور دوم راه یافت و می توان 
نتیجه گیری کرد احزاب جناح اصولگرا نتوانستند نقش 
خاصی در سرنوشــت انتخابات داشته باشــند. چرا که با 

همه حمایت ها آقــای قالیباف بیــش از ۳ میلیون رأی 
آورد و آقای جلیلی بدون این حمایت ها ســه برابر، رأی 
آورد.حتی در دور دوم هم افزایــش آرای آقای جلیلی به 
دلیل افزایش مشــارکت در انتخابات بود و آرای کمتری 
از سوی جناح اصولگرا به او افزوده شد و می توان به نقش 
کمرنگ جریان اصولگرا در انتخابات اشاره کرد. اما جناح 
اصلاح طلب نســبت بــه اصولگراها نقــش پررنگ تری 
داشــتند و قریب به اتفاق با همه احزاب و شخصیت های 
سیاســی وابســته به این جریان به طور کامــل از آقای 

پزشکیان حمایت کردند.ایمانی همچنین عنوان کرد: به 
طور کلی احزاب در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری در هر دو مرحله کمرنگ بود. به همین تناسب 
هم برای تشکیل کابینه و راهنمایی کردن دولت در این 
مهم، نقش کمرنگی خواهند داشــت. اینکه دولت جدید 
از احزاب خواسته تا پیشــنهادهای خود را برای تشکیل 
کابینه جدید اعــلام کنند، اقدام خوبی اســت و موجب 
گرم شــدن فضای سیاسی می شــود اما این که چقدر از 

پیشنهادها استفاده کنند، محل بحث است.

مخبر:خطقرمزدولتسیزدهمجلوگیریازقطعبرقمناطقمسکونیبود

خریدار   رئیس جمهور منتخب در دیدار 
جمعی از اعضای کانون های کارگری گفت: 
قول می دهم بستر مناسب مشارکت مردم و 
بخش خصوصی را در عرصه اقتصاد و تولید 

فراهم کنیم.
دکتر »مســعود پزشــکیان« روز تاســوعا 
همزمــان بــا روز »بهزیســتی و تامیــن 
اجتماعــی« در دیــدار جمعــی از اعضای 
کانون های کارگری، با تســلیت فرا رسیدن 
تاسوعا و عاشورای حسینی، ابراز امیدواری 
کرد: عشــق و ارادتی که در وجــود بنده و 
همه ملت ایران به ســرور و سالار شهیدان 
وجــود دارد، باعــث عاقبــت به خیری ما 
شــده و مانع از آن شــود که راه را گم کنیم. 
همچنین بار دیگــر برای رئیــس جمهور 
شهید و همراهانش که از عاشقان و خادمان 
اباعبدالله )ع( بودند، در این روزها آرزوی علو 

درجات می کنم.
رئیس جمهور منتخب با اشــاره به اینکه در 
این جلســه مسائل بســیار متنوعی مطرح 
شــد، افزود: تولیــد، محور اقتصاد کشــور 
است و در این جلســه عطف به طرح مسائل 
مربوط به تولید، تقریبا به عمده مشــکلات 
کشور اشــاره شــد، اما یقین بدانید بدون 
مشــارکت، کمک و همراهی خود شما حل 

این مشکلات ممکن نیست.
پزشــکیان با بیان اینکه اگر ما نســبت به 
مشــکلات فقرا، یتیمان، افراد گرفتار و کم 
برخوردار توجه نداشــته باشیم و دستگیر 
آنان نباشــیم، نبایــد و نمی توانیم ادعای 
ایمان کنیم، اظهار داشــت: وضعیت امروز 
ایران شایسته ملت ایران نیست و باید همه 
تلاش خود را برای بهبود ایــن وضعیت به 

کار بگیریم.
رئیس جمهور منتخب با اشاره به اظهارات 
مطرح شده در این جلسه درباره حاشیه های 
ایجــاد شــده در کمیته ســه جانبه تعامل 
کارگــران، کارفرمایــان و دولــت، گفت: 
مشــکلات ایجاد شــده در مســیر تعامل 
مطلوب طرفیــن ایــن کمیته، ناشــی از 
مشــکلات زیرساختی در کشــور است که 
حل آنها می تواند تعاملات این کمیته را نیز 

سامان بدهد.
 برای حل این مشــکلات نیز بایــد از همه 
افراد توانمند و کســانی که می توانند به رفع 
مشکلات زیرســاختی تولیدی و اقتصادی 

کشور کمک کنند، یاری بگیریم.
پزشــکیان، وظیفــه حاکمیــت را ایجاد 
هماهنگی و بستر مناســب برای مشارکت 
خود مردم و بخش خصوصی در مســیر حل 
مشــکلات اقتصادی و تولیدی دانســت و 
خاطرنشان کرد: بنده به شما وعده نمی دهم 
که همه مشــکلات را حل می کنم، چرا که 
چنین کاری از همه توان و ظرفیت های بنده 
و حتی دولت نیز بزرگ تر اســت، اما به شما 
قول می دهم که بســتر و هماهنگی مناسب 
برای مشــارکت شــما و بخش خصوصی و 
تولیدکننــدگان را ایجاد و حفــظ کنم تا با 
هم برای رفع مشــکلات زیرساختی تولید و 

اقتصاد کشور تلاش کنیم.
وی با تاکید بر اینکه باید از دعواهای جناحی 
و نزاع بر ســر قدرت عبور کنیم، گفت: بنده 
این آمادگی را دارم که بــه هر کس که توان 
و ظرفیت حــل مشــکلات را دارد، میدان، 
امکان و اختیار دهم، اما با او شــرط خواهم 

کرد که اگر نتواند باید پاسخگو باشد.
رئیــس جمهــور منتخب افــزود: وظیفه 
دولت این نیســت که وارد عرصــه تولید 
شــود، بلکــه باید بســتر مناســب برای 
فعالیت های صنعتــی، تولیدی و تجاری را 
فراهم کنــد، اما دولت وظیفــه دارد که در 
کنار تسهیل شــرایط کسب و کار، به اقشار 

کمتر برخوردار و فقرا توجه داشــته باشد و 
به وضعیت آنها رسیدگی کند؛ این وظیفه 
دولت اســت و این نگاه برآمده از اعتقادات 
ما در ضــرورت تلاش برای ایجــاد عدالت 
و توجه بــه وضعیت فقــرا و افــراد کمتر 

برخوردار است.
وی با تاکید بر اینکه رســیدن به این اهداف 
زمان بر و نیازمنــد کمک گرفتــن از همه 
کارشناسان، دانشــگاهیان، صاحب نظران 
و متخصصان داخل و خارج از کشــور است، 
اظهار داشــت: با تمام وجود تلاش خواهیم 
کرد جامعه را به ســمت و ســویی ببریم که 
شایســته و برازنده مــردم و تامین کننده و 

حافظ کرامت و حرمت آنان باشد.
پزشــکیان تصریح کرد: بنده در همه طول 
زندگی خود همواره تــلاش کردم خودم را 
وقف مردم کنم و هیــچ گاه چیزی را فقط 
برای خودم نخواستم؛ به عنوان یک پزشک 
متخصص هیچگاه مطب شخصی نداشتم 
و هیچ وقت هم به دنبــال اخذ مجوز مطب 
شــخصی نرفتم و تخصص پزشکی خود را 
در اختیار همه مــردم قرار دادم. حتی هیچ 
وقت در مراکز درمانــی خصوصی فعالیت 
نکردم و پــس از این نیز همه تــوان و عمر 
خود را نه در حرف، که در عمل صرف مردم 

می کنم.
رئیس جمهور منتخب همچنین در واکنش 
به درخواســت مطرح شــده در این جلسه 
درباره شــهید محسوب شــدن کسانی که 
حیــن ماموریت و خدمت فوت می شــوند، 
گفت که این مســاله را پیگیری خواهد کرد 
تا یک قاعده و چارچوب یکسان و هماهنگ 

در این باره وجود داشته باشد.

احزاببیشترنقشاطلاعیهدهندهدارند
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رییس سازمان توسعه تجارت :
ثبتنام۱۳۰هزارمتقاضیخودروهایخارجی

رییس ســازمان توســعه تجارت گفت: در ثبت نام جدید خودروهای 
وارداتی، ۱۳۰ هزار نفر ثبت نام کرده اند.

مهدی ضیغمی مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت با اشاره به اینکه 
روز یکشنبه آخرین مهلت ثبت نام و ویرایش خودروهای وارداتی بوده 
است، گفت: روز شــنبه هم فرصت افتتاح حســاب )وکالتی( به اتمام 
رســید. تا پایان هفته جاری قرعه کشــی برای تخصیص خودروهای 

وارداتی انجام خواهد شد و نتایج در روز شنبه اعلام خواهد شد.
رئیس سازمان توسعه تجارت با اشاره به تخصیص خودرو به متقاضیان 
ســری اول ثبت نام خودروهای وارداتی، گفت: در اسفند ۱۴۰۱، تعداد 
۳۳ هزار نفر به ثبت نام خودرو اقدام کردنــد که از این تعداد، تخصیص 
خودرو به ۵ هزار نفر باقی مانده است که سامانه به زودی برای این دسته 

از متقاضیان بازگشایی خواهد شد.

کدامکالاهاارزترجیحیمیگیرند؟
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور از خروج ۴۸۵ قلم کالا از شمول ارز 

ترجیحی خبر داد.
داود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه اعلام کــرد که در اجرای 
سیاست محدودسازی تخصیص ارز ترجیحی، از سال گذشته تاکنون 
بیش از ۴۸۵ قلم کالا از شــمول ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی خارج شــد 
و در حال حاضر صرفــاً واردات ذرت، روغن، کنجاله ســویا و دارو با ارز 

ترجیحی انجام می شود.

ممنوعیتعزلونصبدروزارتجهادکشاورزی
ابلاغشد

وزیر جهاد کشاورزی با ارسال نامه ای به معاون توسعه مدیریت و منابع 
خود هرگونه عزل و نصب و جابه جایی نیروی انسانی را تا استقرار دولت 

چهاردهم را ممنوع اعلام کرد.
 محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی با ارسال نامه ای به هوشنگ 
محمد معاون توسعه مدیریت و منابع خود اعلام کرد: در راستای اجرای 
بخشنامه سرپرست ریاست جمهوری درباره اجتناب از هرگونه عزل و 
نصب و جابه جایی نیروی انســانی، تغییر در ســاختار سازمانی و نقل و 
انتقال اموال دولتی تا استقرار دولت چهاردهم، بدین وسیله مسئولیت 

نظارت بر اجرای این بخشنامه به شما محول می شود.
مقتضی است، هرگونه بخشنامه در سطوح سازمان ملی و استانی تابعه 
و معاونت های زیرمجموعه بعد از تاریخ ابلاغ دستور سرپرست ریاست 

جمهوری توسط آن معاونت کم لم یکن شود.

توسعهروابطباهمسایگاندرصدربرنامههای
دولتسیزدهم

وزیر راه و شهرسازی توســعه روابط با همسایگان را در صدر برنامه های 
دولت دانســت و اعلام کرد: رشــد ترانزیت و تجارت با همسایگان خود 

گواه این رویکرد استراتژیک بود.
 

مهرداد بذرپاش در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی با اشــاره 
بازگشــایی ســفارت جمهوری آذربایجان در تهران نوشــت: یکی از 
کارهایی که شــهید جمهور و دکتر مخبر مرتب از بنده به عنوان رئیس 
کمیسیون مشترک ایران و آذربایجان دنبال می کردند، همین موضوع 
بود که محقق شــد.وی افزود: توســعه روابط با همســایگان در صدر 
برنامه های دولت بود و رشــد ترانزیت و تجارت با همسایگان خود گواه 

این رویکرد استراتژیک بود.
وزیر راه و شهرســازی پیش از این گفته بود: مجموع ترانزیت کشور در 
دولت سیزدهم نســبت به دولت قبل ۸۹ درصد رشــد داشته و حجم 
ترانزیت در سال گذشته به ۱۶.۳۴ میلیون تن رسید. در سه ماهه ۱۴۰۳ 
این رشد با شــتاب بیشــتری ادامه یافت و در این مدت رشد ۶۹ درصد 
ترانزیت جاده ای و رشــد ۵۵ درصدی کل ترانزیت را نسبت به ۳ ماهه 

سال ۱۴۰۱ تجربه کردیم.
گفتنی اســت، وزارت امــور خارجه جمهــوری آذربایجــان امروز در 
بیانیه ای اعلام کرد که در پی مذاکرات انجام شــده سفارت این کشور 
در تهران در تاریخ ۱۵ ژوئیه ۲۰۲۴ )۲۵ تیــر ۱۴۰۳( در مکانی جدید 
فعالیت خود را از ســر گرفت.بر اســاس بیانیه این وزارتخانه، ســفیر و 

کارکنان دیپلماتیک فعلی جمهوری آذربایجان به ایران بازگشته اند.

پیشرفت۳۷درصدیبرنامهبومیسازی
تجهیزاتشبکهملیاطلاعات

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات از پیشــرفت برنامه بومی ســازی 
تجهیزات مورد نیاز شــبکه ملی اطلاعات از پنج درصد در ابتدای دولت 

به ۳۷ درصد خبر داد. 
 ایران به واســطه وضعیت جغرافیایی اش امکان تبدیل شــدن به هاب 
ترانزیت دیتای منطقه را داراســت؛ بنابراین به طــور قطع ترافیکی که 
از بستر ایران و از مسیر زمینی خاک سرزمین ما عبور می کند، کیفیت 
بهتری نســبت به مســیر دریا و اقیانوس دارد تا به اروپا و سایر کشورها 

برسد.
بر این اساس اســتفاده از مزایای انتقال دیتا از خشــکی به نفع کشور 
مهم بوده و در عین حال که نیاز کشــور برای ارتباطات باکیفیت فراهم 

می شود، کیفیت این ارتباطات برای منطقه هم ارتقاء می یابد.  
شبکه انتقال در ابتدای شروع به کار دولت ســیزدهم، ۳۵.۸ ترابیت بر 
ثانیه بوده که تمام تجهیزات آن خارجی بود و در دولت سیزدهم، وزارت 
ارتباطات برنامه ریزی کرد که تا پایان سال ۱۴۰۲ یعنی ظرف مدت ۳۶ 
ماه ظرفیت انتقال کشــور را دو برابر کند که ۷۰ درصد از این افزایش با 

استفاده از تجهیزات بومی باشد.
بنابراین برای نخســتین بار قراردادی به ارزش ۷۰۰۰ میلیارد ریال که 
بزرگ ترین قرارداد بومی سازی شــرکت ارتباطات زیرساخت و وزارت 
ارتباطات محسوب می شــد، منعقد و قرار شد با اســتفاده از تجهیزات 

بومی، ۲۰ ترابیت  بر ثانیه به ظرفیت شبکه انتقال کشور اضافه شود.  
موضوعی که بارها مســئولان حوزه ارتباطات از اســتقبال خود به این 
موضوع خبردادند، به طور مثال وزیر ارتباطات  اعلام کرد از بومی سازی 
و ایرانی سازی تجهیزات ارتباطات و فناوری اطلاعات استقبال می کنند 
و آماده هرگونه همکاری با تمام شرکت های دانش بنیان در این زمینه 
هستند.در این راســتا، وی اخیرا با انتشار پستی در کانال شخصی خود 
در ارائه گزارشی از ۱۰۰۰ روز خدمت دولت سیزدهم در این باره اظهار 
کرد: بومی سازی تجهیزات موردنیاز شبکه ارتباطی کشور و بازارسازی 
بین المللی برای ایــن محصولات از اولویت های مــا در این دوره بوده و 

هست و در این راستا چندین قرارداد داخلی و بین المللی منعقدشد.

بازار

 دستیار مردمی سازی رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
با بیان اینکه مردمی ســازی مهم ترین یادگار شــهید 
رئیسی است، گفت: مودیان مشمول تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مســتقیم علاوه بر امکان تقســیط 
مالیات خود و عدم نیــاز به نگه داری دفاتــر مالیاتی، 
می توانند نحوه هزینه و مصرف مالیات پرداختی را نیز 

تعیین کنند.
حمید بهزادی بخش در مورد رویکرد دولت ســیزدهم 
در مشــارکت مردم در بخش هــای مختلف اقتصادی 
کشــور به خصوص در بحث مالیات ها، اظهار داشــت: 
شهید رئیسی معتقد به مشــارکت مردم در بخش ها و 
ساحت های مختلف حکمرانی و سیاست گذاری کشور 

بود.
وی افرود: اعتقاد شهید رئیسی، مردم را تنها به عنوان 
اینکه یــک مصرف کننــده صرف هســتند، محدود 
نکرد و به مردم به عنوان کنشــگرانی در ســه بخش 
تصمیم سازی، اجرای تصمیم ها و نظارت بر اقدامات، 
امــکان نقش آفرینــی و نقش پذیری جــدی داد؛ از 

همین رو مسئله مردمی سازی فرآیندهای 
مالیاتــی در ســازمان امور مالیاتی شــکل 

گرفت.
دستیار مردمی سازی رئیس کل سازمان 
امور مالیاتی ادامه داد: در راستای حرکت 
به سمت مردمی  سازی در اقتصاد و جهش 
تولید با مشــارکت مردم، لازم است نقش 

مردم در شــکوفایی اقتصــادی در ابعــاد مختلف 
بررســی و درصورت نیاز برای پررنگ تر شــدن این 
نقش تصمیم های اجرایــی، قانونی و عملیاتی اتخاذ 

شود.
بهزادی بخــش گفــت: از همین رو ســازمان امور 
مالیاتی به طور ویژه به افزایش نقش مردم پرداخته 
و در این زمینــه تلاش های مهمی صــورت گرفته 
اســت تا مردم بتوانند در فعالیت هــا و فرآیندهای 
مالیاتی از اخــذ مالیات تا تخصیــص مالیات نقش 

بپذیرند.
وی با اشاره به یکی از مهم ترین مصوبات روزهای اخیر 

هیات وزیران در جهت مشــارکت مردم در 
زمینــه تخصیص و هزینه کــرد مالیات های 
پرداختی است، گفت: یکی از اقدامات مهمی 
که در زمینــه بحث مردمی ســازی فرآیند 
مالیاتی به تازگی تصمیم گرفته شده، بحث 
مربوط بــه تعیین نحوه و میــزان تخصیص 
مالیــات پرداختی مودیان مشــمول تبصره 
ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم توســط خود 
این مودیان در پروژه های زیرساختی کشور به انتخاب 

خود فرد است.
دســتیار مردمی ســازی رئیــس ســازمان مالیاتی 
تصریح کرد: در بین آخرین مصوبــات هیات وزیران 
در دولت شهید رئیسی، مســئله مربوط به مشارکت 
مودیــان مالیاتــی در جهت تخصیــص مالیات های 
پرداختی شان به تصویب رســید و از این پس مودیان 
مالیاتی که به صورت هوشــمند و سیستمی، مالیات 
پرداخت کنند؛ علاوه بر امکان تقســیط مالیات خود 
و همچنین عدم نیاز به نگه داری دفاتر مالیاتی، نحوه 

هزینه و مصرف مالیات پرداختی خــود را نیز تعیین 
خواهند کرد.

بهزادی بخش گفت: مردمی ســازی مهم ترین یادگار 
شهید رئیسی است که هر نهاد دولتی را به جای رقابت 
با مردم و یا بی رغبتی بــه مردم به همــکاری با مردم 

دعوت می کند.
وی بیان کــرد: ما باید بــا رویکردی بالاتــر از تکریم 
مودیان یعنــی همــکاری دوجانبه با مــردم اهداف 
ملی و اجرای قانون را دنبال کنیم. دســتورات رئیس 
ســازمان مالیاتی نیــز موید تقویت ایــن همکاری با 

مردم است.
دستیار مردمی سازی رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
گفت: مسیر مردمی سازی فرآیند مالیات ستانی نیز با 
تکیه بر مشــارکت مودیان مالیاتی در زمینه تخصیص 
مالیات هــای پرداختی خود به پروژه های مشــخص و 
مهم زیرســاختی کشور بســته به انتخاب فرد از دیگر 
اقدامات در جهت مردمی ســازی نظــام مالیاتی بوده 

است. 

مالیات

رجا ابوطالبی   ســازمان بورس در حالی 
در تلاش برای رشد زیرساخت ها و تسهیل 
فرآیند مجوزها است که برخی فعالان بازار 
سرمایه، صدور مجوزها بدون توجه به عمق 
بازار و عدم توازن را هشــداری برای ریزش 
بورس هماننــد ســال ۱۳۹۹ می دانند که 
سیاســتگذار باید به آن دقت کافی داشته 

باشد.
 تســهیل در فرآیند صدور مجوزها یکی از 
نکات مثبت کارنامه مجید عشــقی قلمداد 
می شــود؛ به طوری که تعداد صندوق ها از 
۲۹۲ صندوق در فرودین ۱۴۰۱، به نزدیک 
۴۶۰ صندوق رسیده  است؛ ضمن اینکه در 
همین راستا هم، اوایل ماه جاری ۲ صندوق 
اهرمی دیگــر روانه بــازار شــدند و تعداد 

صندوق های اهرمی را به عدد ۷ رساندند.

هدف از تشکیل صندوق های 
سرمایه گذاری چیست؟

»جمع آوری ســرمایه های خرد و سرمایه 
اشــخاصی کــه تخصــص لازم در حــوزه 
ســرمایه گذاری در بــورس اوراق بهــادار 
ندارند«، شــاید مهمترین هدف تشــکیل 
صندوق ها اســت. در کنار آن نیز می توان به 
»امکان ســرمایه گذاری متنوع و مدیریت 
حرفه ای پرتفوی ســهام« اشــاره کرد که 
خروجی آن چیزی جز پوشــش ریســک و 
صیانت از منافع ســهامداران نیست؛ اما آیا 
می توان مدعــی بود که رشــد صندوق ها، 
اهداف خود را دنبال می کند؟ برای پاســخ 
به این ســوال ابتدا بورس آمریکا را بررسی 

می کنیم.رشد صندوق های سرمایه گذاری 
در آمریکا با ســرعت بیشــتری نســبت به 
ایران دنبال می شــود. این رشــد خصوصا 
بعد از بحران ۲۰۰۸ شدت بیشتری گرفت 
و اهمیت ســرمایه گذاری غیر مســتقیم را 
بیش از پیــش عیان کرد. این رشــد تعداد 
و حجــم صندوق های ســرمایه گذاری اما 
با یــک توازنی صــورت گرفــت؛ به طوری 
کــه از ۸ هــزار میلیــارد دلار دارایی تحت 
مدیریت صندوق ها، تنهــا ۱.۳ درصد آن را 

صندوق های اهرمی تشکیل می دهند.

علت درصد کم صندوق هــای اهرمی از کل 
صندوق هــای ســرمایه گذاری آمریکا نیز 
واضح است: گســترش صندوق ها در راستا 
»پوشــش ریســک« بوده و صندوق های 
اهرمی در راستای »سرمایه گذاری متنوع و 
حرفه ای« به آن ها اضافه شدند. واضح است 
که صندوق های اهرمی نمی توانند پوشش 
ریسک را، که در زمان های بحرانی معنا پیدا 

می کند، محقق سازند.
خالص ارزش دارایی صندوق های ســهامی 
بازار در حــال حاضر به بیــش از ۱۲۲ هزار 

میلیارد تومان رســیده اســت که نیمی از 
۱۰ صندوق بــزرگ را، اهرمی ها تشــکیل 
می دهند. ایــن یعنی قریب بــه ۴۰ همت 
دارایی تحت مدیریت صندوق های اهرمی 
وجود دارد که ۳۳ درصد کل بازار را تشکیل 
می دهند.بر همین اســاس، به  نظر می رسد 
توسعه ســرمایه گذاری غیرمســتقیم در 
ایران، متناســب با اســتانداردهای جهانی 
پیش نرفته و از هــدف اصلی خودش یعنی 
پوشش ریسک فاصله گرفته است! این اتفاق 
با بالاگرفتن رقابت بین صندوق های اهرمی 

تشدید خواهد شد و سودهای غیر متعارف 
برای واحدهای عادی تعریف می شــود که 
می توانــد در مواقع بحرانــی اتفاقاتی حتی 

بدتر از مرداد ۱۳۹۹ را رقم بزند.

هیچ چیز سر جای خود نیست!
جدای از ســهم بالای صندوق های اهرمی، 
دامنه ۱۰ درصدی آن هــا نیز به یک معضل 
تبدیل شــده اســت. چرایــی آن را با رصد 
معاملات یک هفتــه اخیر بــازار می توان 
درک کرد! ولی ابتدا باید به ســاختار پرتفو 
صندوق های اهرمی اشــاره کرد که درصد 
قابل توجهــی از آن، به ســرمایه گذاری در 

سهام معطوف شده است.
بعد از انتخاب مسعود پزشــکیان به عنوان 
رئیس جمهــور منتخب، اکثــر نمادها در 
صف خرید ۶ درصــدی قفل و صندوق های 
اهرمی با صــف خرید ۱۰ درصــدی همراه 
شــدند. واضحا بعــد از گذشــت چند روز 
حباب صندوق ها افزایــش یافته و به دنبال 
آن عرضه ها نیز رشــد پیدا می کند. این در 
حالی است که کلیت بازار هنوز مستعد رشد 
بوده ولی عرضه هــای صندوق های اهرمی، 
صندوق هایی که دارایی های بســیار زیادی 

دارند، جلوی رشد سایر نمادها را می گیرد.
می توان نتیجــه گرفت کــه صندوق های 
اهرمــی هــم پوشــش ریســک را انجام 
نمی دهند و هم اجازه رشد را از بازار گرفتند. 
این مشــکلات هم چیزی جــز تصمیمات 
غیرکارشناســی روسای ســازمان بورس 

نیست.

مودیانمشمولتبصرهماده۱۰۰نحوههزینهکردمالیاتخودراتعیینخواهندکرد

پایانیبرقیمتگذاریدستوری؛برنامههفتمناجیتولیدمیشود؟
سمیه رسولی  طبق بند ث ماده ۴۸ قانون 
برنامه هفتم توســعه قیمت گذاری دولتی 

ممنوع است.
 معمولاً دولت هــا برای مقابله بــا افزایش 
قیمت و تورم، اقدام به ســرکوب قیمت ها 
و تعیین دســتوری نرخ می کنند تا کالاها 
با قیمت پایین تر به دســت مردم برســد با 
این حال طبــق پیش بینی کارشناســان 
این اقدام نه تنها تاکنــون به تثبیت قیمت 
کالاها کمکــی نکرده بلکه خــود به عاملی 
برای جهــش تقاضا و التهاب بیشــتر بازار، 
رانــت و دلال بازی و خروج بــازار از فرایند 
طبیعی خود تبدیل شــده اســت چراکه 
قیمت گذاری دســتوری رابطه ذی نفعان 
را از وضعیت تجاری شــفاف خــارج و در 
چارچوب های دســتوری غیرقابل اجرایی 
قرار داده اســت با این حال هیچ گاه عرضه و 
تقاضا در چارچوب دستورات محدود نشده 
و در نهایت به ضرر یــک حلقه از زنجیره در 

جریان بوده است.
در واقع همیــن قیمت گذاری دســتوری 
کافی است تا شــاهد دو نرخ در بازار باشیم، 
یک نرخ دولتی و دیگری نرخ بازار؛ از همین 
نقطه است که درهای دلالی و رانت به سود 
عده ای فرصت طلب باز می شود که تاکنون 
مصادیق زیادی از این ســوداگری را نیز در 

بازارهای مختلف شاهد بودیم.

دخالت های دولت
تا اوایل ســال ۱۴۰۱ فرآیند قیمت گذاری 
کالاها به این شــکل بود کــه تغییر قیمت 
۵۰ قلم کالای اساســی، حساس و ضروری 
مشمول قیمت گذاری پیشین، مستلزم طی 
فرایند قانونی بود. در اصــل این ۵۰ کالا که 
گوشت قرمز، گوشــت مرغ، لبنیات، روغن 
موتور، پوشــاک و لوازم خانگــی از جمله 
آن ها بود، کالاهای اساســی بودنــد که از 
نظر سازمان حمایت در ســبد خانوار نقش 
بالایی داشتند. بنابراین اگر تولید کننده یا 
صاحب کالایی می خواســت قیمت این ۵۰ 

کالا را تغییر دهد، اول باید مستندات تغییر 
قیمت را به سازمان حمایت ارائه می کرد تا 
کارشناسی و بعد در ستاد تنظیم بازار ابلاغ 

شود تا افراد بتوانند افزایش قیمت دهند.
اما مرداد ماه ســال ۱۴۰۱ نامه ای از حسین 
فرهیــدزاده، رئیــس ســازمان حمایــت 
تولیدکننــدگان و مصرف کننــدگان، به 
معاونان وزارت صمت منتشــر شــد که بر 
اساس آن مقرر شده بود درخواست افزایش 
قیمت کالاهــا در دفاتر تخصصــی وزارت 
صمت و جهاد کشاورزی، سازمان حمایت، 
کمیســیون اقتصادی دولت و ستاد تنظیم 
بازار بررسی و تأیید شود و در نهایت به تأیید 

رئیس جمهوری برسد.
البته این موضوع منتفی شــد اما بخشــی 
از آن در حال اجراســت؛ به عنــوان نمونه 
فرهیدزاده اواخر سال ۱۴۰۱ درباره نتیجه 
درخواســت های افزایش قیمت، گفته بود 
که هر کالایی که درخواست افزایش قیمت 
دارد، مستندات خود را برای سازمان ارسال 
می کند. ابتدا دفاتر تخصصی وزارت صمت 
و وزارت جهاد کشــاورزی این درخواست را 
بررسی می کنند و اگر تشــخیص دادند که 
درست است، سازمان حمایت صورت های 
مالی را بررســی می کند. اگر مجوزی برای 
افزایش قیمت بگیرند می توانند قیمت های 
جدیــد را اعمال کننــد. اما اگــر مجوزی 
دریافت نکردند، افزایــش قیمت پذیرفته 

نیست.

محدودیت قیمت گذاری دستوری
 در جریان برنامه هفتم

در این بیــن نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی در جریان بررســی جزئیات لایحه 
برنامه هفتم توســعه رأی بــه محدودیت 
قیمت گذاری دســتوری دادند تا در طول 
اجرای برنامه هفتم، اغلــب کالاهای ایرانی 

از گزند نظام قیمت گذاری آسیب نبینند.
پس از تصویــب برنامه هفتم در شــورای 
نگهبان و ابلاغ از ســوی دولت، بنابراین به 

صورت رســمی قیمت گذاری دستوری در 
قالب برنامه هفتم توســعه لغو شــده است؛ 
طبق بند ث مــاده ۴۸ قانــون برنامه هفتم 
توسعه »به منظور توسعه اشــتغال و رشد 
اقتصادی از طریق ســرمایه گذاری بخش 
خصوصــی و تعاونی قیمت گــذاری دولتی 
به اســتثنای کالاهای اساســی یارانه ای و 
کالاها و خدمات انحصاری و عمومی ممنوع 

است.«
در تبصــره این مــاده نیز آمده اســت که 
»کالاهای اساسی یارانه ای، کالاهایی است 
که از یارانه مســتقیم ارزی یــا ریالی مانند 
پرداخت مســتقیم بخشــی از قیمت کالا 

توسط دولت برخوردار شده اند.«

لغو قیمت گذاری دستوری منجر
 به شفافیت می شود

بــه اعتقــاد کارشناســان هر زمــان که 
قیمت گذاری دولتی بر کالایی انجام شــود، 
موازی بــا آن قیمتی به عنــوان قیمت بازار 
آزاد که فاصله عمیقی با قیمت تعیین شــده 
دولتی دارد، ظاهــر و در پی آن بــازار با دو 
نرخ متفاوت یک کالا روبه رو می شــود. در 
چنین شرایطی همین دو نرخی شدن کالا 
سرمنشــاء فســاد، رانت و احتکار کالاها را 
فراهم می آورد. شاهد این مدعا ظهور و بروز 
دلار ۴۲۰۰ تومانی به عنــوان ارز ترجیحی 
برای تأمین واردات کالاهای اساســی بود 
که علاوه بر ایجــاد رانت و فســاد و تضییع 
حقوق افراد جامعه، موجب شــد تا بازار آزاد 
قیمت ها در برابر نــرخ دلار ۴۲۰۰ تومانی 
هویدا شــود. ظهور بازاری که مشــکلات 
فراوانــی را هم بــرای اقتصاد کشــور و هم 

اقتصاد خانوارها به وجود آورد.
بر این اســاس آثار مثبت خروج قیمت ها از 
دستورات دولتی، نه تنها به شفافیت انجام 
امــور معامــلات در بــازار و تقویت بخش 
خصوصی در فعالیت بنگاه های اقتصادی و 
مراکز تولید و خدمات منجر می شــود، بلکه 
نحوه مدیریت بــازار نیز به شــیوه فعالیت 

کنونی کشورهای توســعه یافته و بازارهای 
بین المللی تغییر می کند.

بنابرایــن تصویــب حذف قیمــت گذاری 
دســتوری در برنامه هفتم توسعه، موجب 
خواهد شــد که دیگر بخش ها چون بخش 
تعاون و خصوصی از حاشــیه به متن آمده 
و در اقتصاد بیش از پیش مــورد توجه قرار 
گیرند. از طرفــی با این اقدام شــفافیت در 

انجام معاملات در بازار ایجاد خواهد شد.
بر همین مبنــا نیز در طول اجــرای برنامه 
هفتم حاکمیــت مکانیزم عرضــه و تقاضا، 
تعیین کننــده قیمت ها در بازار می شــود 
و دولت بــرای تعیین قیمت فقــط مجاز به 
نرخ گذاری دســتوری کالاهای اساســی و 

انحصاری است. 
به دنبــال اجرای این مهم، سیاســت هایی 
ماننــد قیمت گــذاری دســتوری که طی 
سال های متمادی باعث خارج شدن بخش 
خصوصــی واقعــی از حوزه های حســاس 
اقتصاد کشــور، پســرفت بخــش تولید، 
آشفتگی بازار و همچنین ایجاد رانت و فساد 

شده است، بی معنی خواهد شد.
از سوی دیگر تعیین قیمت کالاها و خدمات 
انحصاری نیز توسط شورای رقابت به عنوان 

مصادیــق بازارهای انحصاری، تشــخیص 
داده می شــوند. تعییــن قیمــت خدمات 
عمومی هم کــه دولت تنهــا عرضه کننده 
آنهاســت و تولید و عرضه آن نیز در تملک 
و اختیار خودش اســت همچنان در دست 

دولت باقی می ماند.
 به عنوان نمونه تعییــن قیمت خدمات آب، 
برق، گاز، نان یــا کالاهایی کــه یارانه بگیر 
هستند از سوی دولت مشخص خواهد شد 
چراکه این کالاها در انحصار خود دولت قرار 

دارند.
البته نکته ای کــه نباید فرامــوش کرد آن 
اســت که در چنیــن شــرایطی ضرورت 
افزایش دوچنــدان نظارت بر بــازار، توجه 
به چگونگی فعالیت بخــش تولید، فروش و 
توزیع کالا را می طلبــد، چه اگر بازار به حال 
خود رها شود این احتمال وجود دارد که هر 
کدام از این بخش ها به نفــع خود کار کند و 
بازار به زیان مردم آشفته شود. آشفتگی ای 
که در پی قیمت گذاری دستوری، سال های 
سال شــاهد آن بودیم که هم تولیدکننده 
و هــم عرضه کنندگان کالا پــس از تعیین 
قیمت یک کالا شروع به فعالیت غیرشفاف 

می کردند.
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جانشین پلیس راهور تهران بزرگ خبر داد
طرحویژهپلیسراهورپایتختبرایبرخورد

باپوششپلاک
 جانشــین رییس پلیس راهور پایتخت با هشدار نســبت به پوشاندن، 
ناخوانا بودن و دســتکاری پلاک وســایل نقلیه، گفت: طرح تشــدید 
برخورد با تخلفات پوشش پلاک در تهران توسط تیم های پلیس راهور 
به مرحله اجرا درآمده و رانندگان متخلف پس از اعمال قانون، مکلف به 

رفع اثر پوشش پلاک می شوند.
 سرهنگ جهانشــاه بهرام آبادی با بیان اینکه پوشاندن و ناخوانا بودن و 
دستکاری پلاک در وسایل نقلیه ممنوع اســت، افزود: اگر این اقدام به 

عمد انجام شود، علاوه بر جریمه، به دادسرا نیز معرفی خواهند شد.
جانشــین پلیس راهور تهران بــزرگ تاکید کرد: در گذشــته جریمه 
تخلف پوشــش پلاک ۶۰ هزار تومان بود، ولی بــا نرخ های جدید مبلغ 
جریمه پوشــش پلاک به ۴۰۰ هزار تومان رسیده است.سرهنگ بهرام 
آبادی ادامه داد: رفع اثر پوشــش پلاک در همــان محل تخلف صورت 
می گیرد.وی درباره برخورد با تخلف پوشــش پلاک گفت: در سه ماهه 
ابتدایی سال ۱۴۰۳ بالغ بر ۴۳ هزار دســتگاه موتورسیکلت و خودرو را 
که تخلف پوشــش پلاک انجام داده بودن اعمال قانون و در همان محل 
رفع اثر داشته ایم.جانشــین پلیس راهور تهران بزرگ گفت: پلاک در 
واقع یکی از ارکان شناسایی وســایل نقلیه و موتورسیکلت و از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت و حتما در خودروها باید پلاک جلو و عقب و در 

موتورسیکلت ها در قسمت عقب به وضوح قابل رویت باشد.
سرهنگ بهرام آبادی افزود: پوشاندن و ناخوانا بودن و دستکاری پلاک 
در وسایل نقلیه ممنوع اســت و به هیچ وجه این تخلف و اقدام توجیهی 
ندارد و در واقــع افراد متخلف حتمــا با هدفی خاص ایــن کار را انجام 

می دهند و سوء نیتی در کار است.
جانشــین پلیس راهور تهران بــزرگ گفت: طرح تشــدید برخورد با 
تخلفات پوشش پلاک در شــهر تهران به صورت خاص توسط تیم های 
پلیس راهور به مرحله اجــرا آمده و با آن دســته از رانندگانی که به هر 
صورت چه با پوشــاندن پلاک توسط طلق و چه با اســتفاده از ماسک و 
استفاده از زنجیر پلاک خودروی و موتورســیکلت خود را می پوشانند 
ضمن اعمال قانون برخورد قانونی لازم نیز صورت خواهد پذیرفت و در 

محل راننده را مکلف به رفع اثر پوشش پلاک می کنیم.
ســرهنگ بهرام آبادی اضافه کرد: باید خود رانندگان به این مهم توجه 
داشته باشند که نباید این تخلف را انجام دهند و نباید نیازی باشد که با 

برخورد پلیسی مواجه شوند.
 

خدمترسانی۱۰۰تیمپزشکیوبهداشتی
بهزوارکربلایمعلی

رسانه های عراقی اعلام کردند که ۱۰۰ تیم پزشکی و بهداشتی در حال 
خدمت رسانی به زوار عتبات عالیات در کربلای معلی هستند.

 بــه نقــل از واع، رســانه های عراقی گزارشــی را در خصوص شــمار 
تیم های پزشــکی که به زوار اباعبدالله الحســین )ع( در کربلای معلی 

خدمت رسانی می کنند ارائه دادند.

بر این اســاس ۱۰۰ تیم پزشــکی و بهداشــتی در جریــان آئین های 
سوگواری عاشورای حســینی به زوار عتبات عالیات در کربلای معلی 

خدمت رسانی می کنند.
رسانه های عراقی بیان کردند که ۳۵ تیم پزشکی و بهداشتی به نظارت 
بر سلامت مواد غذایی و مایعات، ۳۵ تیم به ارائه خدمات اورژانسی و ۳۰ 
تیم دیگر نیز به اطلاع رسانی پزشــکی به مواکب حسینی و زوار عتبات 

عالیات در کربلای معلی مشغول هستند.
همچنین وزارت بهداشــت عراق نیز تاکید کرد که بیمارســتان های 
وابسته به وزارت بهداشــت عراق، بیمارســتان های وابسته به عتبات 
عالیات و بیمارستان های بخش خصوصی در کربلا آماده خدمت رسانی 

پزشکی به زوار اباعبدالله الحسین )ع( در عاشورای حسینی هستند.

محمدخانی:
ادعایرشوهیافروشپستمطروحه
درشهرداریکذبمحضاست

رییس مرکز ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران به شایعه خرید 
پست در شهرداری پایتخت واکنش نشان داد.

 عبدالمطهر محمدخانی ســخنگو و رئیــس مرکز ارتباطــات و امور 
بین الملل شهرداری تهران به شایعه خرید پست در شهرداری پایتخت 

واکنش نشان داد.
عبدالمطهر محمدخانی در صفحه شــخصی خــود در فضای مجازی 
نوشت: از لحظه انتشار شــایعه عجیب خرید پست در شهرداری تهران، 
با وجود اطمینان از عدم صحت، با تاکید شــهردار، به دلیل حساسیت 
ایشان بر مسئله فساد، صبر کردم تا ابعاد پرونده ادعایی با دقت بررسی 
و بعد درباره اش اعلام خبر کنم. حالا پس از تحقیقات مقدماتی توســط 

دستگاه های نظارتی نکاتی را عرض می کنم:
۱. ادعای رشوه یا فروش پســت که در فیلم مذکور مطرح شده از اساس 

کذب محض است.
۲. فرد مدعی رشوه متأســفانه به دلیل تخلفات اداری قبلًا از پست خود 
در منطقه با نظر شــهردار منطقه برکنار شــده و از نظر نهادهای ناظر 

داخل شهرداری صلاحیت تصدی پست مدیریتی نداشته است.
۳. فرد مورد اتهام هــم بلافاصله پس از طرح این ادعــا از تهمت زننده، 

شبه خبرنگار مدعی و رسانه های ناشر شکایت کرده است.
۴. همه همکارانم بویژه عزیزان شــورا به ویژه آقای امانی از حساسیت 
بالای دکتر زاکانی نســبت به موضوع فساد منســوبین و منتصبین و 

برخورد تند و قاطع ایشان آگاهند.

نشانهگذاری۱۱۰هزارکلاسدرسدرکشوربرای
مرمتوشادابسازی

مشــاور وزیر و دبیرقرارگاه عدالت تربیتی و آموزشی وزارت آموزش و 
پرورش با تاکید بر اینکه رقابت های انتخاباتی پایان یافته و اکنون همه 
باید برای کمک به توســعه و رشد کشــور گام برداریم، از افتتاح طرح 

شهید عجمیان طی هفته آینده خبر داد.
ضرغام پرنیان، با بیان اینکه نشــانه گذاری ۱۱۰ هزار کلاس درس در 
کل کشــور جهت مرمت و شاداب ســازی با حضور گروه های جهادی 
دانش آمــوزی، معلمــان و گروه هــای غیرمعلمی با همکاری بســیج 
دانش آموزی، بســیج فرهنگیان، بسیج دانشــجویی انجام شده است 
گفت: ۳۰ تیر با حضور وزیر آموزش و پرورش و مســئولان، طرح شهید 

عجمیان در هنرستان کارودانش علی نقی قیاصی افتتاح می شود.

دیوار

رییس مرکــز مدیریت بیمــاری های واگیــر وزارت 
بهداشت، به معرفی اســتان های درگیر پشه آئدس در 

کشور پرداخت.
 شهنام عرشــی، با بیان اینکه کشورهای اروپایی مانند 
ایتالیا، فرانسه و اسپانیا با وجود کنترل شدید مرزها در 
۱۰ سال اخیر به پشــه آئدس و ویروس آلوده شده اند، 
گفت: وجود پشه در یک کشــور موجب صادرات تخم 
پشه به مناطق مختلف آن کشــور می شود، به همین 

دلیل هم اکنون فرانسه درگیر آئدس است.
وی یادآور شــد: پشــه های مهاجم از طریق هواپیما، 
خودرو و کشتی به سایر کشــورها قابل انتقال هستند. 
پشه آئدس هم اکنون جزایر جنوبی کشور مانند کیش، 

بندرلنگه، هرمز و قشم را آلوده کرده است.
عرشــی با اشــاره به اهمیت توجه به این پشه توسط 
دســتگاه های مختلف در کشــور، یادآور شــد: تعداد 

کارشناســان بهداشــت محدود است و مه 
پاشــی هم به طبع محدود صورت می گیرد 
لذا بهســازی محیط و پیشــگیری از گزش 
افــراد توســط پشــه، مهم تریــن اقدامات 
پیشگیرانه اســت که باید توسط سازمان ها و 

مردم انجام شود.
وی با تاکید بر لازم الاجــرا بودن وظایفی که 

ســازمان پدافند غیرعامل به دســتگاه ها در خصوص 
آئدس ابلاغ کرده اســت، گفت: مناطق آزاد و مناطق 
آلــوده باید اقدامــات لازم را در خصوص پیشــگیری 
از شــیوع بیماری انجام دهند و اســتانداران بالاترین 
مقام های استانی هســتند که باید در این زمینه ورود 
کنند وگرنه همه گیری ممکن اســت منجر به تعطیل 

شدن برخی از جزایر و کنترل رفت و آمدها شود.
رئیس مرکــز مدیریــت بیماری های واگیــر وزارت 

بهداشــت با بیان اینکه پشــه آئدس بعد از 
اســتقرار از بین رفتنی نیست ولی باید تحت 
کنترل قــرار گیرد، اظهار کرد: وقوع ســیل 
در امارات موجب آلوده شــدن گسترده این 
کشور به ویژه شــهر دُبی به آئدس شد و هم 
اکنون تمامی بیمارســتان های این کشــور 
درگیر بیماری بوده و هــزاران بیمار از طریق 

این کشور وارد ایران شده اند.
عرشی خاطرنشان کرد: گسترش پشه و بیماری هایش 
اجتناب ناپذیر اســت اما فعالیت هایی نظیر بهســازی 
محیط، جمعیت پشه را کمتر می کند و احتمال آلوده 
شــدن بیماران را کاهش داده و از وســعت همه گیری 
می کاهد. اگر دســتگاه ها اقدامات لازم را انجام ندهند 
ممکن است در آن واحد با هزاران بیمار در همه گیری 
گســترده مواجه شــویم.وی، بهترین اقدامات برای 

کاهش بیمــاری و جلوگیری از همه گیــری آئدس را 
بهسازی محیط و افزایش سواد سلامت افراد و آموزش 
مردمی در خصوص ویژگی های این پشه و بیماری های 
آن دانست و گفت: افرادی که دچار گزش شده و علائم 
بیماری همچون تب و بــدن درد در آنان بروز می کند، 

باید به مراکز بهداشتی مراجعه کنند.
رئیس مرکــز مدیریــت بیماری های واگیــر وزارت 
بهداشت تاکید کرد: آئدس استان های جنوبی کشور، 
سیستان و بلوچســتان، هرمزگان، بوشهر و خوزستان 
را آلوده کرده است. در شــمال کشور نیز استان گیلان 
آلوده شده و اســتان های مازندران و گلستان احتمال 
قریب به یقین آلوده می شوند. استان های دیگر به ویژه 
استان های همجوار این استان ها هم در معرض تکثیر 
و آلودگی آئدس قــرار دارند ولی تا زمانی که اســتانی 

آلوده نشده فرصت بهسازی وجود دارد.

معــاون برنامه ریــزی، مالی و پشــتیبانی ســازمان 
تأمین اجتماعی ضمن تکذیب اخباری درباره دریافت 
۹۱ هزار میلیارد تومان وام بانکی توســط این سازمان 
گفت: به اطلاع بیمه شــدگان و بازنشستگان می رساند 
همان گونه که پیشــتر نیز مدیرعامل محترم سازمان 
اعلام کرده بــود، از ابتــدای ســال ۱۴۰۲ هیچ گونه 
تســهیلاتی برای پرداخت مســتمری بازنشستگان 

دریافت نشده است.
 ســید مرتضی حســینی افــزود: صورت هــای مالی 
و تســهیلات دریافتــی ســازمان  تأمین اجتماعی با 
حسابرسی سازمان حسابرسی کل کشور در دسترس 

همگان قرار داشته و در ســنوات گذشته و از سال های 
۱۳۹۴ تــا پیش از ســال ۱۴۰۱، به علت اســتقراض 
بی رویه از نظام بانکی، سازمان تأمین اجتماعی بالغ بر 
۱۱۵ هزار میلیارد تومان بدهی بانکی داشــته تا جایی 
که در برخی رسانه ها از این سازمان به عنوان ابَرَبدهکار 
نظام بانکی یاد شده بود. با تدابیر دوره مدیریتی جدید 
در دولت مردمی سیزدهم و تأدیه بدهی تاریخی دولت 
به این ســازمان، ۱۰۶ هزار میلیارد تومان از این بدهی 
انباشــته به عنوان بزرگ ترین تسویه بدهی تاریخ نظام 
بانکی تسویه شد تا تنها حدود هشــت هزار میلیارد از 
این بدهــی ایجادی  مربــوط به دوران گذشــته باقی 

بماند. لاجرم این بدهی باقیمانده ناشــی از استقراض 
بی رویه قبلی به صورت روتین ســه ماهه تمدید شده تا 
طبق برنامه ریزی صورت گرفته همین بخش اندک نیز 
با ریل گذاری که در ایجاد درآمد پایدار برای ســازمان 

ایجاد شده، تسویه گردد.
معاون مالی تأمین اجتماعی افزود؛ در طول دو ســال 
گذشــته نیز همان طور که مدیرعامل ســازمان اعلام 
کرده بود؛ صرفاً یک خــط اعتباری موقــت به میزان 
۱۰ همــت به منظور رفع مشــکلات نظام ســلامت 
کشــور و پرداخت مطالبات بخش درمان دریافت شده 
اســت. لذا ارقام اعلامی در ادعای مذکور کاملًا کذب، 

غیرکارشناســی و غیرواقعی بوده و به نظر می رســد 
نویسندگان این مطلب و بازنشردهندگان آن از جمله 
یکی از کانون های  به ظاهر صنفــی که در غرض ورزی 
سیاســی و نادیده انگاشــتن تلاش های بیــش از ۷۰ 
هزار نفر از همکاران این ســازمان ســابقه مشخصی 
دارد؛ عجولانه و با اغراض سیاســی تلاش داشــتند تا 
گزارش های فصلی یا ماهانه بانــک مرکزی را تجمیع 
کرده و بــا اعلام ارقــام عجیب و غیرواقعــی به عنوان 
بدهی این ســازمان به نظام بانکی، با قلــب واقعیت، 
دستاوردهای دولت شــهید جمهور آیت الله رییسی را 

تخریب کنند.

آئدس

تامیناجتماعی

خریدار  معاون بهداشت وزارت بهداشت 
ضمن اشــاره به صید پشــه آئدس در پنج 
استان کشــور، گفت: نوع پشه صید شده در 
شمال و جنوب کشــور با یکدیگر متفاوت 
است و پشه جنوب تهاجمی تر و بیماری زاتر 

بوده و شدت بیماری بیشتری دارد.
دکتر حســین فرشــیدی معاون بهداشت 
وزارت بهداشت در حاشــیه جلسه با دکتر 
جــاودان رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
هرمــزگان و مهندس دوســتی اســتاندار 
هرمزگان در سفر به این اســتان، گفت: در 
حال حاضر در پنج استان شامل هرمزگان، 
سیســتان و بلوچستان، بوشــهر، گیلان و 
مازندران پشــه آئدس صید شده و نوع پشه 
صید شــده در شــمال و جنوب با یکدیگر 
متفاوت است و پشــه جنوب تهاجمی تر و 
بیماری زاتر است و شدت بیماری بیشتری 

دارد.
وی با اشــاره بــه بازدیدهایش بــه همراه 
گروه های مختلف وزارت بهداشــت شامل 
بخش مبارزه بــا بیماری ها و بخش آموزش 
همگانــی و بهســازی محیط، از اســتان 
هرمزگان و شــهرهای آلوده از نظر پشــه 
آئدس و شــهرهای در معرض خطر، گفت: 
تعداد زیادی از بیمــاران مبتلا به تب دنگی 
از کشورهای دیگر به ایران آمده اند. یکی از 
مسائل مهم جهت پیشگیری، جلوگیری از 

انتقال داخلی بود که متاســفانه این انتقال 
داخلی بالاخره صورت گرفت.

معاون بهداشت وزیر بهداشت بیان داشت: 
مهم تریــن فاکتــور تاثیرگــذار در انتقال 
بیماری و تب دنگی، محیط اســت که اجازه 
رشــد، گزش، تولید مثــل و انتقال بیماری 
را به پشــه می دهد و اگر بتوانیــم محیط را 

برای پشه ناســالم کنیم و اجازه تخم ریزی 
ندهیــم، می توانیــم گام خوبــی در جهت 
کنترل بیماری برداریم.فرشــیدی تصریح 
کرد: خوشــبختانه در شهرهای بندرعباس 
و بندرلنگه مردم آگاهانــه رفتار می کنند و 
فضاهای مستعد تخم ریزی پشه شناسایی 
و از بین رفته اســت، بارندگی هم در دو ماه 

اخیر در این شــهرها وجود نداشته که خود 
عاملی کنترلی برای جلوگیری از رشد پشه 

آئدس است.
وی ادامه داد: در سه ماه گذشته تراکم بسیار 
زیاد پشــه را در همه شــهرهای هرمزگان 
داشــتیم. در حال حاضر ایــن تراکم از بین 
رفته که نشــانه خوبی اســت، امــا اگر در 

ماه هــای آینده شــاهد بارندگی باشــیم 
احتمالا تخم ها تبدیل به پشــه می شوند و 
حجم بسیار بزرگ پشه را شــاهد خواهیم 

بود که می توانند آلودگی هم داشته باشند.
وی تاکید کرد: یکــی از خصوصیات خاص 
پشــه آئدس این اســت کــه تخم های آن 
خصوصیاتــش را به نســل آینــده منتقل 
می کنند. یعنی اگر پشــه به ســم مقاومت 
داشته یا حامل ویروس باشــد به تخم پشه 
هم منتقل می شــود و نســل بعدی هم این 
خصوصیات را دارا خواهد بود، لذا در مبارزه 
با پشه آئدس کار آسانی نخواهیم داشت و از 
الان باید به فکر بهســازی محیط و آموزش 
همگانی باشــیم.  وی بیان کرد: استان های 
همجــوار اســتان های مذکــور، شــامل 
خوزستان در جنوب و گلســتان در شمال 
کشور نیز در معرض خطر هستند و بر همین 
مبنا تمام استان هایی که با استان های آلوده 
ارتباط دارند، کنترل می شــوند.  فرشیدی 
گفت: برای انتقال بیماری سه عامل شامل 
پشه، ویروس و انسان مهم است؛ اگر این سه 
کنار هم قرار بگیرند انتقال بیماری صورت 
خواهد گرفــت و بایــد کاری کنیم گزش 
صورت نگیرد، اما باید توجه داشــته باشیم 
بهســازی محیط و اســتفاده از توری برای 
پنجره منازل ضروری اســت و باید استفاده 

شود.

خریــدار  امــروزه درحالی نگهــداری، 
مراقبت و کمک به کودکان بی سرپرســت 
به دغدغــه ای بزرگ در بســیاری از جوامع 
تبدیل شده اســت که نیازهای یک کودک 
بی سرپرســت در یک منطقه محروم با یک 
کودک بی سرپرســت در پایتخت متفاوت 

است.
  امــروزه نگهــداری، مراقبــت و کمک به 
کودکان بی سرپرســت به دغدغه ای بزرگ 
در بســیاری از جوامع تبدیل شــده است؛ 
عواملی نظیر بلایای طبیعی همچون زلزله، 
فقر زیاد خانواده، جنــگ و...، همگی بر آمار 
تعداد کودکان بی سرپرست که یک یا هر دو 
والدین خود را از دست می دهند، می افزاید. 
کودکان قادر به مراقبت از خود نیســتند و 
همین باعث می شــود به کمک دیگری نیاز 

پیدا کنند.  
نیازهای یک کودک بی سرپرســت در یک 
منطقه محروم با یک کودک بی سرپرســت 
در پایتخت متفاوت اســت؛ برای کمک به 
کوکان بی سرپرســت عوامل بسیار زیادی 
دخیل اند؛ مانند اینکــه در ابتدا باید بدانیم 
منطقــه جغرافیایی کجاســت؟ کودک بر 
اثر چه دلایلی بی سرپرســت شــده است؟ 

نیازهای آنها چیست؟.
فاکتورهــای متعــددی بــرای کمــک به 
کودکان بی سرپرســت وجود دارد و در این 
راستا موسسه خیریه کهریزک در مقاله ای 

به برخی از آنها پرداخته است.
کــودکان  نیازهــای  بزرگتریــن  از 
بی سرپرســت، نیاز به توجه و دیده شــدن 

است زیرا که بی توجهی هر فردی را به سوی 
منزوی شــدن، عصبی و پرخاشگر شدن و 
در نهایت، افسرده شدن می برد. بیش از هر 
چیزی باید با این کودکان تعامل داشت و با 
آن ها صحبت کرد. به حرف هایشــان گوش 
داد و به خواســته های آنان توجــه کرد. در 
صورت منطقی و معقول بودن، خواســته ها 
را برآورده کرد و در غیر این صورت باید آنان 
را با ذکــر دلایل منطقــی از نامعقول بودن 

خواسته شان مطلع کرد.
باید به این کــودکان حس حمایــت داد و 
نشان داد که تنها نیستند و هر زمان که نیاز 
به کمک داشته باشــند، کسی برای کمک 
به آنها وجــود دارد؛ این کــودکان را باید به 
گونه ای پرورش داد که بتوانند شرایط خود 
را بهبود ببخشند و سطح تحمل و توان خود 
را بالا ببرند. باید به آن ها یاد داد تا اعتماد به 
نفس شــان را افزایش ذهند، در این صورت 
است که می توانند با مشــکلاتی که هر روز 

مواجه می شوند، دست و پنجه نرم کنند.
برای کمک به کودکان بی سرپرســت باید 
با آنــان همراهی کرد و به آن هــا یاد داد که 
توانایی  هایشــان را کشــف کرده و آن ها را 
پرورش دهند. با حمایت درســت و به موقع 
باید آن ها را پرورش داد و بــه آن ها فهماند 
که فرد ارزشــمندی هســتند و می توانند 
همانند سایر شــهروندان، شهروندی مفید 

و ارزشمند برای جامعه باشند.

وقت گذراندن با کودکان بی سرپرست
کودکان بی سرپرســت نیز همانند ســایر 

کودکان نیازمند تعامل و تفریح هســتند. 
باید برای تعامل با آنها وقت کافی گذاشت، 
با این کودکان بــه مکان های تفریحی رفت 
و با آن ها زمان ســپری کرده و حتی با آن ها 
غذا خورد. زمانی که رفتاری متفاوت با این 
نوع کودکان می شــود، آن ها ایــن تفاوت 
را به وضوح حس کرده و فکــر می کنند که 
مورد قبول جامعه نیســتند. بنابراین، خود 
را به مرور عقب کشــیده و تنهایی را ترجیح 
می دهند؛ این درحالیست که تنهایی خطر 
بزرگی برای هــر فرد در جامعه محســوب 
می شــود.زمانی که فردی مقداری از زمان 
خود را با چنین کودکی ســپری می کند، به 
او می فهماند که با سایر کودکان فرقی ندارد 
و او نیز شهروند محســوب می شود؛ اگرچه 
شــرایط زندگی متفاوت تری دارد. پارک، 
سینما، شــهربازی، رســتوران، مکان های 
تفریحــی مختــص کــودکان، همگــی 
مکان هایی هستند که همه کودکان نیاز به 
استفاده از آن دارند تا علاوه بر تفریح کردن، 

جنبه های مختلف رشدی-شــناختی آنان 
پرورش یابد.  

کمک هزینه تحصیل
قدرت یک جامعه در ســطح ســواد مردم 
آن جامعه اســت. بنابراین بایــد از کودکی 
به تحصیــل توجه نشــان داد. کــودکان 
بی سرپرست به تنهایی و بدون کمک، قادر 
به ادامه تحصیل نیستند زیرا نه پولی دارند و 
نه مدرسه ای می شناسند. باید کسی از آن ها 
حمایت کند تا بتوانند به مدرســه بروند. در 
اینجاســت که خیرین و موسسات خیریه 
برای کمک به کودکان بی سرپرست هر ماه 
مقداری از هزینه های تحصیل این کودکان 

را بر عهده می گیرند.
علاوه بــر کمــک هزینه هــای تحصیلی و 
امتیازاتــی که در برخی مــدارس برای این 
کودکان در نظــر گرفته می شــود، برخی 
خیرین در مناطق محروم اقدام به ســاخت 
مدرســه می کنند تا کــودکان آن منطقه 
بتوانند حداقل ســواد پایه را داشته باشند 
و پس از پایــان دوره ابتدایــی و مقدماتی 
تحصیل، در صــورت تمایل، بــرای ادامه 
تحصیــل بــه مقاطــع بالاتــر در مدارس 

معتبرتری بروند.

کمک هزینه درمان
بســیاری از کودکان بی سرپرســت نیاز به 
کمک های پزشکی و خدمات درمانی دارند. 
در اثر دلایل مختلفی ممکن اســت بیمار یا 
دچار جراحت شــوند و به درمــان نیاز پیدا 

کنند. اگرچه بســیاری از پزشــکان برای 
کمک به کودکان بی سرپرســت به صورت 
کاملا خودجوش و بدون کســب هیچگونه 
پولی، اقدام به ارائه خدمات رایگان به مراکز 
درمانــی، بهزیســتی و موسســات خیریه 
می کنند امــا تهیه داروها و مواد پزشــکی 
نیاز به ســرمایه دارد.خیریــن و ارگان های 
مختلف نظیر بهزیســتی و ســازمان های 
خیریــه، مبلغی را برای کمــک به کودکان 
بی سرپرســت و روند درمانی آن ها در نظر 
می گیرنــد. این مبلغ شــامل تهیــه دارو، 
وسایل و دستگاه های پزشکی و... می شود. 
برخــی از خیریــن نیــز اقدام به ســاخت 
بیمارستان و درمانگاه می کنند و آن را برای 
درمان رایگان کودکان بی سرپرســت وقف 

می کنند.
علاوه بر آمــوزش خواندن و نوشــتن، نیاز 
اســت کودکان آموزش هــای دیگری نیز 
دریافت کنند تا بتوانند اســتعدادهای خود 
را بهتر شــناخته و آن ها را پــرورش دهند. 
خوشــبختانه جامعه به ســمتی رو به رشد 
اســت که مردم با دیــد باز به امــور خیریه 
نــگاه می کنند. افراد بســیاری با داشــتن 
استعدادهای خاص، برای آموزش دادن به 
کودکان بی سرپرســت، زمــان می گذارند. 
آمــوزش موســیقی، آمــوزش زبان های 
خارجــی، آموزش هنرهــای مختلف نظیر 
نقاشی، مجسمه ســازی، خیاطی و هزاران 
هنر و مهــارت دیگر از جملــه کلاس هایی 
اســت که افراد مختلف به رایگان در اختیار 

کودکان بی سرپرست قرار می دهند.

عرشیعنوانکرد؛کداممناطقکشورآلودهبهپشهآئدسشدهاند
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در راستای ارتقای روحیه پایداری انجام شد
طراحی،رونماییوآموزشپردهخوانیدرطرح

»روایتمادرانمقاومت«
مرکز راهبری بانوان ســازمان تبلیغات اســلامی طرح »روایت مادران 
مقاومت« را در راســتای ارتقای روحیه پایــداری و روایت زنان الگوی 

مقاومت در تاریخ، برگزار کرد.
 »روایت« فناوری برای ارتقای کمی و کیفــی جامعه مخاطبان متنوع 
امروزی به ویژه در جامعه زنان است. در راستای ارتقای روحیه پایداری 
و روایتِ زنــان الگوی مقاومــت در تاریخ، طراحی چند پــرده مادران 
مقاومت، در مرکز راهبری بانوان ســازمان تبلیغــات با همکاری حوزه 
هنری استان خراسان شمالی کلید خورده، که نخستین پرده رونمایی 
و در اختیار هیأت قــرار گرفت. در این پرده که با هدف آگاهی بخشــی 
به مخاطبان به ویژه زنان جوان و دختران نوجوان، طراحی شــده است، 
زندگی چهار بانوی شــاخص، اثرگذار و مســلمان که در ۴ برهه زمانی 
متفاوت می زیسته اند، روایت می شــود و نحوه سلوک، سبک زندگی و 

تاثیر آنها بر جامعه، مورد کنکاش قرار می گیرد.

این ۴ بانو شــامل فاطمه بنت الحســن )س( همســر امام سجاد )ع(، 
امنه بیگم مجلســی )بانــوی عالمــه دوره صفوی(، مــادر قصری )از 
بانوان ایثارگر دوران دفاع مقدس(، هنادی تیســیر جــرادات )بانوی 
شهادت طلب فلســطینی( هســتند که با معیار مقاومت زنانه انتخاب 

شده اند.
همچنین دوره آموزشــی پرده خوانی با هدف احیای این آیین ســنتی 

توسط مرکز راهبری بانوان سازمان تبلیغات برگزار شد.
این دوره که توسط خانم میرمرعشی، نویسنده و پژوهشگر تاریخ، ارایه 

شده به صورت آفلاین و در سایت مبشران بارگذاری شد.

بچههاییکهمیخواهند»بیبی«
رابهکربلابفرستند

ســعید نجاتی نویســنده و کارگردان فیلم کوتاه »بی بی« معتقد است 
که علاوه بر دغدغه شخصی فیلمســاز، رعایت اصول تکنیکی نیز برای 

ساخت فیلم دینی و مذهبی اهمیت دارد.
ســعید نجاتی نویســنده و کارگردان فیلم کوتاه »بی بی« عنوان کرد: 
ساخت فیلم کوتاه »بی بی« بسیار اتفاقی رقم خورد. سال ها پیش زمانی 
که تازه پیاده روی اربعین رونق گرفته بود و مشتاقان زیادی برای رفتن 
به کربلا در مرز جنوب کشور حضور پیدا می کردند، منطقه آزاد اروند و 
انجمن ســینمای جوان زمانی که حبیب ایل بیگی مسئول انجمن بود، 
تفاهمنامه ای امضا کردند و رویدادی به نام »آفرین نامه حســینی« راه 

اندازی شد.
وی افزود: در آن برنامه از ۱۱ فیلمســاز دعوت کردنــد تا در پیاده روی 
اربعین حضور پیدا کنند و من نیز یکی از آن هــا بودم. در آن برنامه قرار 
بود که فیلمسازان پیاده روی اربعین را مستندسازی کنند یا سوژه های 
داستانی پیدا کنند و بســازند. من نیز در همان جا فیلمنامه »بی بی« را 

نوشتم و بازیگران فیلم نیز انتخاب شدند.

این کارگردان درباره موضوع فیلم »بی بی« توضیح داد: فیلم »بی بی« 
درباره چند نوجوان جنوبی است که مادربزرگ یکی از آن ها می خواهد 
به کربلا برود. این بچه ها تصمیم می گیرند که با گاری بی بی را به کربلا 
ببرند اما درنهایت موفق نمی شوند و سعی می کنند که حداقل بی بی به 

صورت آنلاین با حرم امام حسین )ع( صحبت کند.
نجاتی درباره واکنش ها به این فیلم کوتاه در جشنواره های بین المللی 
عنوان کرد: شــکرخدا برعکس تصــور برخی که فکــر می کنند فیلم 
مذهبی در جشــنواره های بین المللی دیده نمی شــود اما »بی بی« در 
جشنواره های خارجی زیادی حضور داشت. من نیز واکنش های خیلی 
خوبی از مخاطبان ایــن فیلم دریافت کردم. در یکی از جشــنواره های 
آلمان شخصی از من سوال پرســید که امام حسین )ع( کیست که همه 

می خواهند پای پیاده به زیارتش بروند؟
وی درباره فیلم کوتاه دیگر خود که درباره امام حســین )ع( ســاخته 
اســت، گفت: من یک فیلم کوتاه دیگر دارم به نام »همیشه تو اول سلام 
می کنی« که با حمایت حوزه هنری قم ســاخته ام. این فیلم داســتان 
کودکی اســت که در بازار آب می برد و داخل یک مجسمه ای می ریزد. 
زمانی که گنجشک ها شــروع می کنند از آن آب بخورند او هربار »سلام 
بر حسین« می گوید.نجاتی در پایان درباره مولفه های ضروری ساخت 
فیلم دینی و مذهبی برای نســل جوان توضیح داد: مــن خودم علاقه 
زیادی به شــهید مرتضی آوینی دارم. یک نکته مهم برای من این است 
که اگر شخصی ارتباطات معنوی خیلی زیادی داشته باشد اما تکنیک 
سینما را به خوبی بلد نباشــد اتفاق ویژه ای برای فیلمش نخواهد افتاد. 
به عقیده من علاوه بر درونیات و دغدغه های شــخصی فیلمساز اگر او 
تکنیک فیلمسازی را بلد نباشد فیلم درستی نمی سازد. این نکته قابل 
توجه اســت که وقتی درباره اینطور مســائل دینی و مذهبی فیلم می 
ســازیم مرز باریکی وجود دارد که اگر فیلم خوب از آب درنیاید ممکن 

است به ضد ارزش تبدیل شود.

چالشهایتنهاآرزوییکمادرودختر
فیلم کوتاه »دخترم سارا« به نویسندگی و کارگردانی امین نظریانی به 

صورت آنلاین اکران شده است.
فیلم کوتاه »دخترم سارا« به نویســندگی و کارگردانی امین نظریانی 

اکران آنلاین خود را در هاشور آغاز کرده است .
کیوان رغیب مطلق و محمد تیموری تهیه کنندگان این اثر هستند.

در خلاصه این فیلــم کوتاه آمده اســت: تنها یک آرزو بــرای طوبی و 
دخترش ســارا در زندگی فقیرانه آنها باقی مانده است که در پی تحقق 

آن طوبی با حوادث گوناگونی روبه رو می شود.
اکرم علمدار، فرزین حاجیلو، کامران پورناجی، یاســمن وفایی، شبنم 
کاظمی و مرضیــه زهری گروه بازیگران »دخترم ســارا« را تشــکیل 
می دهند.دیگر عوامل ایــن فیلم کوتاه عبارتنــد از مدیر فیلمبرداری: 
کیوان شــعبانی، تدوین: ژیلا شــاه محمدی، مدیر صدابرداری: مجید 

امینی، مجری طرح: انجمن سینمای جوان شهر قدس.

قاب

خریدار   سرپرســت پژوهش و سوژه یابی 
مجموعه مســتند »رخ مــادر«، گفت: یک 
قصه خــوب در گــرو روایت خوب شــکل 
می گیرد. ایده آل آن بود که مادر، خود راوی 
قصه اش باشــد اما با توجه به سن و شرایط 
مادران و همچنین جلوگیــری از تکرار در 
پرداخت فرمــی از اطرافیان و راوی ســوم 

شخص یا دانای کل استفاده کردیم.
زهــرا حســینی سرپرســت پژوهــش و 
ســوژه یابی مجموعه مستند »رخ مادر« که 
این شب ها و همزمان با دهه اول محرم روی 
آنتن شبکه یک ســیما رفته است، با اشاره 
به اینکه یکی از مهم ترین ویژگی های »رخ 
مادر« در قیــاس با دیگر مســتندها از این 
قبیل، قصه گو و قصه محور بودن آن اســت، 
بیان کرد: یــک قصه خوب در گــرو روایت 
خوب شــکل می گیرد. ایــده آل آن بود که 
مادر، خود راوی قصه اش باشد اما با توجه به 
سن و شرایط مادران و همچنین جلوگیری 
از تکــرار در پرداخت فرمــی از اطرافیان و 
راوی ســوم شــخص یا دانای کل استفاده 
کردیم. البته ذکر این نکته هم لازم اســت 
که هر کارگردان با زیبایی شناختی خود که 
از جای دوربین و میزانســن گرفته شده تا 
انتقال هر پلان به پلان دیگر، به نوعی راوی 

قصه محسوب می شود.
وی دربــاره انتخاب لوکیشــن های متعدد 
برای این اثر مطرح کــرد: در دوران جنگ 
رزمندگانمان از سراســر ایران در جبهه ها 
حضور داشــتند؛ همین نکته الزام توجه ما 
را به پراکندگی موقعیت جغرافیایی و نگاه 
قومی در ساخت ســری دوم این مجموعه 
دو چندان می کرد. متاسفانه در پرداخت به 
قصه های مادران شهید در شهرستان ها و به 
ویژه در روســتاها آن چنان که باید التفات 
نشده اســت و این امر باعث شــد علی رغم 
ســختی های فراوان کار در روستا و مناطق 
دور افتــاده، خودمــان را ملزم بــه روایت 
قصه های ناشــنیده مادران ایــن مناطق 

کنیم. 
با همیــن دید به ۱۴ اســتان کشــور برای 
ساخت ۲۶ قســمت مجموعه سفر کردیم و 
می توانم بگویم با لطف خدا به آن اهدافی که 
در ابتدای مجموعه در نظر داشتیم، به خوبی 

دست یافتیم.
سرپرست پژوهش و ســوژه یابی مجموعه 
مســتند »رخ مادر« تاکید کرد: بسیاری از 
سوژه های ما در مناطقی زندگی می کردند 
که تا به حال دوربین آنجا نرفته و تصاویری 
از آن وجود نداشته اســت . همچنین برای 
دیگر مناطــق باید گفت تصاویر آرشــیوی 
امکان انتقــال حس قصه را شــاید آن طور 

که بایــد نمی توانســت ادا کنــد و در پازل 
پلان هــای هر مســتند، تکــه ای نامانوس 
می شــد که به خوبــی در جای خــود قرار 

نمی گرفت.
حســینی در جواب به این ســوال که کدام 
جنبه زندگی یا داســتان مادران شــهدا در 
این مســتند بررســی شده اســت؟ گفت: 
مادران »رخ مادر« افرادی هســتند که در 
زندگی شخصی خود یا دارای قصه ای بکر و 
روایت نشده اند و یا در عرصه های اجتماعی 
و فرهنگی فعال هســتند. در بررســی های 
اولیه، زندگی کامل مادران شهدا از کودکی 
تا به امروز شــان را مــورد پژوهــش قرار 
می دادیم و ســپس کارگردان هر قســمت 
با زاویه دیــد خود و با توجه بــه نقاط عطف 
زندگی مادر و پررنگ کــردن آن ها به تولید 

آن قسمت می پرداخت.
وی ادامه داد: زندگی ایــن مادران دارای دو 
وجه شخصی و اجتماعی است. مادرانی که 
قهرمانــان »رخ مادر« هســتند و در دامان 
آن ها فرزندان شان پرورش یافتند و رشادت 
به خرج دادنــد. آنها را الگو و اســوه جامعه 
می دانیم که در گذشــته با تربیت و تادیب 
فرزندان شان موثر عمل کردند و اکنون علی 
رغم تحمل بار غمی غریب زندگی شــان را 

ادامه دادند و تاثیرگذار هستند.
سرپرست پژوهش و ســوژه یابی مجموعه 
مســتند »رخ مــادر« دربــاره مزیت ها و 
معایب وجود چند کارگــردان برای یک اثر 
توضیح داد: نــگاه اپیزودیک تهیه کننده به 
این مجموعه و قبول ریســک حضور چند 
کارگردان در آن را امری مهم و قابل تمجید 

می دانم زیرا این امر در ســینمای مســتند 
کشــور چندان مرســوم نیســت و به طبع 
ســختی هایی دارد اما مهم ترین مزیت آن 
عدم تکرار فرمی و شیوه های مختلف روایی 
و بصری اســت که با خلاقیت های منحصر 
به فرد هــر کارگردان پیوند خورد و ســبب 

جذابیت این مجموعه شد. 
بله، تقریبا ۱۵۰ ســوژه در کشــور را مورد 
پژوهش قــرار دادیــم و قصــه آن ها طی 
جلســه ای با کارگردانان ارزیابــی و مورد 
تحلیل قــرار می گرفت تــا بهترین انتخاب 

صورت گیرد.
حســینی درباره تجربه خود از حضور در 
مجموعه مستند »رخ مادر« تصریح کرد: 
این تجربه بی نظیر از چند جنبه متفاوت 
بود. به غیر از عقیده شخصی ام که زیست 
با مادران شهدا را برکت زندگی می دانم، 
تعامل با اقوام گوناگون کشــور و آشنایی 
با آداب و رســوم آنان برایم بسیار جذاب 
بود. نمی خواهم ادله پیچیــده ای برای 
تماشــای »رخ مادر« بیاورم. »رخ مادر« 
را راوی خــود زندگی صاف و ســاده ای 
می دانیم که به دور از هــر تجملاتی، در 
فضایی رئال روایت گر قصــه هر کدام از 

مادران است.
 این صــاف و ســادگی و یک رنگــی همان 
چیزی اســت که احســاس می کنــم نیاز 
جامعه امروز اســت. جامعه ای که به سمت 
تجمل گرایی سوق پیدا کرده و گاها غیرقابل 

باور و مغایر فرهنگ ایرانی و اسلامی است.
وی در جواب به این ســوال که چگونه این 
مســتند به تصویرســازی نقش و اهمیت 

مادران در جامعه کمک کرده اســت، گفت: 
نقش زن و مــادر ابتدا در نهــاد خانواده به 
عنوان اصلی ترین نهــاد اجتماعی، تعریف 
می شــود. از مهم تریــن خصیصه های این 
مادران فداکاری شــان اســت؛ آنها شیرازه 
زندگی هستند که با ایثار خود در جنبه های 
گوناگون زندگی ســعی در حفظ و ارتقا آن 
دارند. مفهــوم فداکاری و ایثــار درون مایه 
اصلی »رخ مادر« اســت که به شــیوه های 
مختلف در هر قســمت به تصویر کشــیده 

شده است.
سرپرست پژوهش و ســوژه یابی مجموعه 
مســتند »رخ مادر« درباره مخاطبان هدف 
این مستند و استقبال تماشــاگران یادآور 
شد: شاید در نگاه اول اینگونه استنباط شود 
که تماشــاگران این مجموعه خانواده شهدا 
و ایثارگران هســتند اما هدف ما ســاخت 
مجموعه ای بــود که همه اقشــار جامعه به 
ویژه قشــر جوان را در برگیرد. قشر جوانی 
که در روزگار جنگ زیست نکرده اند و شاید 
چندان ارتباط قــوی نتوانند با گفتمان این 
مادران برقرار کنند اما خواســته ما این بود 
تا در فضایی به دور از هرگونه شعار مفاهیم 
بنیادی زندگی ایــن مادران را بــه تصویر 
بکشــانیم تا قشــر هدف مان بتوانند ضمن 
ارتباط خوب، الگوبرداری درســتی از آن ها 

انجام دهد.
وی دربــاره همکاری مرکز صدا و ســیمای 
شهرستان ها بیان کرد: متاســفانه به ویژه 
در تعــدادی از شهرســتان ها نهادهــای 
مربوطــه شــناخت دقیقــی از زندگی این 
مادران ندارنــد و فقط در این شــناخت به 

تعداد شــهدای این مادران بســنده شده 
اســت. در دل این خانواده ها قصه های بکر و 
گفته نشده زیادی اســت که ظرفیت بالای 
ســاخت مجموعه های مختلف را به اهالی 
رسانه می دهد اما این عدم شناخت و سختی 
دســتیابی به آن ها به انضمام ســن بالای 
مادران باعث می شود بسیاری از این قصه ها 

ناگفته بماند.
سرپرست پژوهش و ســوژه یابی مجموعه 
مستند »رخ مادر« تاکید کرد: ناگفته نماند 
که این مــورد در فضای کاری مــا اجتناب 
ناپذیر اســت. به چند ســوژه فوق العاده در 
طی این مدت رســیدیم که بــه دلیل عدم 
همکاری خانواده آن ها متاسفانه نتوانستیم 
قصه شان را بســازیم. اما خانواده هایی که با 
آن ها کار کردیم به بهترین شــکل ممکن با 
ما همکاری کردند و از این بابت قدردان تک 

تک شان هستم.
حســینی در بخش دیگری از صحبت های 
خود با بیان اینکــه »رخ مــادر« بازنمایی 
زندگــی خود مــادران شهداســت، اظهار 
کــرد: در هــر قســمت مخاطبان شــاهد 
زندگی و کارهایی هســتند که خود مادر و 
اطرافیان شــان انجام می دهند. بر اســاس 
زندگــی مــادران از گذشــته تا بــه امروز 
فیلمنامه شان نوشته می شد و در طی مدت 
تولید بر اساس همان گفته ها ضبط صورت 
می گرفت. با توجه به ســن بــالای مادران 
ما حتمــا نیاز بــه همکاری خانواده شــان 
داشتیم تا بتوانیم در کوتاه مدت به ساخت 
مستندشــان بپردازیــم و لازمــه این امر 
گفت وگو با مادر و خانــواده اش بود که خدا 
را شکر تعاملاتمان به بهترین شکل صورت 

می گرفت.
وی خاطرنشــان کرد: طبــق صحبت اولیه 
که در آغاز پــروژه با تهیه کننده داشــتم، 
ایشــان با لطفی که به من داشــتند، دستم 
را در انتخاب ســوژه ها باز گذاشــته بودند 
تا بتوانیم به ســوژه های بهتــری با توجه به 
پراکندگــی اقلیمی خودمان برســیم و در 
کل با این تعامل گروه پژوهــش با فراغ بال 
به انتخــاب ســوژه ها می پرداختند. پیش 
تولید ما از اســفند ۱۴۰۱ شروع شد و بعد از 
مدتی به علت تعدد سوژه ها و سخت گیری 
انتخاب هایمان با فاکتورهای از پیش تعیین 
شده، با همزمانی ســوژه یابی و تولید مواجه 
شــدیم که این مورد کارمان را کمی سخت 
می کرد اما خوشبختانه با همکاری و تعامل 
خوبی که با عوامل داشتیم و همچنین تعهد 
کاری و مســئولیت پذیری قابل ســتایش 
همکارانم از پس این چالــش برآمدیم و به 

خروجی خوبی هم رسیدیم.

 این آلبوم »اعتقاد« لازم داشت!
کارسختیکآهنگسازدر»ناسور«

علیرضا سعیدی  آلبوم »ناســور« از جمله آثار منتشر 
شده مرتبط با حضرت سیدالشــهدا )ع( است که چندی 
پیش به واســطه ســاخت انیمیشــنی به همیــن نام با 
آهنگسازی فرید ســعادتمند پیش روی مخاطبان قرار 

گرفت.
 عرصه تولیــد آثــار موســیقایی مرتبط بــا مضامین 
و رویدادهــای مذهبــی و اعتقــادی همــواره جــزو 
پرطرفدارترین و در عین حال پرچالش ترین عرصه های 
فرهنگی هنری کشــورمان بوده اســت که در سال های 
طولانی دوشادوش ســایر فعالیت های فرهنگی هنری 
مرتبط با این موضوع مــورد توجه مخاطبان و هنرمندان 

قرار گرفته است.
تولیدات این حوزه اگر چه همــواره در معرض اتهام های 
فراوان از جمله »سفارشــی بودن« قرار داشــته اند اما به 
دلیل حس و حال موجود در آن ها کــه برگرفته از باورها 
و اعتقادات نهفته در ضمیر بســیاری از مخاطبان بالقوه 
اســت، در اغلب موارد فعالیــت در حوزه را با اســتقبال 

هنرمندان مواجه کرده است.
همزمان با ایام سوگواری سیدالشــهدا )ع( بر آن شدیم 
تا بــار دیگر نگاهــی اجمالی بــه تولیدات موســیقایی 
مختلف مرتبط با قیام عاشورا در کشورمان در قالب های 
گوناگونی چون آلبوم، موســیقی متن فیلم و ســریال، 

اجرای زنده و مواردی از این دست داشته باشیم.
در این چارچوب آنچه مورد توجه قرار گرفته و می گیرد، 
صرفاً مــرور و یادآوری آثار برجســته حوزه موســیقی 
»عاشورایی« است که در سال های دور و یا نزدیک تولید 
و در بازار موسیقی عرضه شده اند. آثاری که طبیعتاً برخی 
از آن ها از درجه کیفی ممتاز برخوردار بوده اند و شــاید 
برخی دیگر با انتقاداتــی هم در موعد انتشــار به لحاظ 
موســیقایی و محتوایی مواجه شــدند امــا همه در یک 
وجه اشــتراک دارند و آن مانــدگاری در حافظه جمعی 

دل بستگان اباعبدالله )ع( است.
در چهل و یکمین قسمت از سلسله گزارش های »روایت 
مهر از نواهای عاشــورایی«، به ســراغ پروژه موسیقایی 
»ناســور« به آهنگســازی و تنظیم فرید ســعادتمند از 
هنرمندان فعال عرصه موســیقی فیلم رفتیم که ســال 
۱۳۸۵ در قالب یک انیمیشن عاشــورایی به همین نام با 
کارگردانی کیانوش دالوند تولید و پیش روی مخاطبان 

قرار گرفت.
 مســیری که موفق به کســب یکی از رتبه های برگزیده 
جشنواره فیلم »نجف«، جشــنواره فیلم »غدیر« کشور 
عراق و نامزد دریافت ســیمرغ بلورین بهترین انیمیشن 

از سی و چهارمین جشنواره بین المللی فیلم فجر شد.
انیمیشن »ناسور« روایت زندگی عبیدالله بن حر جعفی، 
یکی از کوفیانی است که از امام حسین )ع( دعوت کرده 
بود تا به کوفه بیایند و زمانی که می شــنود سپاه امام به 
کوفه نزدیک شده است، از این شــهر خارج می شود تا با 
ایشــان روبه رو نشــود، اما از بد حادثه به صــورت کاملًا 
ناگهانی این روبه رویی اتفاق می افتد و او مجبور می شود 

دست رد به سینه امام بزند.
اما طبیعتــاً در کنار نکات فنی که در حوزه ســاخت این 
انیمیشن بلند ســینمایی می توان مطرح کرد، موسیقی 
متن اثر است که به واسطه حضور هنرمند خوش قریحه 
و توانمندی چون فرید ســعادتمند توانسته مبین معنا و 
محتوایی باشــد که مد نظر تیم کارگردانی و نگارش اثر 
برای ساخت یک انیمیشن مناسبتی بود. مسیری سخت 
و دشوار که آهنگساز پس از حضور در پروژه های مرتبط 
با حوزه انیمیشــن چالش های زیــادی را در آن تجربه 
می کنند اما قطعاً مســیری را پشت ســر می گذرانند که 
برای آنها دربرگیرنده ارزش های زیادی است. چارچوبی 
که اگر آهنگســاز با متر و معیار ســاخت موسیقی برای 
انیمیشن آشنا نباشــد قطعاً او را با مشــکلات و مسائلی 

روبه رو می کند که چالش برانگیز است.
آلبوم »ناســور« محصول مرکز موســیقی حوزه هنری 
انقلاب اسلامی همان طور که گفته شد شامل یک پروژه 
موسیقایی مشــتمل بر ۲۵ قطعه موسیقایی از انیمیشن 
ســینمایی »ناسور« اســت که فرید ســعادتمند در آن 
کوشــیده با در نظر گرفتن تم مذهبی اثر که پرداخت به 
واقعه کربلا محور اصلی آن است، مخاطب را در شناخت و 

اعتقاد به مفهوم عاشورا یاری کند.
وی در ساخت این اثر موسیقایی تلاش کرده از سازهایی 
مثل عــود، قانون، هــورن، کلارینت، نی ایرانــی، انواع 
ســازهای کوبه ای و ضرب زورخانه ای استفاده نماید که 

نزدیک تر از دیگر ابزار و ادوات موســیقایی بازگوکننده 
واقعه کربلا باشد. شرایطی که بی تردید الهام از ملودی ها 
و تم های موســیقایی مجالس روضه سیدالشــهدا )ع( 

محوریت اصلی را تشکیل می دهند.
میثم مروســتی، علی جعفری پویان نوازندگان ویولن، 
علیرضا دریایی و میثم مروســتی نوازندگان ویولا، کریم 
قربانی نوازنده ویولنســلف پورنگ پورشــیرازی نوازنده 
کنترباس، فردین لاهورپور نوازنده نی ترکی و نی ایرانی، 
هومن نامداری نوازنده کلارینت، پریچهر خواجه نوازنده 
قانون، شــهرام غلامی نوازنده عود، فرشــید سعادتمند 
نوازنده دف، جواد ضیایی نوازنده دمام و سنج، حمیدرضا 
دلنوازی، نوید صالح زاده و فرید ســعادتمند نوازندگان 
سازهای زمینه، نعیمه عطارها خواننده سوپرانو، مهدی 
شــایق خواننده باس، حیدر کربلایی و عــارف غفاریان 
آواگران، ایمان حجت صدابردار، نوید صالح زاده میکس 
و مســترینگ و علیرضا خدامرادی طراح گرافیک گروه 

اجرایی آلبوم »ناسور« را تشکیل می دهند.
فرید ســعادتمند چنــدی پیش بود کــه در گفت وگو با 
خبرنگار مهر درباره روند ســاخت موســیقی این فیلم 
گفت: موسیقی انیمیشن »ناسور« به صورت ارکسترال و 
کاملًا آکوستیک ضبط شده و برای اجرای موسیقی از ۳۰ 

نوازنده دعوت به همکاری کردم. 
نگارش موسیقی متن این انیمیشن سینمایی دشوار بود 
و باید به خواسته های کیانوش دالوند به عنوان نویسنده 
فیلمنامــه و کارگــردان نزدیک می شــدم. از همین رو 
جلســات متعددی با دالوند گذاشــتم و درباره داستان 
فیلم و آنچه از موســیقی می خواهد صحبت کردیم و به 
نقطه نظر مشترک درباره نگارش فیلمنامه این انیمیشن 

سینمایی رسیدیم.
این آهنگساز تاکید کرد: عاشورا برای هر یک از مسلمانان 
حکایت از حماســه ای بــزرگ دارد و من هــم به دلیل 
عشــق، ارادت و اشــتیاقی که به امام حســین )ع( دارم 
سعی کردم این عشــق و ارادت را در ســاخت موسیقی 
فیلم هم لحاظ کنم، از همین رو در نگارش موســیقی از 
سازبندی و هارمونیک خاص حماســه عاشورا استفاده 
کرده ام. موسیقی این فیلم را بر اساس شرح رشادت های 
حضرت ابوالفضل )ع(، شــهادت امام حســین )ع(، ظلم 
روا شــده به یاران امام و حماسه عاشــورا ساختم. ضمن 
اینکه موسیقی هایی که می ســازم ملودی محور است و 
در اینجا از اکســتر زهی نیز بهره بردم و در ســازبندی از 
ســازهایی چون عود، قانون، هرن، کلارینت، نی ایرانی، 
انواع سازهای کوبه ای و ضرب زورخانه ای استفاده کردم.

ســعادتمند در یکی دیگر از گفت وگوهایش با خبرنگار 
مهر بود که توضیح داد: موســیقی فیلم »ناسور« در کل 
کار بسیار سختی بود و به خاطر حجم موسیقایی بالایی 
که داشت وقتی زیادی را برای ســاخت آن صرف کردم. 
البته حساسیت ها و دقت نظر کیانوش دالوند، کارگردان 
راهنمای خوبی برای من بود، اما به دلیل نداشتن فرصت 
کافی و اینکه می خواســتیم فیلم را به ســی و چهارمین 
جشــنواره فیلم فجر برســانیم کار ســختی را پیش رو 

داشتیم.
وی درباره دلایل انتشار موسیقی این انیمیشن در قالب 
آلبوم که با نوشته »او همه عشــق است و من با همه جان 
برایش نوشتم …« آغاز شده، ادامه داد: تمام قطعه های 
موسیقی »ناســور« را به صورت تفکیک شده نوشتم و در 
یک اســتودیوی مجهز با همــکاری نوازنده های جنوبی 
آن را ضبط کردیم. موسیقی »ناســور« بسیار جدی بود 
و حجم بسیار بالایی داشــت، اما در نهایت کار به گونه ای 
پیش رفت کــه از آن رضایت دارم و قطعــاً در آینده این 
موســیقی را تحت عنوان موســیقی بی کلام به صورت 

آلبوم در آورده و به بازار عرضه خواهم کرد.
این آهنگساز در مورد نقش موســیقی در انیمیشن بیان 
کرد: در انیمیشــن موســیقی بســیار تأثیرگذار است و 
باید بتوان از طریق موســیقی با مخاطبان ارتباط برقرار 
کرد. در ســینمای اروپا و هالیوود برای انیمیشــن ها از 
آهنگسازهای بزرگ دعوت به همکاری می شود و برخی 
از آنها حتی برای ضبط موســیقی به سه قاره جهان سفر 
می کنند. در آنجا به موسیقی انیمیشن به صورت جدی 
و دقیق می پردازند تا موســیقی بتواند محتوای قصه را به 
مخاطب انتقال دهــد و از آنجا که »ناســور« تم مذهبی 
دارد و به واقعه کربــلا می پردازد، شــناخت و اعتقاد به 
کربلا و امام حســین )ع( در آهنگســازی آن بسیار مهم 
بود و قطعاً هر چه باور و احساس بیشــتری در میان بود، 

موسیقی بهتری اجرا می شد.
به هر ترتیب آنچه فرید ســعادتمند از موسیقی »ناسور« 
پیش روی مخاطبان قــرار داده، دربرگیرنــده مولفه ها 
و نکاتی اســت که می توان آن را خارج از چارچوب های 
محتوایی انیمیشــن »ناســور« هم مــورد ارزیابی قرار 
داد. مســیری که اگر امکانــات و ابزارش فراهم باشــد، 
می تواند بهانه خوبی بــرای تجمیع آثار این آهنگســاز 
و دیگر هنرمنــدان برای برگزاری کنســرت یا مجموعه 
کنســرت هایی در محتوای مذهبی به واســطه حضور 
ارکســترهای دولتــی و مجموعه هایی چون ارکســتر 

سمفونیک صدا و سیما باشد.
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میدان

خریدار  تیــم فوتبال ســپاهان در نقل و 
انتقالات تابســتانی بازیکنــان جوانی را به 
خدمت گرفتــه تا میانگین ســنی این تیم 
کاهش یابد. ایــن تیم بازیکنان پا به ســن 
گذشته اش را کنار گذاشــت که یکی از آنها 

به استقلال رفت.
 تیــم فوتبال ســپاهان تاکنــون در نقل و 
انتقالات لیگ بیســت و چهــارم عملکرد 
خوبی داشــته و مدیران این باشــگاه با نظر 
»ژوزه مورایس« اقدام بــه جذب بازیکنان 
جوان کرده اند تا میانگین سنی تیم خود را 
نسبت به فصل گذشته کاهش دهند؛ البته 
این تغییر خیلی راحت هم برای سپاهانی ها 
به وجود نیامده و آنها در این راه هزینه های 

زیادی را متحمل شده اند.
ســپاهانی ها فعالیت خود در نقل و انتقالات 
را با تمدید قــرارداد محمد کریمی کاپیتان 
فصل گذشته خود که مورد توجه استقلال 
تهران نیز بود، آغــاز کردند. پس از کریمی، 
نیما میــرزازاد دروازه بان دوم زردپوشــان 
هــم تصمیم بــه تمدید قــرارداد بــا این 
باشــگاه گرفت.نخســتین خرید سپاهانی 
به جذب، جواد آقایی پور مرتبط می شــود 
که با توجه به مشــکلاتی که این بازیکن با 
باشگاه اورنبرگ روســیه داشت به سختی 
توانســت پیراهن زردهای اصفهان را به تن 
کند. آقایی پور ۲۴ ســاله فصل گذشته در 
پیراهن استقلال خوزستان خوش درخشید 
و توانست نظر دو باشــگاه استقلال تهران و 
ســپاهان را به خود جلب کنــد. همچنین 
این بازیکن از پرسپولیس هم پیشنهاد غیر 
رسمی دریافت کرده بود و باشگاه اورنبرگ 

روسیه هم خواســتار جذب او شده بود که 
ابتدا آقایی پــور تصمیم به حضور در فوتبال 
روســیه گرفت اما پشیمان شــد و تصمیم 
گرفت فوتبال خود را در ایران و در باشــگاه 

سپاهان دنبال کند.
سپاهان تنها برای دریافت رضایت نامه این 
بازیکن مبلغ ۳۰ میلیارد تومان به باشــگاه 
استقلال خوزســتان پرداخت کرده است و 
هنوز رقم دقیق دریافتی آقایی پور مشخص 

نشده است.
جــذب  زردپوشــان  خریــد  دومیــن 
محمدمهدی محبی هافبک فصل گذشــته 

مس رفســنجان بود. ایــن بازیکن هم ۲۴ 
سال ســن دارد و عملکرد خوبی را در مس 
از او شاهد بودیم. با توجه به جدایی احتمالی 
محمدجواد حســین نــژاد ایــن بازیکن 
می تواند جایگزین مناســبی برای سپاهان 
در پست هافبک هجومی به حساب بیاید و 
هواداران این تیم امید زیادی به درخشــش 

او با پیراهن تیم خود دارند.
مدیران سپاهان سومین خرید فصل خود را 
به محمدامین حزباوی مدافع فصل گذشته 
الســد قطر اختصاص دادند. پس از جدایی 
رسمی حزباوی از الســد او با پیشنهاداتی از 

سمت دو باشگاه استقلال تهران و سپاهان 
رو به رو شــد و ترجیح داد تا در فصل آینده 

شاگرد ژوزه مورایس شود.
یکی از جنجالی ترین خریدهــای تاکنون 
ســپاهان در لیــگ برتر به جــذب مهدی 
لیموچی بــر می گردد. مدیران دو باشــگاه 
پرســپولیس و آلومینیوم برای حضور این 
بازیکــن در جمع سرخ پوشــان پایتخت به 
توافق رســیده بودند اما در چرخشی ۱۸۰ 
درجه ای، تصمیم گرفت تا پیراهن سپاهان 
را بر تن کند. لیموچی و آقایی پور به واسطه 
درخششــی کــه در مقابل پرســپولیس 

داشــتند نام خود را به زبان هــا انداختند و 
سال گذشــته به اردوی تیم ملی هم دعوت 

شدند.
البته جدایــی رامین رضائیــان مدافع ۳۴ 
ســاله و شــهریار مغانلو مهاجم ۳۰ ســاله 
میانگین سنی این تیم را کاهش داد. ضمن 
این که سپاهان برای جدایی این دو بازیکن 
مبالغ قابــل توجهــی را هم بــرای صدور 
رضایت نامه دریافت کرد. همچنین جدایی 
فرشاد احمدزاده بازیکن ۳۱ ساله نیز قطعی 
شــده که این بازیکن هم بایــد رقمی بابت 

دریافت رضایت نامه خود پرداخت کند.
یکی از اقدامات درســت مدیران سپاهان، 
تمدید قرارداد با بازیکنان بالای ۳۰ ســال 
خود در میانه های فصل گذشته بود که حالا 
بابت جدایی آنها مبالغی را به عنوان رضایت 

نامه دریافت خواهند کرد.
تا ایــن لحظــه دو بازیکن ۲۴ ســاله و یک 
بازیکن ۲۱ ساله توسط تیم سپاهان جذب 
شــده اند و دو بازیکن ۳۰ ســال به بالا هم 
این تیم را ترک کرده اند که نشــان از جوان 
گرایــی در ســپاهان برای فصل بیســت و 
چهارم می دهد و باید دیــد در ادامه این تیم 

چه نفراتی را به خدمت خواهد گرفت.
سپاهانی ها برخلاف اســتقلال عمل کرده 
اند کــه در بین بازیکنان آبــی پوش نفراتی 
حضور دارند که بالای ۳۰ ســال سن دارند 
و برای باشــگاه هزینه هــای میلیاردی هم 
داشــته اند نمونه این اتفاق جــذب رامین 
رضاییان ۳۴ ساله اســت که با مبلغی بالای 
۵۰ میلیارد تومان به اســتقلال پیوســته 

است.

باشگاه پرسپولیس با فرشــاد احمدزاده برای بازگشت به 
توافق نهایی رسید.پرســپولیس ســرانجام اولین خرید 
خود را قطعی کرد و ایوب العملود، مدافع راست مراکشی 
را به خدمت گرفت. سرخپوشــان پس از قطعی شدن این 
خرید، مذاکرات خود با فرشــاد احمــدزاده را پیگیری 

کردند و بــا این بازیکن هــم به توافق نهایی رســیدند تا 
وینگر فصل گذشته ســپاهان بار دیگر سرخپوش شود. 
فرشاد احمدزاده یکی از نفراتی است که سابقه حضور در 
پرســپولیس را در کارنامه خود دارد. او در ۳ مقطع عضو 
پرسپولیس بوده که مقطع دوم حضورش زیر نظر برانکو 

ایوانکوویچ بسیار درخشان بود و او توانست با این تیم ۳ بار 
قهرمان لیگ برتر شود. این وینگر ۳۱ ساله، سال ۱۳۹۸ 
پس از قرار گرفتن در لیست مازاد پرسپولیس این تیم را 
ترک کرد و با حضور در فولاد و سپاهان توانست به همان 
ستاره سابق تبدیل شود. عملکرد احمدزاده در این دو تیم 

به قدری خوب بود که پرســپولیس راضی شد دوباره او را 
بخرد و جانشین مهدی ترابی کند که راهی تراکتور تبریز 
شده است.سپاهان فصل گذشــته یکی از پرستاره ترین 
تیم های لیگ برتر بــود و در همه پســت ها به خصوص 

بخش هجومی مهره های زیادی را در اختیار داشت. 

پرسپولیس

رونماییازجانشینترابی؛احمدزادهباپرسپولیسبهتوافقرسید

سایت عربی مدعی شد
گاریدوبهدنبالماهگیریازآبگلآلود!

رسانه عربی کوره مدعی شد که سرمربی اســپانیایی پرسپولیس قصد 
دارد از وضعیت نامساعد باشگاه الوداد اســتفاده کند و شاگردان سابق 

خود را به پرسپولیس ببرد.
پرســپولیس به دنبال تقویت خود در فصل نقل و انتقالات تابســتانی 

است.
چند بازیکن سرشناس سرخ پوشان جدا شده اند و سرمربی اسپانیایی 

جدید تیم قصد دارد که گزینه های خارجی را جایگزین آنها کند.
ســایت عربی کوره با تیتر«گاریدو به دنبال صید در آب های گل آلود« 
نوشت: ســرمربی اســپانیایی پرســپولیس قصد دارد که از وضعیت 
نامساعد باشــگاه الوداد اســتفاده کند و شــاگردان ســابق خود را به 

پرسپولیس ببرد.
این سایت عربی در ادامه مدعی شد: گاریدو توانسته که ایوب عملود را 
متقاعد به حضور در پرســپولیس کند. البته این سرمربی اسپانیایی به 
جذب این بازیکن اکتفا نخواهد کــرد و تلاش می کند تا عبدالله حیمود 
را هم به پرسپولیس ببرد این درحالی است که به جذب یحیی عطیه الله 

هم از تیم سوچی روسیه علاقه دارد.
باشگاه الوداد مراکش وضعیت خوبی ندارد و قرارداد ۱۱ بازیکن این تیم 
به پایان رسیده و در حال جدا شــدن از این تیم هستند. به همین خاطر 
است که گاریدو بهترین راه را برای تقویت پرسپولیس جذب بازیکن از 

تیم سابق خود قرار داده است.
به نظر می رســد که جذب یحیی عطیه الله تاحدود زیادی منتفی شده 
است چرا که الاهلی مصر هم شدیدا این بازیکن را می خواهد و سرمربی 
این تیم مصــری جذب او را اولویــت  تیمش در فصل نقــل و انتقالات 

تابستانی قرار داده است.

تمدیدقراردادسروشرفیعی
هافبکپرسپولیسیکسالدیگرماندنیشد

سروش رفیعی به صورت رســمی قرارداد خود با پرسپولیس را تمدید 
کرد.

 باشگاه پرسپولیس با ایوب العملود و فرشــاد احمدزاده به توافق رسید 
تا وضعیت این تیم در نقل وانتقالات کمی بهتر شــود. پرسپولیســی ها 
قبلا با مرتضی پورعلی گنجی، وحید امیری، عیســی آل کثیر و فرشاد 
فرجی هم تمدید کرده بودند و دقایقی قبل قرارداد ســروش رفیعی را 

هم تمدید کردند.
رفیعی البته از مدت ها قبل برای تمدید قرارداد به توافق رســیده بود و 
امروز هم در تمرین پرسپولیس حاضر شــد و پس از تمرین با حضور در 

ساختمان باشگاه رسما یک فصل دیگر در پرسپولیس ماندنی شد.

پنجمین فصل سروش رفیعی در پرسپولیس
سروش رفیعی تاکنون در ۳ مقطع عضو پرســپولیس بوده و وارد فصل 
پنجم حضورش در این تیم خواهد شــد. این هافبک ۳۴ ساله در ۱۰۵ 
بازی برای پرسپولیس، موفق به زدن ۶ گل و ارسال ۱۰ پاس گل شده و 
به همراه این تیم ۴ قهرمانی در لیگ برتر، ۲ جام حذفی و یک سوپرجام 
را به دست آورده اســت. نکته جالب در خصوص رفیعی این است که در 
تمام فصول حضور او در پرســپولیس، این تیم قهرمان لیگ برتر شده و 
تنها در لیگ بیست ویکم که او عضو سپاهان بود، پرسپولیس نتوانست 

قهرمانی را کسب کند.

نقش کلیدی سروش در قهرمانی فصل گذشته
شماره ۷ پرســپولیس فصل گذشــته یکی از بازینان کلیدی این تیم 
بود که در پســت هافبک میانی عملکرد خوبی داشت. او ۲۷ بازی برای 
تیمش انجام داد و گرچه موفق به گلزنی نشد ولی ۳ پاس گل داد و نمره 
۷.۲۰ را از ســایت »متریکا« دریافت کرد. رفیعی البتــه یک بار هم در 
فصل گذشته اخراج شد و در بازی با ذوب آهن هم گل به خودی زد ولی 

با این حال نقش او در بازیسازی پرسپولیس غیرقابل انکار است.

پیشکسوت والیبال مطرح کرد
والیبالدرحالسقوطایرانونیازبهمربی

تحولگرا
پیشکســوت والیبال گفت: شــعارِ اســتفاده از مربی تراز اول جهانی، 
همیشــه وجود داشته اما حقیقت این اســت که مربیان بزرگ همیشه 

مشغول هستند و توافق با آنها کار ساده ای نیست.
ابراهیم وطن پرست در مورد انتخاب سرمربی درجه یک خارجی برای 
تیم ملی والیبال ایران اظهار داشــت: بعد  از المپیــک توکیو و در یکی 
دو سال اخیر، جلسات کمیته فنی فدراســیون برای انتخاب سرمربی 
خوب خارجی، همیشــه برقرار بوده که اوج آن، اســتخدام آلکنو بود، 
البته حضور این مربی بزرگ به دلیل زمان کمی که در اختیار داشــت، 

مشکلی را حل نکرد.
پیشکسوت والیبال ادامه داد: شعارِ اســتفاده از مربی تراز اول جهانی، 
همیشــه وجود داشته اما حقیقت این اســت که مربیان بزرگ همیشه 
مشغول هســتند و توافق با آنها کار ساده ای نیست. ســال گذشته نیز 
فدراسیون نتوانست با مربی، قرارداد ببندد و متاسفانه پائز به ایران آمد. 

نتایج ضعیف او قابل پیش بینی بود.
وطن پرســت در مورد شانس فدراســیون والیبال ایران برای استخدام 
یک مربی تراز اول بعد از المپیک ۲۰۲۴ گفت: با توجه به پتانسیل بالای 
والیبال ایران و وجود استعدادهای فراوان که مربیان بزرگ خارجی هم 
از آن آگاه هستند، علاقمندی برای کار در ایران از جانب آنها وجود دارد 
به شرطی که امکان فعالیت برایشان مثل سایر کشورها مهیا باشد. بعد 
از المپیک، فرصت خوبی پیش می آید که فدراسیون با یک مربی بزرگ 
جهانی به توافق برســد؛ نباید این فرصت را از دست داد. یکی از همین 

مربیان، فیلیپ بلان، سرمربی فعلی تیم ملی ژاپن است.
او تصریح کرد: والیبال ایران به مربی ای نیاز دارد که علاوه بر داشــتن 
ســطح فنی بالا، بتواند تحول ایجاد کند و تنها دنبال نتیجه نباشــد. 
والیبال ما در سراشیبی سقوط است و باید جلوی به قهقرا رفتن آن را 
گرفت. یک مربی تمام وقت و همه ذهنش درگیر والیبال ایران باشــد 
و به آموزش ســایر مربیان و تیم های پایه هم نظارت کند، می تواند راه 
حلی برای فرار از این شرایط باشد. زمان ولاســکو، وقتی تیم ملی در 
تورنمنتی حاضر بود، یک تیم دیگر در آزادی تمرین می کرد؛ داشتن 

تیم ملی »ب« هم برای والیبال ایران ضروری است.
وطن پرست در مورد اینکه در ســال های اخیر همیشه بین پاسور اول و 
دوم تیم ملی، فاصله زیادی وجود داشته، اظهار داشت: باید آینده نگری 
کرد. تیم ملی ژاپن را در نظر بگیرید؛ این تیم بدون »ران تاکاهاشی« در 
فینال لیگ ملت ها به میدان رفت و بــازی کرد چون ذخیره های خوبی 
برای این بازیکن داشــت. تیم ایران هم به بازیکنان جایگزینی نیاز دارد 

که ۸۰ یا ۹۰ درصد توانایی های بازیکنان اصلی را داشته باشند.

حملهبهخطدفاعرقیب؛آیاپرسپولیساستقلالی
شدنرامینراتلافیمیکند؟

پرسپولیس ها این روزها ۲ بازیکن فصل گذشته اســتقلال را زیر نظر گرفته اند و 
به دنبال جذب حداقل یکی از آن ها هســتند. انتقال رامین رضاییان به استقلال 
ناراحتی شــدید هواداران پرسپولیس را به دنبال داشــته و باعث شده انتقادات از 
رضا درویش زیاد شود. پس از ناکامی های اخیر پرسپولیس در فصل نقل وانتقالات 
و انتقاد هواداران از مدیران پرســپولیس، حالا آن ها به دنبال این هستند تا با چند 
خرید بزرگ، ضمن کامل کردن ترکیب تیم شان، به نوعی از زیر فشار هواداران هم 
خارج شوند. در این بین یکی از برنامه های پرسپولیس، جذب بازیکن از استقلال 

است تا انتقام ماجرای رامین رضاییان را هم از رقیب خود بگیرند.

مدافع ملی پوش در اندیشه یاغی شدن
صالح حردانی یکی از نفرات اصلی استقلال در فصل گذشــته لیگ برتر بود که 
هنوز برای تمدید قرارداد به توافق نرسیده اســت. موضوعی که باعث شده این 
مدافع با مدیران اســتقلال دچار اختلاف شــود و دو طرف علیه هم استوری و 
بیانیه هم منتشر کنند. شماره ۲ آبی ها این روزها از سپاهان یک پیشنهاد جدی 
دریافت کرده ولی پرسپولیس هم پس از ماجراهای رضاییان بی میل نیست تا او 

را به خدمت بیگیرد.
حردانی فصل گذشــته و به خصوص پــس از مصدومیت کوین یامــگا یکی از 
مهره های کلیدی استقلال بود و با عملکرد درخشــانی که داشت تا حد زیادی 
خلاء ســتاره فرانســوی را پر کرد. او فصل قبل ۲۱ بار در ترکیب اصلی استقلال 
قرار گرفت و ۵ بار بــه عنوان بازیکن ذخیره وارد زمین شــد و یک گل هم به ثمر 
رساند. او نمره قابل قبول ۷.۱۶ را از ســایت »متریکا« گرفت و در مقطع پایانی 
فصل به ترکیب اصلی تیم ملی هم رســید. حردانی بــرای حفظ جایگاه خود در 
تیم ملی نیاز دارد که در تیم باشگاهی خود فیکس باشد ولی این موضوع با حضور 
رضاییان در خطر اســت و شــانس جدایی او را افزایش می دهد. علی رغم توافق 
پرسپولیس با ایوب العملود، این باشــگاه همچنان پیگیر شرایط حردانی است و 

باید دید در نهایت ماجرای او و قرمزها به کجا می رسد.
حردانی در کنار پرســپولیس، از سپاهان هم پیشــنهاد دارد. باتوجه به جدایی 
رضاییان از سپاهان، اصفهانی ها در تلاش هســتند تا مدافع ملی پوش استقلال 

را جذب کنند تا خیال مورایس از سمت راست خط دفاعی تیمش راحت شود.
پرسپولیسی ها در حال مذاکره برای تمدید قرارداد گیورگی گولسیانی هستند. 
باتوجه به درخشش گولســیانی در جام ملت های اروپا، اگر مدافع گرجستانی با 
این تیم تمدید نکند، رضا درویش به سراغ جذب مدافع محمدحسین مرادمند 
می رود؛ مدافع شماره ۳ استقلال هنوز برای تمدید قرارداد به توافق نرسیده و او 
هم با توجه به جذب یک بازیکن در پست خود، به جدایی نزدیک است. استقلال 
در خط قلب خط دفاعی رافائل سیلوا، آرمین ســهرابیان، ایمان سلیمی و روزبه 
چشمی را در اختیار دارد و با ســامان فلاح هم به توافق نهایی رسیده است. این 

موضوع باعث شده تا مرادمند تصمیم به جدایی بگیرد.
مرادمنــد در روزهای اخیــر تصاویر خــود با پیراهــن اســتقلال را از صفحه 
شخصی اش در اینستاگرام پاک کرده و پرسپولیس هم او را زیر نظر گرفته است. 
او فصل گذشــته مقاطع زیادی از فصل را مصدوم بود و ۱۶ بار برای اســتقلال 
بازی کرد و ضمن کســب میانگین نمره ۷.۰۶ از »متریکا«، با زدن ۲ گل و دادن 
یک پاس گل در کارهای هجومی هم موثر ظاهر شــد.فولاد خوزستان که یحیی 
گل محمدی را به عنوان ســرمربی روی نیمکت خود می بیند، دیگر باشــگاهی 

است که برای به خدمت گرفتن مرادمند تلاش می کند. 

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
 اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 

ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی: 1743973

برابر رای شماره 140360312001000564 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض 
کلاسه 1402114412480001495 تقاضای آقای حمزه حجتی به شماره شناسنامه 292 
و شماره ملی 2181357218 صادره بهشهر فرزند بابا در ششدانگ یک قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده است بمساحت 139/66 متر مربع از پلاک شماره 1355 - اصلی واقع در 
اراضی شهری بخش یک حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از مالک رسمی خاور 
بیگم مفیدیان به متقاضی دارد. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده 
روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند. مالکیت متقاضی اعتراض 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره 
پرونده به این اداره تسلیم و پس از احد رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 

مرجع لینی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح فضائی تقدیم نماید
تاریخ انتشار نوبت اول 1403/04/12
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/04/27

 مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان
 از طرف غلامرضا قاسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: 1743543
 نظر به اینکه برابر رای شماره 140360317001002394 مورخ 1403/04/02 صادره از هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 14/366 
بخش 4 اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک 
از مالک رسمی )حاج علی خدادادی( به متقاضی آقای سعدون ناصری فرزند عبود شماره 
شناسنامه 701 و کدملی 1752624408 صادره اهواز نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت 118/30 مترمربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح صدر آگهی و انتقال 
ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیرالانتشار سراسری آگهی می گردد در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/11

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/04/27
بهزاد مردانی – رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

آگهی دعوت بستانکاران 
شناسه آگهی: ۱75۱۳۳9

به عموم بستانکاران و بدهکاران شرکت ورشکسته شناورسازان معراج  که حکم 
ورشکستگی آن به موجب دادنامه 140137390006977995 مورخ 1401/08/10 
صادره از شعبه 3 دادگاه عمومی حقوقی شهرستان خرمشهر صادر گردید و تاریخ 
توقف آن 1390/02/15 اعلام گردیده آگهی می دهد: اولین جلسه بستانکاری در 
ساعت 10 صبح یکشنبه مورخ 1403/05/07 در اداره تصفیه امور ورشکستگی واقع 
در اهواز امانیه – دادگستری مرکزی – ساختمان شماره 2 )حوزه مدیریت( طبقه 
دوم – اداره تصفیه امور ورشکستگی تشکیل می گردد کلیه بستانکاران و کسانیکه 
ادعایی دارند و همچنین اشخاصی که با تاجر ورشکسته موصوف مسئولیت تضامنی 

داشته یا ضامن آن هستند می توانند در موعد و محل مذکور حضور بهم رسانند .
ضمنا اخطار می شود: 

1( – کلیه بستانکاران و کسانی که هرگونه ادعایی از تاجر ورشکسته فوق دارند 
باید اصل یا تصویر مصدق مدرک خود را ظرف 2 ماه از تاریخ انتشار این آگهی به 
اداره تصفیه ورشکستگی تسلیم نمایند. مدت ارسال مدارک برای بستانکارانی که در 

کشورهای بیگانه اقامت دارند سه ماه می باشد. 
2( کسانیکه به شرکت فوق الذکر بدهی دارند باید ظرف مدت مذکور خود را معرفی 
امور  قانون تصفیه  بپردازند. طبق ماده 24  اداره تصفیه  را در وجه  و بدهی خود 
ورشکستگی، بدهکاران متخلف از این وظیفه به جریمه نقدی معادل بیست پنج 
درصد )25%( دین محکوم خواهند شد. ضمنا دادگاه ها می توانند علاوه بر جریمه 

نقدی، بدهکاران مذکور را به حبس سه تا شش ماه محکوم نمایند.
3( کسانیکه به هر عنوان اموال شرکت ورشکسته نامبرده را در اختیار دارند مکلفند 
در ظرف مدت 2 ماه از انتشار این آگهی اموال را تحت اختیار اداره تصفیه بگذارند و 
گرنه هر حقی که نسبت به آن اموال دارند از آنها سلب خواهد شد، مگر اینکه عذر 

موجهی داشته باشند.
اداره تصفیه امور ورشکستگی دادگستری خوزستان

دادنامه مرجع حل اختلاف
 دادنامه شماره :02/3588 تاریخ 1402/10/10   کلاسه پرونده: 02/4062

مرجع رسیدگی: شعبه 6 مرجع حل اختلاف
خواهان : نادر بهنام مظفرلو    به نشانی:  آذربایجان شرقی میانه

خوانده : شرکت آئین تلاش تبریز به نشانی تبریز خیابان آزادی روبروی دانشکده هنرهای کاربردی ساختمان  
شایان طبقه 3 واحد 5

خواسته : اصلاح عنوان شغلی
گردش کار

خواهان دادخواستی به طرفیت خوانده دانر بر مطالبه موارد به شرح خواسته تقدیم داشته که پس از ثبت 
تحت کلاسه فوق و جری تشریفات قانونی در جلسه مقرر تحت رسیدگی واقع گردید فلذا مرجع حل اختلاف 

با توجه به اینکه دعوی مطروحه معد صدور تشخیص گردیده به شرح ذیل مبادرت به اصدار رای می نماید. 
رای

در خصوص رسیدگی به دادخواست آقای نادر بهنام مظفر لو فرزند سبز علی به طرفیت شرکت آئین تلاش 
تبریز در اجرای مدلول مواد 29 و 30 مقررات اشتغال نیروی انسانی بیمه تامین اجتماعی در مناطق ویژه 
اقتصادی مرجع رسیدگی ضمن بررسی و مداقه در محتویات و مندرجات مضبوط در پرونده اطمینان از 
عدم حصول سازش فی مابین و با احراز رابطه کارگری و کارفرمایی موضوع ماده 2 مقررات مذکور فیمابین 
از تاریخ  با عنوان تکنسین ارشد برق و  از تاریخ1383/01/01  لغایت 1383/12/30 سمت خواهان را   ،
1388/08/01 لغایت 1389/12/29 سمت خواهان را با عنوان تکنسین ارشد یک برق محرز نموده و خوانده 
موصوف را مکلف می داند نسبت به اصلاح عنوان شغلی در لیست سوابق بیمه تامین اجتماعی اقدام نماید. این 
رای باستناد ماده 31 مقررات سبق الذکر قطعی و لازم الاجرا بوده و در صورت عدم اجرای آن توسط محکوم 
علیه ، ده روز پس از ابلاغ به طرفین بوسیله دایره محترم اجرای احکام دادگستری اجرا خواهد شد. رای صادره 
برای اشخاص داخل کشور ظرف مدت سه ماه و افراد مقیم خارج از کشور ظرف مدت شش ماه از تاریخ ابلاغ 

دادنامه ی قطعی نزد دیوان عدالت اداری قابل اعتراض می باشد. 
 روابط کار سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس

مدیریت محترم کارگاه 
 شرکت ریسندگی بافندگی اعتمادیه                 
باسلام احتراما درخواست بازنشستگی پیش از موعد اقای صادق شابختی    
درکارهای سخت و زیان آور که در جلسه مورخ 1403/3/30 کمیته بدوی 
استانی  این اداره کل مطرح شده و شغل ایشان به شرح ذیل مورد تایید 
قرار گرفته است رای به شرح ذیل ابلاغ می گردد. 1-شغل گره زنی  ازتاریخ 
73/11/1 لغایت 74/2/3 گروه )ب( ، 2-شغل گره زنی ازتاریخ 74/5/1 لغایت 
76/6/10 گروه )ب(  3-شغل گره زنی ازتاریخ 78/4/19 لغایت 80/9/30 گروه 
)ب(، 4-شغل گره زنی ازتاریخ 82/4/1 لغایت 82/10/21 گروه )ب( 5-شغل 
گره زنی ازتاریخ 83/1/10 لغایت 87/2/20 گروه )ب( همچنین  مطابق با تبصره 
5 ماده 8 تصویب نامه هئیت محترم وزیران رای مذکور ظرف مدت 15 روز 
اداری ازتاریخ ابلاغ نامه با ارائه تقاضای کتبی )فرم شماره 4 ( بصورت حضوری 
توسط کارفرما یا نماینده قانونی وی در این اداره کل قابل تجدید نظر خواهی  
می باشد ودرغیر این صورت رای مذکور قطعی و لازم الاجراست . ضمنا به 

اعتراض های ارسالی غیر حضوری ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
اداره تعاون ،کارو رفاه اجتماعی شهرستان بوشهر

مفقودی
برگ سبز موتورسیکلت انژکتوری نیکتاز تیپ 150 مدل 1397 
   NEF962545 موتور   0149   شماره  با  مشکی  رنگ  به 
شماره  و   NEFACEKBEJQAA00385 بدنه  شماره 
فراهانی  واشقانی  محسن  بنام  پلاک 156ایران 25947 

مفقود گردیده و ازدرجه اعتبار ساقط می باشد. 



بوشهر-رضا حیدری نایب رییس مجلس 
خبــرگان رهبری گفــت: مردم امنیت ســاز 
هســتند و هر چقدر به آن ها خدمات بیشتری 
ارائــه بدهیم آن ها نیــز در کنار تاسیســات و 
پالایشــگاه ها می مانند و بهتر از آن ها مراقبت 

می کنند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار 
با مدیرعامل و معاونین شرکت پایانه های نفتی 
ایران ابراز داشــت: حضور نیروهای دلسوز در 
راس دســتگاه های مختلف موجب امیدواری 

به آینده می شود.
وی با اشــاره به گزارش ارائه شده توسط عباس 
غریبی، مدیرعامل شــرکت پایانــه های نفتی 
ایران افــزود: بین این گــزارش و گزارش قبلی 
تفاوت بسیاری وجود دارد و این موضوع نشان 
می دهد که هر چــه جلوتر می رویم مســائل 
مختلف رصد و آســیب شناسی شــده و خلاها 

ترمیم می شود.
نماینده مردم استان بوشهر در مجلس خبرگان 
رهبری با بیان این که در گذشــته کارها انجام 
می شــد اما اولویت جاهای دیگری بود، افزود: 
باید محیط برای افرادی که در آنجا زندگی می 
کنند، دلنشــین بوده و مردم احساس آرامش 

کنند.

نایب رییس مجلس خبرگان رهبری با اشــاره 
به صنعتی بودن جزیــره خارگ گفت: مردم در 
چنین محیطی می بایست تفریحات و امکانات 

مناسب داشته باشند.
وی ادامه داد: باید طوری برنامه ریزی کرد و به 
مردم خدمات ارائه داد کــه جامعه تصور نکند 
فقط از درآمد جزیره خارگ اســتفاده شده و به 
سایر مسائل و مشــکلات آن اهمیت داده نمی 

شود.
حسینی بوشــهری با بیان این که اگر به جزیره 
خارگ رســیدگی کنیم، مردم هــم دلگرم می 
شــوند، افزود: همین مردم بودند که در دوران 
هشت سال دفاع مقدس در بمباران، سختی ها 

و مشکلات کنار شما بودند.
وی با اشاره به قدرشناســی جامعه ابراز داشت: 
ممکن اســت مردم درمورد خدماتی که انجام 
می دهید سخنی بر زبان نیاروند اما آن ها برای 

خادمین خود از عمق جان دعا می کنند.
نایب رییس مجلس خبرگان رهبری با بیان این 
که مردم می دانند چه کســانی کار می کنند، 
گفت: مردم امنیت ساز هســتند و هر چقدر به 
آن ها خدمات بیشــتری ارائه بدهیم آن ها نیز 
در کنار تاسیسات و پالایشــگاه ها می مانند و 

بهتر از آن ها مراقبت می کنند.

وی در پایان بر رضایت مــردم تاکید و تصریح 
کــرد: امیدواریم مــردم از کارهایــی که برای 
محیــط پیرامــون صنعــت انجام مــی دهید 
احســاس آرامش کنند و ما نیز دعــا می کنیم 
در هر سفر و نشست های مشترک شاهد انجامِ 

کارهای جدید برای مردم باشیم.
 # راه انــدازی کارخانه تولیــد آب خارگ پس 

از ۱۲ سال
مدیرعامل شــرکت پایانه های نفتی ایران نیز 
در این نشســت از راه اندازی کارخانه تولید آب 
پس از ۱۲ ســال تعطیلی خبر داد و گفت: قرار 
است این کارخانه روزی شش هزار متر مکعب 

آب دریا را تصفیه و وارد مدار کند.
غریبی با اشــاره به نگاه ویــژه حضرت آیت الله 
حسینی بوشهری و تاکیدات ایشان به موضوع 
مســئولیت های اجتماعی صنعت بیان داشت: 
در حال حاضر جزیره خارگ توســط شــرکت 
پایانه های نفتی ایران هفت هــزار متر مکعب 
آب از خــط ورودی دریافت می کنــد که با در 
ســرویس قرار گرفتن آب های تصفیه شــده 
توسط این کارخانه، کل حجم آب شرب جزیره 
خارگ حــدود دو برابر می شــود و این جزیره 

دارای آب پایدار خواهد شد.
وی با بیان این که از هیات مدیره شــرکت ملی 

نفت مجوز احداث کارخانه یخ و تولید آب بسته 
بنــدی در جزیره خــارگ را دریافــت کردیم، 
افزود: در راســتای اجرای فرامین رهبر معظم 
انقــلاب درمورد مشــارکت مــردم در تولید، 
ســالنی که قبلا متروکه بود را در اختیار یکی از 
سرمایه گذاران بومی جزیره خارگ قرار دادیم 
تا وی کارخانه تولید یخ و آب بســته بندی راه 

اندازی کند.
غریبی ادامه داد: بــا راه اندازی ایــن کارخانه 

برای حدود ۶۰ نفر اشــتغالزایی خواهد شــد، 
ضمن این که به جای خرید آب از اســتان های 
همجوار، آب بســته بندی با قیمــت ارزان تر از 

جزیره خارگ تولید می شود.
وی از تــلاش برای ســامان دهی اشــتغال در 
جزیره خارگ خبر داد و گفت: در سال گذشته 
۸۵ نفر از نیروهای بومــی این جزیره جذب کار 
شــده اند و اجازه ندادیم فرصت های اشــتغال 

در اختیار نیروهای خارج از خارگ قرار بگیرد.

کرمانشاه -حسنا فخارزاده در جلســه بررسی پروژه های 
آبرسانی شهرســتان ســنقرو کلیایی، ۶ مصوبه و تصمیم مهم در 

جهت رفع مشکلات این شهرستان اتخاذ شد.
جلســه بررســی پروژه های حــوزه آب و فاضلاب شهرســتان 
ســنقرو کلیایی، با حضور حجت الاسلام ســیدجواد حسینی کیا 
نماینده محترم مردم شریف شهرستان سنقر و کلیایی در مجلس 
شــورای اســلامی، قربانی فرماندار شهرســتان ســنقر، داودی 
مدیر عامل شرکت آبفای استان، ســتوده کیا معاونت بهره برداری 
و توســعه فاضلاب، محمدی مجری طرح آبرسانی روستایی آبفا، 
دلفانی مدیر خط انتقــال و حیاتی مدیر امور آبفای شهرســتان 

سنقر در محل فرمانداری این شهرستان تشکیل شد.
در ابتدای این جلسه فرماندار و نماینده شهرستان سنقر و کلیایی 
در مجلس شورای اسلامی، مشکلات این شهرستان در حوزه آب 
و فاضلاب را مطرح کردند و در ادامــه دکتر داودی مدیرعامل آبفا 
استان، به تشــریح پروژه های شهرســتان در حوزه آب و فاضلاب 
پرداخت  و موضوعات مطرح شــده را جهت تسریع در پیگیری به 

همکاران یادآوری کرد.
گفتنی اســت؛ در این جلسه شــش مصوبه ذیل در جهت تسریع 
در رفع مشــکلات و موانع موجود در پروژه های شهرستان سنقر 
تصویب و مقرر شــد این تصمیمات در اســرع وقت در دستور کار 
قرار گیرد؛ ۱- تجهیز چاه "قره تپــه" و رفع کمبود آب این  مجتمع 
در اسرع وقت ۲- اجرای عملیات حفر چاه "سطر" و "مجتمع آگاه" 

در کمترین زمان ممکن
۳- تســریع در اقدامات اجرایی برای رفع مشــکل برق رسانی به 
مجتمع "هفت آشیان" در روستای "سهنله" با مساعدت فرماندار 

سنقر و بسیج سازندگی
۴- رفع مشکل آب روستای "هزار خانی" با مساعدت مدیر امور آب 

و فاضلاب شهرستان سنقر در اسرع وقت
۵- تأمین آب  مورد نیاز شــهر ســنقر از تصفیه خانه ســد در ایام 

محرم، خصوصاً در روزهای تاسوعا و عاشورای حسینی)ع(
۶- پیگیری و مساعدت شرکت آبفا اســتان و نماینده شهرستان 

سنقر جهت تخصیص اعتبار پروژه فاضلاب روستای "فارسینج"

صنعــت،  کل  مدیــر  جبارزاده اردبیل-افســون 
معدن و تجارت اســتان اردبیل گفت: در حال حاضر ۳۰۰ 
طرح صنعتی در اســتان اردبیل در حال احداث اســت که 
با بهره بــرداری از این طرح ها در ســال های آینده به اندازه 
کنونی به ظرفیت اشتغال بخش صنعت افزوده خواهد شد.

مســعود ایرانی اظهار کرد: بخش صنعت اســتان فرصت 
اشــتغال ۳۰ هزار نفر را در بخش هــای مختلف کارگری، 
مهندســی، حوزه فنی و تولیــدی فراهم کرده تا شــرایط 

مطلوب تری را در این حوزه شاهد باشیم.
وی تصریح کــرد: در بخــش صنعت اســتان، صدها هزار 
میلیارد تومان ســرمایه گذاری در ابعاد مختلف انجام شده 
و اســتان اردبیل در مســیر صنعتی شــدن گام برداشته و 

همچنان ســعی بر این اســت تا این برنامه ریزی ها و هدف 
گذاری ها با حمایت ســرمایه گذاران بخش خصوصی ادامه 

پیدا کند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت اســتان اردبیل به 
تأمین ۳۰ تا ۸۰ درصد نیاز کشور در حوزه صنایع سلولزی 
اعــم از ام.دی.اف و نئوپن با همت تولیدکنندگان اســتان 
اشــاره کرد و گفت: زنجیره تولید و فنــاوری در این بخش 
در حال تکمیل شدن اســت که در ماه های آینده با افتتاح 
واحدهای جدیــد می توانیــم در تولید صنایع ســلولزی 

موفق تر عمل کنیم.
ایرانی افزود: ۲۰ درصــد باتری خــودرو و صنعتی در این 
استان تولید می شــود و در کنار آن اســتان اردبیل قطب 

تولید محصولات آب معدنی در کشور به حساب می آید.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود خاطرنشــان کرد: 
در حال حاضر ۳۰۰ طــرح صنعتی در اســتان اردبیل در 
حال احداث اســت که با بهره بــرداری از ایــن طرح ها در 
ســال های آینده به اندازه کنونی به ظرفیت اشتغال بخش 
صنعت افــزوده خواهد شــد.     مدیر کل صنعــت، معدن و 
تجارت اســتان اردبیل اضافه کرد: با حمایت و پشــتیبانی 
دولت سیزدهم صنعت اســتان اردبیل رو به جلو بوده و ما 
توانستیم سرمایه گذاران بیشــماری را در قالب طرح های 
مختلف صنعتی و معدنی جذب اســتان کنیم که ماحصل 
آن را با افتتاح و بهره برداری از واحدهای تولیدی و صنعتی 

شاهد خواهیم بود.

کرمانشاه

اردبیل

وژه های آبرسانی به سنقر وکلیایی تصویب شد    6مصوبه در جلسه بررسی پر

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان:

ح صنعتی در اردبیل در حال احداث است   ۳۰۰ طر

رئیس کمیســیون فرش و صنایع  شــیراز-چراغی
دســتی اتاق بازرگانی فارس بر ضرورت احیای اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دســتباف در این 
اســتان تأکید و ابراز امیدواری کرد: با توجه به وعده های 
دولت جدید، تعاملات ســازنده ای میان بخش دولتی و 
فعالان اقتصادی اســتان بالاخص در حوزه فرش صورت 

گیرد.
حمید ذوالانواری ، در جلسه کمیســیون فرش و صنایع 
دســتی اتاق بازرگانی فارس، با بیان مقدمه ای از سابقه 
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف 
فارس بیان کرد: حدود ۳۰ ســال پیــش اولین اتحادیه 
مرتبط با فرش در ایران با عنوان اتحادیه صادرکنندگان 
فرش دستباف فارس شــروع به فعالیت کرد که با حضور 

پیشکسوتان این عرصه تشکیل شد.
وی افزود: اتحادیه در گذشــته به واســطه پوشش های 
حمایتی کــه از آن صورت می گرفت، رونق داشــت تا در 
زمان همه گیری بیماری کرونا فعالیــت اتحادیه مذکور 

رسمیت خود را از دست داد.
ذوالانــواری اظهار کــرد: با توجــه به اهمیــت و نقش 
اتحادیه هــا در پیگیری امــور نیازمند احیــای اتحادیه 
هســتیم که نظر به وعده های دولت جدیــد امیدواریم 
تعامــلات ســازنده ای میان بخــش دولتــی و فعالان 

اقتصادی استان بالاخص در حوزه فرش صورت گیرد.
رئیس کمیســیون فرش و صنایع دســتی اتاق بازرگانی 
فارس اضافه کرد: احیای اتحادیه، مســتلزم همکاری و 

همت تولیدکنندگان و فعالان حوزه فرش خواهد بود.
در ادامه این جلســه رئیس اداره فرش ســازمان صمت 
اســتان نیز گفت: با همکاری اتاق در راســتای تسهیل 
عضویت مدعویــن جهت احیــا اتحادیــه خواهیم بود. 
حمید ذوالانواری ، در جلسه کمیســیون فرش و صنایع 
دســتی اتاق بازرگانی فارس، با بیان مقدمه ای از سابقه 
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش دستباف 
فارس بیان کرد: حدود ۳۰ ســال پیــش اولین اتحادیه 
مرتبط با فرش در ایران با عنوان اتحادیه صادرکنندگان 
فرش دستباف فارس شــروع به فعالیت کرد که با حضور 

پیشکسوتان این عرصه تشکیل شد.
غلامحســین زنهاری افزود: به دلیل اینکه در گذشــته 
مراودات ایران با سایر کشور ها بیشتر بود و تامین بودجه 
جهت مشــوق های صادراتی توســط ســازمان توسعه 
تجارت ایــران در نظر گرفته شــده بــود اتحادیه امکان 
فعالیت های بیشــتری داشــت اما تلاش بر این است تا با 
حضور اساتید و فعالان فرش دســتباف استان فعالیت ها 
را از ســر گیریم که این مهم با همکاری متقابل اتحادیه و 

تولیدکنندگان و صادرکنندگان فرش محقق می شود.

مدیرعامل سازمان مدیریت  اصفهان-مریم مومنی
پســماند شــهرداری اصفهان ۱۰ پروژه شــاخص این 
ســازمان همچون احداث فاز نخست شــهرک بازیافت، 
اجرای عملیات گازرســانی کارخانه پــردازش، طراحی 
شبکه آب رســانی به کارخانه و اپلیکیشن جامع مدیریت 

پسماند )اصپاک( را تشریح کرد.
 غلامرضا ســاکتی دراینباره گفت: در ســال گذشته ۱۰ 
پروژه شــاخص برای این ســازمان در نظــر گرفتیم که 
احداث شــهرک بازیافت )فاز نخســت( به عنوان یکی از 
این پروژه ها، در مرحله طراحی معابر شهرک قرار دارد و 

عملیات دیوارپوش آن اجرا شده است.
وی اجرای عملیات گازرســانی کارخانه پــردازش را از 
دیگر پروژه های مذکور دانســت و افزود: در حال حاضر 
عملیات حفــاری و لوله گذاری این پــروژه افتتاح، تمام 
تجهیزات خریــداری و حفاظت کاتــدی و تجهیزات آن 

نصب شده است.
مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان 
با اشــاره به پروژه طراحی شبکه آب رســانی به کارخانه 
گفت: نقشه طراحی توســط پیمانکار به سازمان ارسال 
شــد و در حال حاضر در مرحله تأیید توســط ســازمان 
پسماند اســت. همچنین پروژه استقرار اپلیکیشن جامع 
مدیریت پســماند )اصپاک( در مرحله بهره برداری قرار 

دارد و تصفیه خانه پســاب شیرابه زباله ســایت بازیافت 
اصفهان افتتاح شده است.

وی با اعلام اینکــه عملیات احــداث واحــد پیرولیز از 
ضایعات خطوط پردازش پســماند شــهری، بر اســاس 
دســتور هیئت مدیره از دستور کار این ســازمان خارج 
شــده اســت، خاطرنشــان کرد: از آنجایی که توسعه و 
نوســازی ناوگان یکی از پروژه های شاخص این سازمان 
در ســال گذشــته بود، تاکنــون پنج دســتگاه کارون 
خریداری و نامه درخواســت ۱۲ عدد دســتگاه نیسان 
پادرا پالس به شــهرداری مرکزی ارسال شده و در انتظار 

تامین بودجه موردنیاز است.
وی با بیــان اینکه طراحی و احداث واحــد نیمه صنعتی 
هاضم بی هــوازی بــا ظرفیت پنــج تن یکــی دیگر از 
پروژه های شــاخص این سازمان در ســال گذشته بود، 
ادامه داد: در حــال حاضر طراحی ایــن عملیات انجام و 
نسخه نهایی توســط پیمانکار به کارفرما داده شده است 
و در مرحله تحویل گیری توســط اداره کل طراحی قرار 
دارد. ساکتی با اشاره به پروژه زیرساخت کارخانه تاکید 
کرد: بــرای تأیید، نقشــه های برق به ســازمان طراحی 
ارســال شــده اســت. همچنین احداث بازیافت نخاله 
ســاختمانی یکی دیگر از پروژه ها بوده که در مرحله عقد 

قرارداد و آغاز عملیات تسطیح قرار دارد.

فارس اصفهان
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی استان:

     نیازمند احیای اتحادیه فرش دستباف در فارس هستیم
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان مطرح کرد:

وژه  شاخص سازمان مدیریت پسماند در مسیر اجرا   10 پر

آیت الله حسینی بوشهری: 

ساکنینِ کنار پالایشگاه ها باید احساس آرامش کنند

در پی تداوم گرما؛

 میزان مصرف برق مشترکین خانگی گلستان 
افزایش یافت 

گرگان-مهناز محمدزمانی  ســید احمد موسوی با اشــاره به ضرورت 
صرفه جویی مصرف بهینه برق اظهار کرد :

در پی تداوم گرما میزان مصرف برق مشتری خانگی افزایش پیدا کرده است 
و پیک مصرف بــرق عدد یکهزارو۵۵۵ مگاوات ر ا نشــان می دهد مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق استان گلســتان با اشاره به گرمای بالای ۴۰ درجه 
در اســتان گفت مصرف برق به ۱۵۵۵ مگاوات رسیده است وی ضمن تشکر 
از همه مشترکین خانگی در دو ســال اخیر که با مصرف بهینه برق همکاری 
خوبی با شــرکت توزیع داشــتن تســریع کرد این انتظار وجود داردهنگام 
استفاده از وسایل سرمایشــی مانند کولر و اسپیلت دمای آن روی درجه رفاه 

۲۴ تا ۲۶ درجه تنظیم شود
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان گلســتان از راه اندازی پویش با 
انرژی خبر داد و افزود بر اساس این پویش مشترکانی که بتوانند تا ۱۵ درصد 
مصرف خانگی را کاهش دهند مشــمول جایزه تشــویقی می شوندموسوی 
گفت :در این راســتا همچنین پویش خاص دانش آموزی در ســامانه شــاد 
طراحی شده اســت که بر اساس بیشــترین صرفه جویی که در آن ثبت شود 
مشــترک خانگی از جوایز مد نظر برخوردار می شود اســتان گلستان ۶۶۰ 

هزار مشترک برق دارد که عمده آن مشترکان خانگی هستند

  حضور ناظران عالی توانیر

وی برق استان اردبیل  در شرکت توزیع نیر
اردبیل-افسون جبارزاده ناظــران عالی شرکت توانیر طی روزهای ۱۶ 
و ۱۷ تیرماه سالجاری، ضمن نظارت عالیه عملکرد در زمینهHSE  با ارزیابی 
و امتیازدهی به کلیه حوزه ها، در شــرکت توزیع نیروی برق اســتان اردبیل 

حضور خواهند داشت.
کارشناس مسئول HSE شرکت توانیر با اشــاره به ایجاد دفتر نظارت عالیه 
از اواخر سال ۹۵ در ساختار توانیر گفت: در طی سالهای اخیر، بیشتر نظارت 
های کیفی مدنظر بود اما امسال بر نظارت کمی تاکید شده و برای اولین بار، 

عملکرد شرکت های توزیع کشور در قالب رنکینگ ارائه خواهد شد.
میلاد محمدی با عنوان اینکه توســعه پایدار بدون داشــتن محیط زیست 
پاک امکانپذیر نیســت افزود: هدف نهایی از نظارتها در زمینه HSE رشــد و 
حرکت روبه جلو در حوزه های ایمنی، بهداشــت و محیط زیســت می باشد 
به طوری که بخش قابل توجهــی از اعتبارات اختصاصی بر اســاس ارزیابی 

همین معیارها خواهد بود.
وی با اعــلام اینکه ماحصــل این نظارت هــا باید به کاهش حــوادث منجر 
شود گفت: مســئولیت ایمنی در شــرکت های توزیع، تنها بر عهده مدیران 
و کارشناســان واحد ایمنی نیست و همه ما بایســتی در این زمینه احساس 

مسئولیت داشته باشیم.
کارشناس مسئول HSE شــرکت توانیر در ادامه، پای کار بودن همه ارکان 
شرکت ها را لازمه کاهش و تقلیل خســارات و حوادث دانست و افزود: انرژی 
برق به همان اندازه که خادم خوبیســت، قاتل خوبی هم هســت و لازم است 
ابزارهای فردی یا گروهی ســیم بانانــی که در خط مقدم خدمات رســانی 
هستند، بموقع تهیه شــود تا شــاهد اتفاقات ناگواری در صنعت برق کشور 

نباشیم.
محمدی در پایان هزینه کردن در ایمنی را نوعی سرمایه گذاری عنوان کرد 
و گفت: با نهادینه کردن فرهنگ ایمنی و تشویق سیم بانان می توان دلگرمی 

بیشتر آنها به کار را افزایش داد

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی لرستان:

وجرد  باسکول گمرک منطقه ویژه اقتصادی بر
 یک ماه آینده راه اندازی می شود

مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی  خرم آباد-فرزانه هداوند
لرستان گفت: باســکول گمرک منطقه ویژه اقتصادی بروجرد یک ماه آینده 

راه اندازی می شود.
فرزاد محمــدی در حاشــیه آیین افتتاح ســاختمان گمــرک منطقه ویژه 
اقتصادی بروجرد که با حضور استاندار لرســتان و فرشاد مقیمی معاون وزیر 
صمت و مدیرعامل ســازمان صنایــع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران 
برگزار شــد در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: در تاریــخ ۲۱ آبان ماه ۱۴۰۱ 
این شهرک طبق مصوبه هیات وزیران با مســاحت ۶۰ هکتار به منطقه ویژه 

اقتصادی تبدیل شد.
وی خاطرنشان کرد: زیرســاخت هایی مانند خط آب، فیبرنوری، گاز و ... در 
این منطقه ایجاد شده و برای استقرار گمرک نیازمند الزامات بیشتری مانند 

ساختمان گمرک، دیوار حراستی، باسکول، انبارهای روباز و مسقف است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی لرســتان اضافه کرد: در حال حاضر 
دیوار آن ۳.۵ کیلومتر با اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد تکمیل شده و ساختمان 

گمرک نیز تکمیل شده که هم اکنون ۷ میلیارد ارزش آن است.
محمدی تصریح کــرد: همچنین یک پســت ۳۰ مگاوات بــرای آن در نطر 
گرفته شــده که در حال حاضر ۳۰ الی ۴۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و 

باسکول آن نیز تا یک ماه آینده راه اندازی خواهد شد.

مدیر کل راه و شهرسازی استان : 

زمین بیش از ۲۸ هزار متقاضی نهضت ملی مسکن 
در کردستان تأمین شد

ســنندج-فاطمه ملایی مدیر کل راه و شهرســازی کردستان گفت: از 
ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون زمین ۲۸ هزار و ۵۰۰ متقاضی نهضت ملی 
مسکن در استان تأمین شــده اســت که این رقم در هفته های آینده به ۳۷ 

هزار و ۱۹۰ واحد خواهد رسید.
جهانگیر الیاسی در جلسه شورای مسکن استان کردستان در سنندج اظهار 
کرد: با تامین این میزان زمین برای متقاضیان با الحاق در ســه بخش شامل 
توافق با سپاه پاســداران در دوشان، توافق با دانشــگاه آزاد داخل محدوده و 
اراضی دیواندره، تعداد زمین های تامین شده از کل زمین هادر این حوزه، در 

دولت های نهم تا دوازدهم بیشتر خواهد بود.
وی افزود: تعداد متقاضیان مســکن در کردســتان ۹۲ هزار نفر است که این 
خود نشــان می دهد در این اســتان نیاز به مسکن بیشتر از ســایر استان ها 

است.
مدیرکل راه و شهرسازی کردســتان با بیان اینکه علی رغم تامین مسکن، در 
زمینه ساخت مقداری عقب هســتیم، گفت: زمان بر بودن آماده سازی ناشی 
از خاکبرداریهای فراوان و محدودیت فصل کاری در اســتان از دلایل برخی 

کاستی ها در حوزه ساخت بوده است.
وی به برخی مشــکلات موجود در طرح نهضت ملی مسکن استان اشاره کرد 
و گفت: کمبود اعتبار و تاخیر در پرداخت صورت وضعیت ســازندگان توسط 
بانک عامل، عدم تعیین تکلیف مالکیت پروژه ۱۲ هکتاری قروه، عدم تعیین 
تکلیف پــروژه ۲۷ هکتاری دهــگلان و وجود معارض در اراضی قشــلاق از 

جمله مشکلات موجود است.
الیاسی نقل و انتقال نهضت ملی مســکن، ممانعت شهرداری از اجرای پروژه 
و عدم امکان برداشــت وجه بابت هزینه های آماده سازی از حساب را از دیگر 

مشکلات موجود اعلام کرد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ظرفیتنیروگاههایتجدیدپذیرچقدرشد؟
 ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر کشور تا پایان خردادماه به یک هزار و 

۲۰۰ مگاوات نزدیک شد.
 تلاش برای توســعه اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر در وزارت 
نیرو با جدیت دنبال می شــود. برای تحقق هدف شتاب بخشــی به 
رشــد و توســعه انرژی های تجدیدپذیر اقدام های متعددی انجام 
شده اســت. تنوع بخشــی به مدل های تتمین مالی، افزایش سقف 
خرید تضمینــی برق، فراهم شــدن امــکان خریدوفــروش برق 
تجدیدپذیر در تابلوی سبز بورس انرژی و فراهم شدن امکان صادرات 
برق تجدیدپذیرها، مهم ترین اقدام هــای صورت گرفته به این منظور 

بوده است.
آخرین گزارش ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران 
نشــان می دهد تا پایان خردادماه ظرفیت نیروگاه هــای تجدیدپذیر 
کشور به ۱۱۹۹.۷۱ مگاوات رسیده است که به زودی به یک هزار و ۲۰۰ 

مگاوات خواهد رسید.
از این میان ســهم نیروگاه های بادی با ۳۶۶.۳ مگاوات ۳۱ درصد است. 
سهم نیروگاه های خورشــیدی نیز با ۵۲۹.۹ مگاوات ۵۸ درصد از کل 
ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر کشــور تا پایان خردادماه امسال بوده 

است.
نیروگاه های برق آبی کوچک نیز کــه نوعی از انرژی های تجدیدپذیر به 
شمار می رود تا پایان خردادماه امســال با ۱۰۳.۶۷ مگاوات، سهمی ۹ 

درصدی داشته اند.
نیروگاه های زیست توده نیز با ۱۲.۵ مگاوات سهمی یک درصدی دارند 
و ســهم نیروگاه های توربین انبســاطی هم با ۹.۶ مگاوات، یک درصد 

بوده است.
مجموع انرژی های تجدیدپذیر کشــور در خردادماه هشت دهم از برق 

کشور را تولید کرده اند.

گفتوگویتلفنیوتقدیروزیرنیروازجهادگران
نیروگاهرامیناهواز

در پی جانفشــانی متخصصان نیــروگاه رامین اهواز بــرای جلوگیری 
ازخروج یک واحــد نیروگاهی ازمدار وانجام تعمیــرات در حالت آماده 
به کار دردمای ۷۰درجه سانتیگراد، وزیرنیرو ازجهادگران این نیروگاه 

تقدیر کرد.
 علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در گفت وگوی تلفنی با تلاشگران نیروگاه 
رامین اهواز اقدام جهادی آنان در رفع مشکل فنی و جلوگیری از خروج 

واحد نیروگاهی از مدار تولید را مورد تقدیر قرار داد.
محرابیان تعهد، ایثارگری و مســؤولیت پذیری همــه کارکنان وزارت 
نیرو در خدمت رســانی پایدار و مســتمر به ویژه تأمین برق مورد نیاز 
هموطنان در فصل تابستان و پیک مصرف برق را از ویژگی های بارز این 

کارکنان دانست.
وی همچنین اظهار امیدواری کرد مردم کشورمان نیز با صرفه جویی و 
رعایت الگوهای مصرف برق فرصــت برخورداری همه هموطنان از این 

انرژی را فراهم سازند.

تحمل دمای 70 درجه سانتیگراد نیروگاه برای تداوم روشنایی 
خانه های مردم

نشتی کندانسور نیروگاه رامین اهواز، توســط متخصصان داخلی، در 
دمای کاری ۷۰ درجه ســانتیگراد، طی کمتر از ۱۸ ســاعت در حالت 
آماده نیروگاه تعمیر شد، این در حالی اســت که دمای داغ ترین چایی 

که نوشیده اید ۶۵ درجه است.

اگر هوای اهــواز در تیرمــاه چیــزی همانند جهنم باشــد، محیط 
نیروگاه رامین خوزســتان »طبقه آخــر این جهنــم خواهد بود«. 
این بخشــی از صحبت های رضا خســروی اپراتور نیروگاه است. در 
حالی که نیــروگاه رامین اهواز تــا خرابی و توقف فعالیــت به دلیل 
نشتی کندانســور فاصله چندانی نداشت، مهندســان و اپراتورها با 
تعمیر توربین در حالت آماده به کار، مانــع توقف تولید برق نیروگاه 

شدند.
دمای اطراف توربین در حالت آماده بــه کار بیش از ۷۰ درجه و رطوبت 
به بیش از ۹۵ درصد می رســد. دمای داغ ترین چایی که نوشیدید ۶۵ 

درجه است.
خاموش شــدن نیروگاه رامین اهواز به خاموشــی بخشی از شهرهای 

استان خوزستان در گرم ترین دوره سال ختم می شود.
کارشــناس توربیــن نیــروگاه رامین، رضــا خســروی می گوید که 
مهندســان، عملیات تعمیر نشــتی کندانســور نیروگاه رامین اهواز 
را ساعت ۹ صبح آغاز و ســاعت ۳ شــب فردا بدون لحظه ای توقف کار 

نیروگاه به اتمام رساندند.
رعایت توصیه های مصرف بهینه شامل رعایت دمای آسایش، خاموش 
کردن کولر زمانی که کسی خانه نیست و مواردی از این دست علاوه بر 
صرفه جویی در مصرف انرژی، فشار کار بر روی پرسنل نیروگاه ها را هم 

کاهش خواهد داد.
فراموش نکنیم، تولید برق آســان نیســت، در گرمای بالای ۷۰ درجه 

فرزندان ایران در سنگر خدمت، فداکاری می کنند.

رشد۹درصدیذخایرسدهایکشور
در زمان حاضر بــا وجود ۳۱ میلیــارد و ۹۷۰ میلیــون مترمکعب آب 
ذخیره شده در سدهای کشور، ۶۱ درصد ظرفیت مخازن سدها پرُ و ۳۹ 

درصد این ظرفیت خالی است.
 در ۲۹۵ روز ابتدایی ســال آبی جاری )از ابتــدای مهرماه ۱۴۰۲ تا ۲۳ 
تیرماه ۱۴۰۳( در مجمــوع ۳۹ میلیارد و ۵۰ میلیــون مترمکعب آب 
وارد سدهای ایران شده که نسبت به ورودی ۳۶ میلیارد و ۶۴۰ میلیون 
مترمکعبی آب به ســدها در مدت مشــابه ســال آبی گذشته، رشدی 

۷درصدی داشته است.
همچنین در این مدت، به منظور تأمین آب شــرب، کشاورزی، صنعت 
و مباحث زیســت محیطی، ۲۹ میلیارد و ۶۰ میلیون مترمکعب آب از 
سدهای کشور رهاسازی شده است که نســبت به خروجی ۲۷ میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون مترمکعبی آب در مدت مشابه ســال آبی قبل از سدها، 

رشدی ۷درصدی را نشان می دهد.
در زمان حاضر بــا وجود ۳۱ میلیــارد و ۹۷۰ میلیــون مترمکعب آب 
ذخیره شده در سدهای کشور، ۶۱ درصد ظرفیت مخازن سدها پرُ و ۳۹ 

درصد این ظرفیت خالی است.
میزان ذخایــر آبی ســدها در روز ۲۳ تیر ۱۴۰۲ بالغ بــر ۲۹ میلیارد و 
۲۰۰ میلیون مترمکعب بود، که مقایســه این رقم با حجم فعلی ذخایر 
آبی سدها، نشان دهنده رشــد ۹درصدی ذخایر سدهای کشور در سال 

جاری است.

وزارت اقتصاد گزارش داد
فکتورینگ؛بسترمناسبتامینمالیبرای

نهادهایبانکیوغیربانکی
 ســامانه »فکتورینگ مطالبات قــراردادی« وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی به طور رســمی در دســترس عموم فعالان تولیدی و خدماتی 

کشور قرار گرفت.
 روش تأمین مالــی فکتورینگ یکــی از روش های متداول در ســایر 
کشورها و یکی از سریع ترین خدمات مالی در حال رشد در جهان است 
که امکان تامین مالی مبتنی بر قراردادهــای بنگاه را فراهم می کند؛ به 
کمک روش تأمین مالــی فکتورینگ، بنگاه هــای اقتصادی می توانند 
علاوه بر توثیق اصــل قرارداد تأمین کالا و خدمت نــزد نهادهای مالی، 
منابع مالی اجرای آن قــرارداد را دریافت کرده و پــروژه خود را تامین 

مالی کنند.
در راســتای اجرای ماده )۸( قانون حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و 
خدماتی کشور و با هدف ایجاد بســترهای جدید برای ارائه شیوه های 
نوین تامین مالی، سامانه »فکتورینگ مطالبات قراردادی« وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، پس از حدود یک سال بهره برداری آزمایشی، از روز 
دوشنبه ۱۸ تیر ماه به طور رســمی در دسترس عموم فعالان تولیدی و 

خدماتی کشور قرار گرفت.
قابلیت های برجســته این ســامانه عبارتند از فکتورینگ )تامین مالی 
دریافتنی هــا(، فکتورینــگ معکــوس )تامین مالــی پرداختنی ها( 
و فکتورینگ در زنجیــره تامین با این توضیح کــه قابلیت فکتورینگ 
)تامین مالــی دریافتنی ها(، امــکان تامین مالی بر اســاس مطالبات 
دریافتنی کسب و کارها را فراهم می آورد؛ فکتورینگ معکوس )تامین 
مالی پرداختنی ها( که در این حالت، کســب و کارها می توانند از طریق 
تامین مالی پرداختنی ها، تعهــدات مالی خود را بــه تامین کنندگان 
تســویه کنند و فکتورینگ در زنجیره تامین که ســامانه این امکان را 
فراهم می ســازد که تمامی مراحــل فکتورینگ در زنجیــره تامین به 

صورت الکترونیکی و هوشمند انجام شود.

نگاهی از نزدیک به سامانه فکتورینگ
فرآیند الکترونیکی و هوشــمند از مهم ترین ویژگی های این ســامانه 
است. از مرحله ثبت نام کسب وکار، احراز مطالبات تا انعقاد قرارداد بین 
نهاد مالی و تامین مالی شــونده، همه چیز به صورت کاملًا الکترونیکی 
انجام می شود. این فرآیند نه تنها به تســهیل امور مالی کمک می کند، 
بلکه از دقت و سرعت بیشــتری نیز برخوردار اســت. همچنین امکان 
مدیریت و پیگیری ساده و کارآمد مطالبات قراردادی برای هر دو طرف 
تامین مالی کننده و تامین مالی شــونده، به واســطه این سامانه فراهم 

شده است.
این سامانه بستر مناسبی برای نهادهای بانکی و غیر بانکی جهت تامین 
مالی ایجاد می کند و دسترسی عموم کسب وکارهای حقیقی و حقوقی 
به منابع مالی را گســترش می دهد. با ارتقای فرآیندهای مالی و معرفی 
شــیوه های نوین تامین مالی، دسترسی ســریع تر و کارآمدتر به منابع 

مالی ممکن می شود.

فکتورینگ و فکتورینگ معکوس چیست؟
واگــذاری مطالبات قراردادی به شــخص ثالث، نوعــی از تامین مالی 
اســت که به آن در اصطلاح، علم تامین مالی فکتورینگ می گویند. در 
صورتی که طلبکار مطالبه )دریافتنی( خود را از بدهکار به شخص ثالث 
واگذاری کند، روش تامین مالــی را فکتورینگ می گویند. در این روش 
به طور مثال پیمانکار ۱۰۰ واحــد پول از کارفرما طلــب دارد. در این 
حالت پیمانــکار می تواند طلب خود را به قیمتی کمتر )به کســر( مثلًا 
۹۵ واحد به پذیرنده )تامین مالی کننــده( واگذار کند که در این حالت 
پذیرنده در موعدی زودتر ۹۵ واحد را به پیمانــکار پرداخت می کند و 
بعداً ۱۰۰ واحــد از کارفرما در موعدی توافقــی دریافت می کند. با این 

روش می توان پیمانکار را سریع تر از زمان قرارداد، تأمین مالی کرد.
اما در صورتی که کارفرما بخواهد بدهی )پرداختنی( خود را به پذیرنده 
)تامین مالــی کننده( واگذار کنــد، روش تامین مالــی را فکتورینگ 
معکوس می نامند. بــه طور مثال کارفرما ۱۰۰ واحــد به پیمانکار خود 
بدهکار باشــد، این بدهی را به قیمتی بیشــتر )صرف( باید به پذیرنده 
واگذار کند. در این روش نیز پذیرنده زودتر مبلغ را به پیمانکار پرداخت 
می کند و در آینده توافقــی، مبلغ پرداخت شــده را از کارفرما دریافت 

می کند.

طرف های درگیر در فرآیند فکتورینگ چه کسانی هستند؟
هر مطالبه ای کــه در روش تأمین مالی فکتورینگ به فروش گذاشــته 
می شــود، بر مبنای قراردادی اســت که حاکی از آن مطالبه است، به 
همین دلیل می توان گفــت، طرف کارفرمــا یا خریــدار، پیمانکار یا 
فروشنده و یک شخص ثالث به عنوان خریدار طلب )نهاد مالی پذیرنده 
فکتورینگ( طرف های قــرارداد فکتورینگ هســتند. البته باید توجه 
داشت که قراردادی که طلب بر اســاس آن احراز می شود، در اصطلاح 
قرارداد اصلی نامیده می شــود و کارفرما، پیمانکار و پذیرنده بر مبنای 

توافق و قرارداد اصلی قرارداد فکتور را منعقد می کنند.

نحوه فعالیت شرکت های فکتورینگ
آیین نامه اجرایی ماده )۸( قانــون، برخی الزامات کلــی را برای قبول 
نقش پذیرندگی تعریف کرده اســت. با این حال برخی از این شرکت ها 
یا نهادها، مجوز فعالیت خود را از یک مرجع بالادستی دریافت کرده اند. 
بر اســاس آیین نامه، به طور مثال بانک ها و شــرکت های زیرمجموعه 
آنهــا در روش فعالیت خود باید قوانین بالادســتی خــود را که مرجع 
صادرکننده مجوز فعالیت ابلاغ کرده اســت، لحاظ کنند. بدیهی است 
که اصل فکتورینگ بر مبنای قانون، منع قانونی نداشــته و قانون گذار 
جلوگیری از فکتورینگ را نیز خلاف قانون فرض کرده است. به همین 
دلیل اینگونه شــرکت ها قبل از اقدام به عملیات تامین مالی، نسبت به 
ارزیابی های مدنظر خود مانند، ثبات مالی شــرکت خریدار، اقدام کرده 
و از کیفیت اعتباری آن شرکت اطمینان کســب می کنند و در صورت 
عدم اطمینان از بازپرداخت وجوه، مختار به امتناع از پذیرش ریســک 

هستند.
شــرکت های فکتورینگ می توانند به عنوان موسسات مستقل فعالیت 
کنند؛ ولی فعالیت آنهــا باید در چارچوب ســامانه فکتورینگ صورت 

پذیرد تا شکل قانونی و الزام آور به خود بگیرد.

قرارداد فکتورینگ موجب رشد تولید می شود
روش تأمین مالــی فکتورینگ یکــی از روش های متداول در ســایر 
کشورها و یکی از سریع ترین خدمات مالی در حال رشد در جهان است 
که امکان تامین مالی مبتنی بر قراردادهــای بنگاه را فراهم می کند. به 
کمک روش تأمین مالــی فکتورینگ، بنگاه هــای اقتصادی می توانند 
علاوه بر توثیق اصــل قرارداد تأمین کالا و خدمت نــزد نهادهای مالی، 
منابع مالی اجرای آن قرارداد را دریافت کرده و پروژه خود را تامین مالی 
کنند. در نتیجه، دایره فعالیت بنگاه، دیگر محدود به توثیق دارایی های 
فعلی مانند وثایق ملکی، موجودی انبار و تجهیزات نخواهد شد و امکان 
جذب منابع مالی با توثیــق عواید و منافع قــرارداد پروژه ها نیز فراهم 

می شود.
مســئله تأمین مالی در بنگاه های اقتصادی، یکــی از مهم ترین موانع 
ارتقای توان تولید داخل و رشــد اقتصادی اســت. عمــده بنگاه های 
اقتصادی کشــور با وجود اینکــه از توانمندی های فنــی قابل قبولی 
برخوردار هســتند، نمی توانند وثایق کافی برای جذب منابع مالی را به 

نهادهای مالی در بازار پول و سرمایه ارائه کنند.
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تورم مسکن تک رقمی شد

افتقدرتخریدارانسرمایهایمسکن

خریــدار  اگر چه کاهــش قــدرت خریداران 
ســرمایه ای در شــرایط کنونی بــه کاهش تورم 
مسکن منجر شده است اما آمارها نشان می دهد 
که در خرداد ماه امســال هم قیمت مســکن ۱۰ 

درصد گران شد.
رشد قیمت مســکن در خرداد ماه امسال اگر چه 
تنها در حدود ۱۰ درصد بود اما نشــان داد حتی 
اگر قدرت خریداران ســرمایه ای هم افت کند باز 
هم مســکن مقبولیت زیادی در میان خریداران 
دارد. اما ســوال این اســت که آیا رابطه ای میان 
کاهش تورم مســکن و کاهش قدرت خریداران 

سرمایه ای وجود دارد.

تورم نقطه به نقطه قیمت مسکن در خرداد 
1400 ماه حدود ۵7 درصد بود

تورم نقطه بــه نقطه قیمت مســکن در تهران در 
خرداد مــاه ۱۴۰۰ و همزمان با اســتقرار دولت 

سیزدهم ۵۷ درصد بود.
 روند نزولی تورم مســکن در پایتخت در ماه های 
بعــد از آن ادامه یافت. بــه طوری کــه در پایان 
نخستین سال اســتقرار دولت مردمی به یکی از 
کمترین مقادیر ســال های قبل از آن رســید. در 
واقع قیمت مســکن بعد از اینکه رشدی بالایی را 
تجربه کرد دولت برای مهار تورم مسکن سیاست 
های تثبیت کننده بازار مسکن در سال ۱۴۰۲ را 

اجرا کرد.
به طوری که تورم نقطه به نقطه در بازار مســکن 
طی خرداد ماه امســال روندی کاهشــی به خود 
بگیرد. اعلام تورم نقطه به نقطه مســکن در پایان 
بهار در سطح ۹.۷  درصدی نشــان از آن دارد که 
طی خرداد ماه امســال بهای مســکن در کشور 
حدود ۱۰ درصد گران شده است که از این موضوع 
نمی توان به عنوان دســتاوردی در کنترل قیمت 

خرید خانه در کشور یاد کرد.

افزایش نسبی نرخ سود بانکی منجر
 به کنترل نقدینگی بازار شد

افزایش نســبی نرخ ســود بانکی منجر به کنترل 
نقدینگی بازار شد. بنابراین ســرمایه ها به جای 
اینکه وارد بازار مسکن شــود به صورت سپرده در 
بانک ها فریز شد. همین مساله تقاضای سوداگری 
در بازار مســکن را نیز با کاهش مواجــه کرد. به 
عبارت دیگر وقتی سوداگران املاک متوجه شدند 
که تقاضــا در بازار افت کرده اســت میزان عرضه 
مســکن را بیشــتر کردند. از طرف دیگر همین 
مســاله باعث شــد خریداران واقعی مسکن نیز 

بیشتر پای کار بیایند.
از ســوی دیگر با جــذب بخشــی از نقدینگی به 
بانک ها، نسبت پول به شبه  پول کاهش یافت. این 
موضوع انتظارات تورمی در بازار مسکن را تعدیل 
کرد. با تحقق برنامه هــای بانک مرکزی در زمینه 
مهار نقدینگی نوســان نرخ ارز در کشور فروکش 

کرد.
هرچنــد دلالان ارزی همــواره به دنبــال ایجاد 
نوســان در بازار ارز بودند. اما در چنــد ماه اخیر 
دولت توانست افسار نرخ ارز را در دست بگیرد و با 
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری این نوسانات 
به حداقل رســیده و حتی کاهش چشمگیری در 

نرخ ارز را شاهد هستیم. 
اثر این موضوع روی جریان پول ســرمایه ای نیز 
تاثیر گذار شد. به طوری که بسیاری از افرادی که 
به دنبال سرمایه گذاری در بازار مسکن بودند وارد 

این بازار نشدند.
زیرا از یک ســو نگران رکود بــازار بودند که مبادا 
ســرمایه های آنها در این بازار فریز شود. از سوی 
دیگر کند شــدن ســرعت رشــد قیمت مسکن 
را به وضوح دیدند. به همین دلیــل تقاضا دربازار 
مسکن به سمت مصرف کننده واقعی رفت. در ماه 
های اخیر طبیعتا انتظارات تورمی فروکش کرد. 

فاکتورهایی نظیر مهار رشــد نقدینگی و افزایش 
نرخ ســود بانکی کاملا بــر مبنــای تصمیمات 

اقتصادی دولت اتخاذ شد و تاثیرگذار نیز بود.
به عبارت دیگــر رویه های کارشناســی بر بازار 
مسکن کشور اثرگذار شــده است. کاهش قدرت 
خریداران سرمایه ای در شرایط کنونی به کاهش 
تورم مسکن منجر شده اســت. قوانین بازدارنده 
مانند مالیات بر عایدی در بازار املاک می تواند در 
خصوص کاهش ورود ســرمایه به این بخش موثر 
باشد. در این شرایط اصلاح ســاختار اقتصادی و 
بهبود متوالی ســطح رفاه از طریق رشد اقتصادی 
پایدار طی چند ســال می تواند قدرت خرید را به 

متقاضیان خرید خانه بازگرداند.
تقویــت واقعــی بخش عرضــه مســکن و مهار 
نقدینگی با راهکارهایی نظیر افزایش نسبی نرخ 
ســود بانکی چالش خرید خانه اولی ها را تا حدی 
کاهش می دهد. همچنین تثبیت هزینه ساخت 
مســکن تا حدی از چالش انتظارات تورمی بازار 
مسکن را تعدیل کرد. به طوری که متوسط قیمت 
هر متر مربع مسکن پایتخت در خردادماه امسال 
در ۸۵.۹ میلیــون تومان قرار گرفته که نســبت 
به اردیبهشــت امســال ۱.۴ درصد رشــد کرد. 
همچنین در مقایسه با خرداد پارسال ۹.۷ درصد 

افزایش داشته است.

تورم مسکن نسبت به سال گذشته تک 
رقمی شده است

پس یکی از دلایل موفقیت دولت در مدیریت بازار 
مسکن این بوده که براساس گزارش بانک مرکزی 
تورم مســکن نسبت به سال گذشــته تک رقمی 
شده اســت. در حالی که تورم عمومی هنوز بالاتر 
از ۳۵ درصد اســت. این اتفاق تحت تاثیر کاهش 
جریان نقدینگی بوده که سوداگران را از این بازار 

دور نگهداشت.

خریــدار  کارشــناس مدیریت 
منابــع آب گفــت: دولــت جدید 
در وهلــه اول باید بتوانــد با اتخاذ 
تدابیری از اضافه برداشت آب های 
زیرزمینی جلوگیری کند زیرا این 
امر عواقب جبران ناپذیری از جمله 

فرونشست را به دنبال دارد.
مجید سیاری کارشناس مدیریت 
منابع آب با اشاره به اینکه وضعیت 
منابع آبی کشور، وضعیت مطلوبی 
نیســت، گفت: با توجه به شــرایط 
بارندگی و منابــع آب تجدیدپذیر 

کشــور، میزان اســتفاده از منابع 
آبی محدود اســت زیرا این منابع 

تکاپوی شرایط فعلی را ندارد.
وی ادامــه داد: جمعیــت در حال 
افزایش است و دولت جدید باید به 
فکر تأمین امنیت آبی و غذایی نسل 
فعلی و نسل آتی باشد به طوری که 

بتواند رفاه آنها را تضمین کند.
ســیاری بــا اشــاره بــه اینکــه 
دولــت چهاردهــم بایــد اولویت 
گذاری هایی در این زمینه داشته 
باشــد، خاطر نشــان کرد: مساله 

منابــع آب زیرزمینــی باید مورد 
توجه قــرار بگیرد زیرا در کشــور 
ما اضافه برداشــت زیادی از منابع 
آب زیرزمینــی صــورت می گیرد 
که نیمی از آن مربوط به چاه های 
غیر مجــاز و نیم دیگــر مربوط به 
چاه های مجــازی اســت. اضافه 
برداشــت از ســفره های آب زیر 
زمینی آن هــم در مناطق بحرانی 
به هبچ عنوان قابل توجیه نیســت 
و باید از ادامه این روند جلوگیری 

شود.
کارشناس مدیریت منابع آب خاطر 
نشان کرد: دولت در وهله اول باید 
بتواند با برســی های همــه جانبه 
تدابیری اتخاذ کند که با قاطعیت از 
اضافه برداشت جلوگیری کند زیرا 
این مساله عواقب جبران ناپذیری 
از جمله فرونشســت را بــه دنبال 

دارد.
وی ادامــه داد: در بخــش آب های 
سطحی مساله آلودگی رودخانه ها 
و کیفیت و اضافه برداشــت وجود 
دارد کــه دولــت باید به مســاله 

حفاظت حریم، بســتر و حافظت 
از منابــع آب های ســطحی توجه 
داشته باشــد. دولت باید با برنامه 
ریزی دقیق در مورد نحوه استفاده 
از منابع آبی به صــورت تطبیقی با 
شرایط اقلیمی کشــور، جوابگوی 

نیازهای فعلی و آتی باشد.
سیاری با اشاره به اینکه باید بتوانیم 
با گذر از دوره ســختی منابع آب، 
برداشت ها را تقلیل داده و بهره وری 
را افزایش دهیم، خاطر نشان کرد: 
با افزایــش بهــره وری آب باید به 
سمتی حرکت کنیم که شرایط آبی 
پایداری داشته باشــیم زیرا اکنون 
شــرایط بســیار خطرناک است و 
باید اولین اولویت دولت چهاردهم 
توجه به مساله آب باشد؛ آب بازیگر 
اصلی این سرزمین است باید برای 
آن اهمیت قائل شویم چراکه بقای 
زیســت در ســرزمین ما به شدت 

مورد تهدید است.
وی گفت: بــا تدویــن برنامه های 
درست و کاهش برداشت می توان 

به بهبود وضعیت آبی امیدوار بود.

ارز

 بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایــران اعلام کرد: در ســه ماهه 
نخست امسال درآمدهای ارزی 
کشــور به ۲۵.۵ میلیــارد دلار 
رســید. در این مدت تراز تجاری 
کشور معادل ۵۱.۳ درصد نسبت 
به مقطع مشــابه ســال گذشته 

افزایش یافته است.
بــه گــزارش بانــک مرکــزی 
ایــران،  اســلامی  جمهــوری 

بازرگانــی  تحــولات 
خارجی نشان می دهد 
در ســه ماهه نخست 
امسال صادرات نفتی و 
غیر نفتی کشور به ۲۵ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
دلار رســید کــه در 

مقایسه با صادرات ۲۱ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون دلاری مدت مشابه 
سال گذشته، چهار میلیارد دلار 

)۱۸.۶ درصد( افزایش 
یافته است.

گفتنــی اســت تــراز 
تجــاری کشــور نیــز 
در ســه ماهه ابتدایی 
در  جــاری  ســال 
مقایسه با مدت مشابه 
ســال گذشــته با افزایش ۵۱.۴ 
درصــدی، از ۷.۴ میلیارد دلار به 

۱۱.۲ میلیارد دلار رسیده است.

آمارهــا،  مطابــق  همچنیــن 
از ابتدای ســال جــاری تا ۲۴ 
تیرماه بیش از ۲۰ میلیارد دلار 
ارز مورد نیــاز واردات کالاهای 
اساســی، دارو، کالاهای تجاری 
و بازرگانــی، واردات در مقابــل 
صادرات و خدمات تامین شد که 
سهم دارو و تجهیزات پزشکی از 
تامین ارز یــک میلیارد دلار بوده 

است.

تامینارزبخشهایمختلفاقتصادیاز۲۰میلیارددلارگذشت
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